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گره کور ویروس کرونا بر بازار فرش ؛
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نادیده گرفتن  از  قم  استان  مذهبی  هیئات  شورای  رئیس 
گذشته  ماه  سه  در  استان  این  مذهبی  هیئات  خدمات 
انتقاد کرد. جواد اشعری اظهار کرد: شورای هیئات مذهبی 

استان قم پس از شیوع کرونا از تمام ظرفیت های خود برای 
خدمت رسانی به آسیب دیدگان این ویروس و پیشگیری از 

شیوع بیشتر آن به کار گرفته است ولی متأسفانه برخی

ابریشم استان قم شهرت جهانی  وجود فرش ۱۰۰ درصد 
دارد و باید صادرات این صنعت مورد توجه قرار گیرد، اما زمانی 
نوسانات ارزی و حال بحران کرونا این صنعت را تحت الشعاع 

خود قرار داده و علیرغم عدم صادرات، تعدادی از تولیدکنندگان 
و بافندگان بیکار شده اند.  فرش دستبافت ابریشم قم را باید نماد 

صادرات این استان نامید چراکه  این فرش زیبا با تاروپود

تکمیل امکانات 
زیرساختی شهرکهای صنعتی

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( استان قم گفت: سپاه و 
بسیج با نظارت بر توزیع محصولات در زمینه ساخت و بهره برداری کارگاه های زود 
بازده تولیدی در مناطق روستایی حمایت می کند. مهدی کبیری پور ظهار داشت: 
حمایت از قشر کارگر و افزایش حقوق و مزایای این قشر باید با در نظر گرفتن حقوق 
کارفرمایان صورت بگیرد تا متضرر نشوند. وی با اشاره به اهمیت خرید کالای داخلی 
افزود: باید کالای ایرانی همه ویژگی های استاندارد را داشته باشد تا خریدار در بازار با 

توجه به قیمت مناسب، کیفیت مرغوب و بسته بندی متعارف محصول تولید ملی، 

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: با توجه به اثربخشی پلاسمای خون بهبود 
یافتگان کرونا دردرمان بیماران مبتلا به این بیماری، از بهبودیافتگان کویید ۱۹ 
درخواست داریم تا پلاسمای خود را اهدا کنند.  مرتضی نوریان اظهار داشت: تاکنون 
۴۰ نفر از بیماران بهبودیافته کرونا دراین استان با مراجعه به مرکز انتقال خون روح 
الله قم پلاسمای خون خود را اهدا کرده اند. وی گفت: از همه بیماران بهبود یافته 
مبتلا به کویید۱۹ که در بیمارستان بستری بوده و روند درمان آنها پایان یافته است، 
 درخواست داریم به شکرانه این سلامتی، برای کمک به سایر مبتلایان پلاسمای خود

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( اعلام کرد:

حمایت از کارگاه های تولیدی زودبازده در مناطق روستایی 
مدیرکل انتقال خون استان قم:

بهبودیافتگان کرونا درقم پلاسمای خود را اهدا کنند
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نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد 
شرایط اقدام نماید.

نشانی به  قم  شهرداری  گران  مناقصه  سامانه  به  مراجعه  طریق  از  می توانند  محترم   متقاضیان 
 peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 5۰۰/۰۰۰ )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید 

اسناد غیر قابل استرداد است( . 
2-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت 1- ضمانت نامه بانکی 2- مطالبات بلوکه 
شده تائید شده 3- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام 

کار( نزد بانک شهر به  شماره حساب بانکی ایران اقدام فرمایید.
.)07IR – 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( :شهرداری قم )3-شماره حساب بانکی ایران)شبا

۴-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز یک شنبه مورخ ۹۹/۰3/۱۱  لغایت  روز سه شنبه مورخ  ۹۹/۰3/2۰     

-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز یک شنبه مورخ ۹۹/۰3/۱۱ لغایت روز شنبه   مورخ ۹۹/۰3/2۴
5-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم 
مکلف اند پس از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء 

اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
6-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 36104488 – 025 و سوالات عمومی 
با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره تلفن 36104336- 025 تماس 

حاصل فرمایند.
7-محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، طبقه 

ششم ، اداره کل حراست.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 7:30 الی 

۱۴:۰۰و روزهای پنج شنبه ساعت ۱3:۰0 است.

شهرداری قم در نظر دارد 
آگهی مزایده  عمومی)نوبت اول(

WWW.QOM.IR     اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم

 درنظردارد براساس مجوز کمیسیون معاملات نسبت به فروش 2 قعطه زمین با مشخصات و شرایط کلی 
زیر از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید.

حساب  شماره  به  ریال   5۰۰/۰۰۰ مبلغ  فوق  معاملات  از  یک  هر  اسناد  خرید  *جهت 
سازمان  نام  به  انصار  بانک  نزد  کارت6273811092661047  شماره  یا   351282482249352
همیاری شهرداری های قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت 

دریافت اسناد مراجعه نماید. 
* مبلغ تضمین شرکت در هریک از 5 درصد مبلغ پایه قطعه مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد 
که  بصورت واریز نقدی بحساب سپرده 351282482249352 نزد بانک انصار بنام سازمان همیاری 

شهرداری قم و ضمانت نامه بانکی با اعتبار 4 ماه باشد. 
مهلت دریافت اسناد و ارائه پیشنهاد از روز چهارشنبه مورخ  ۹۹/۰3/۰7  لغایت ساعت ۱۴ روز دوشنبه 

۹۹/۰3/12  می باشد.
* قیمت پایه بر مبنای نظریه کارشناس رسمی دادگستری می باشد.

* هزینه درج آگهی و کارشناسی رسمی دادگستری به عهده برنده مزایده خواهد بود.
*کلیه هزینه نقل و انتقال) عوارض- مالیات و غیره ( به عهده برنده مزایده  می باشد.

* سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد.
* شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت) مصوب 1337( 

اقدام نمایند.
*سازمان در رد و قبول هریک از پیشنهادات مختار است .

محل تسلیم پیشنهادها: 
* مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد  روزدوشنبه مورخ ۱3۹۹/۰3/۱2 از ساعت 8 صبح لغایت ۱۴ 

می باشد.
    متقاضیان حقیقی و حقوقی می توانند از روز انتشار آگهی جهت دریافت اسناد وکسب اطلاعات بیشتر 
به آدرس قم – خیابان امام موسی صدر- بالاتر ازمیدان نواب – ساختمان نمایشگاه دائمی استان قم – طبقه 

دوم مراجعه و یا به شماره تلفن 02536564805 تماس حاصل نمایند.
زمان بازگشایی پاکات بعد از نوبت دوم اگهی روزنامه ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه مورخ ۹۹/۰3/۱3 

می باشد .

سازمان همیاری شهرداری استان قم
آگهی مزایده واگذاری املاک و مستغلات )نوبت اول(

روابط عمومی سازمان همیاری شهرداری های استان قم

استاندارقم خواستارشد:

کمال خرازی اظهارات علی باقری را تکذیب کرد

شهردار منطقه دو قم با اشاره به توسعه 10 هکتاری بوستان 
جوان گفت: تعداد نهال کاشته شده در این بوستان 2 هزار و 500 
راس از انواع پده، کاج، زیتون مثمر و انار بوده است. رضا رحیمی 
با اشاره به اقدامات انجام شده در این منطقه در راستای توسعه 
فضای سبز اظهار کرد: با توجه به سرانه های پایین فضای سبز در 
منطقه دو در سال های اخیر اقدامات قابل توجهی در این راستا با 
توسعه باغچه های طولی و احداث بوستان ها انجام شده است. 

وی با بیان اینکه یکی از ظرفیت های مطلوب منطقه دو بوستان

شهردار منطقه چهار قم از توزیع و پخش 2500 تن آسفالت 
در  شوارع و معابر اصلی و فرعی سالاریه با اعتباری بالغ بر 10 
میلیارد ریال خبر داد. مهدی اصفهانیان مقدم بیان داشت: در 
راستای خدمت رسانی به شهروندان با رویکرد استاندارد سازی 
و افزایش ضریب ایمنی در سطح معابر و شوارع سطح منطقه 
چهار و در جهت تسهیل در عبور و مرور و نیز پیشگیری از ایجاد 
ترافیک و حل مشکلات و بازسازی بافت شهری معابر و شوارع  

بیش از  25۰۰ تن آسفالت در معابر و شوارع اصلی و فرعی

شهردار منطقه دو قم  خبرداد:

توسعه 10 هکتاری بوستان
 جوان 

شهردار منطقه چهار قم خبرداد:

توزیع و پخش ۲۵۰۰ تن آسفالت 
درمنطقه سالاریه 
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تاریخ نوبت اول: چهار شنبه ۹۹/۰3/۰7
تاریخ نوبت دوم: شنبه ۹۹/۰3/۱۰
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رییس جمهوری گفت: انتظار ما از سوییس در این شرایط حساس که شاهد 
افزایش تحریم های غیرقانونی و غیرانسانی آمریکا علیه ایران هستیم، این است که 

نقش موثرتری ایفا کند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه در تماس تلفنی با رییس جمهوری سوییس با بیان 
اینکه ملت سوییس همواره در نگاه مردم ایران از جایگاه احترام آمیزی برخوردار بوده 
است، گفت: در شرایط سخت و حساس امروز که همه کشورها با شیوع ویروس کرونا 
مواجه هستند، تحریم های غیر قانونی آمریکا و افزایش فشار اقتصادی شرایط را برای 

مردم ایران سخت تر کرده است.
روحانی با استقبال از اقدام سوییس در راه اندازی سازوکار مالی، بر لزوم فعال تر 

شدن این سازوکار مالی تاکید کرد و افزود: ایجاد این سازو کار می تواند در این شرایط 
سخت تاثیرگذار باشد و انتظار داریم با فعال تر شدن این سازوکار مالی، مواردی از 

منابع مالی ایران در برخی کشورها از این مسیر عملیاتی شود.
رییس جمهوری با اشاره به اهمیت حفظ برجام به عنوان یک توافق بین المللی، 
اظهار داشت: ضرورت دارد که اتحادیه اروپا به ویژه سه کشور اروپایی در قبال حفظ 
برجام اقدامات لازم را برای ایجاد توازن در اجرای تعهدات برجامی انجام دهند و 

سوئیس هم میتواند کمک کند تا پایه های برجام استحکام یابد.
زمینه های  در  سوئیس  با  روابط  تعمیق  و  توسعه  ضرورت  بر  تاکید  با  روحانی 
اقتصادی، علمی و بهداشتی، به اشتراک گذاشتن تجربیات در زمینه مقابله با 
ویروس کرونا را مورد تاکید قرار داد و افزود: برای توسعه و تعمیق روابط اقتصادی، 
علمی و بهداشتی با سوییس آمادگی کامل داریم و امیدواریم تلاشهای دو کشور در 

مسیر صلح و ثبات و انسان دوستی ادامه داشته باشد.
برای حفظ برجام همه تلاش خود را انجام خواهیم داد

رییس جمهوری سوییس نیز با تبریک عید سعید فطر به دولت و مردم ایران، توسعه 
روابط با جمهوری اسلامی را مورد تاکید قرار داد و از اشتراک تجربیات دو کشور در 
زمینه مقابله با ویروس کرونا استقبال و ضرورت همکاری وزارت خانه های بهداشت 

دو کشور در این زمینه را مورد اشاره قرار داد.
برای  خود  تلاش  همچنان  سوییس  اینکه  بیان  با  سوماروگا"  "سیمونتا  خانم   
فعالتر شدن ساز وکار مالی سوییس نسبت به ایران را انجام خواهد داد، گفت: وام 
درخواستی ایران از صندوق بین المللی پول برای مقابله با بیماری کووید 19 میتواند 
از طریق این سازوکار مالی عملیاتی شود. رییس جمهوری سوییس با ابراز تاسف از 
خروج آمریکا از برجام بر ضرورت حفظ این توافق بین المللی تاکید کرد و گفت: برای 
حفظ برجام همه تلاش خود را انجام خواهیم داد و سایر طرفهای اروپایی را نیز بر این 

امر و عمل به تعهدات ترغیب خواهیم کرد.

لاریجانی در دیدار معاونان پارلمانی دستگاه های اجرایی:

حل مشکلات کشور مهم ترین اقدام 
انقلابی علیه ستم آمریکایی هاست

رییس مجلس شورای اسلامی در نشستی با معاونان و مدیران کل پارلمانی دستگاه 
های اجرایی در  مجلس، گفت: حل مشکلات کشور با همفکری قوا، مهم ترین اقدام 

انقلابی علیه ستم آمریکایی هاست. 
»علی لاریجانی«، رییس مجلس شورای اسلامی در نشستی که روز سه شنبه با 
معاونان و مدیران کل پارلمانی دستگاه های اجرایی در  مجلس برگزار شد، ضمن 
تشکر از خدمات معاون پارلمانی رییس جمهور  گفت: تلاش های  معاونان پارلمانی 

دستگاه ها در حل مشکلات و در تعامل با نمایندگان مجلس جای قدردانی دارد.
رییس مجلس شورای اسلامی آگاهی بخشی به مجلس جدید نسبت به سیمای 
کنونی کشور را بسیار مهم ارزیابی کرد و افزود: باید باعث ایجاد برداشت مشترک از 
مسائل مهم کشور در میان دستگاه های مختلف شد. لاریجانی با بیان اینکه کار کردن 
با مجلسی که اساس دموکراسی است، نیازمند روحیه تعاملی و صبر است، عنوان 
کرد: تمامی اقداماتی که در این مسیر از سوی معاونان و مدیران کل پارلمانی صورت 
گرفت، برای تحقق خواست ملت بود. وی تصریح کرد: تلاش کردیم تا زمان پایان 
مجلس دهم، لوایحی که در دست کمیسیون ها بود را تصویب کنیم و  در دو ماه اخیر 
حجم زیادی نیز به تصویب رسید اما شورای نگهبان هنوز درباره برخی از آنها نظر خود 
را ارائه نکرده که معاونان پارلمانی باید پیگیر این موضوع باشند تا در مجلس آتی به ثمر 

برسد و امور کشور حل و فصل شود.
امیری: رییس مجلس از مشکلات مهم کشور گره گشایی کرد

معاون پارلمانی ریاست جمهوری هم در این مراسم شرایط کشور را به لحاظ منطقه 
ای و بین المللی بسیار حساس دانست و گفت: مدیریت هوشمندانه و حکیمانه دکتر 

لاریجانی در سه دوره مجلس توانست به گذار کشور از مراحل سخت کمک کند.
از موقعیت خود،  با استفاده  اینکه رییس مجلس  با بیان  »حسینعلی امیری« 
گره های مهم کشور را باز کرد، اظهار داشت: در مجلس دهم طرح ها و لوایح مهمی 
در حوزه ملی و بین المللی به تصویب رسید و این مجلس توانست در حوزه نظارت به 
وظیفه خود عمل کند و در چارچوب گام بردارد. وی با بیان اینکه شاهد تعامل خوبی 
میان مجلس و دولت در این دوره بودیم، عنوان کرد: نمایندگان مختلف مجلس 
توانستند تعامل و همفکری مناسبی با دولت داشته باشند و دکتر لاریجانی باعث 
ارتقای آن شد که همین امر نیز از بسیاری از مشکلات کشور گره گشایی کرد. معاون 
پارلمانی ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: نقش و مدیریت دکتر لاریجانی در مسند 

ریاست مجلس  شورای اسلامی بی بدیل بود و در تاریخ ماندگار خواهد شد.
 

دهمرده منتخب مجلس یازدهم:

به جایی می رسیم که بگوییم مجلس دهم 
خیلی خوب عمل کرد

 منتخب مجلس یازدهم با بیان اینکه اصولگرایان بر سر ریاست و هیات رئیسه با 
یکدیگر دعوا دارند، گفت: در این مجلس به جایی نمی رسیم و به سمتی می رویم که 

بگوییم مجلس پیشین خیلی خوب عمل کرد. 
»حبیب الله دهمرده« منتخب مردم زابل در مجلس یازدهم شورای اسلامی با بیان 
اینکه هنوز نمی توان قضاوت قطعی راجع به آرایش سیاسی مجلس پیش رو انجام 
داد، گفت: با این خیزی که افراد برداشته اند، مجلس یکدستی خواهد بود که با 

ادبیات رایج خودشان اسمی برای آن نمی توان انتخاب کرد.
وی با بیان اینکه سوال اینجاست آیا این مجلس می تواند موفق شود و یک کارنامه 
درخشان از خودش به جای بگذارد؟، خاطرنشان کرد: معلوم نیست چون درگیری ها 
از همین انتخاب هیات رییسه شروع شده و علیرغم اینکه ادعا می کنند ما یکپارچه 
خواهیم شد، اما حتی اگر افرادی هم کنار بروند با دلخوری خواهند رفت. الان فضا 
به شکلی است که تعدادی به دنبال این هستند که چه کسی رییس مجلس شود و به 
دنبال یارگیری هستند و بعد از آن انتخاب هیات رییسه و رؤسای کمیسیون ها مطرح 
می شود. نماینده مجلس دهم اظهار داشت: ترکیب و کارکرد فراکسیون ها تقریبا 
مشخص است و همه می خواهند بگویند که ما ولایی هستیم. اما برداشت من از این 
مجلس این است که نتوانند موفق عمل کنند و این خیلی بد است، مسئولیت این 
مجلس بسیار سنگین است و این در شرایطی است که در مجلس قبلی هر جناحی که 
کم می آورد بر سر رقیب می زد که او نگذاشته کار کند. اگر اصولگرایان نمی توانستند 
کاری کنند، گردن گروه و جماعت دیگری می انداختند اما این دوره چه می خواهند 
بگویند و گردن چه کسی بیاندازند؟ وی یادآور شد: در فراکسیون ولایی صحبت کردم 
که خیلی خوشحال نباشید که مجلس یکدست شده است؛ چرا که در مجلس دهم 
بحث رقابت مطرح بود اما در مجلس آینده رقابتی وجود نخواهد داشت و جایی هم 
که رقابت نباشد، کار پیش نمی رود؛ چراکه شاخصی برای نقد وجود ندارد. دهمرده 
با بیان اینکه از طرفی جامعه امید بسیار زیادی به مجلس یازدهم دوخته است و به 
همین دلیل هم اکثریت طیف ولایی را انتخاب کردند که مسئولیتشان هم بسیار 
سنگین است، بیان کرد: در مورد خود من هم همین طور است من کارهای بزرگ 
انجام دادم اما اکنون توقع مردم بالا رفته است و من عملا نمی توانم توقع آنها را برآورده 
کنم. انتظار آنها از من به عنوان یک نماینده معمولی، نیست و توقع آنها خیلی بالا 
رفته است. وی با نقد عملکرد فراکسیون ولایی مجلس دهم و با اشاره به مدت باقی 
مانده از دولت دوازدهم، تاکید کرد: علیرغم اینکه قبول دارم دولت ناموفق بوده است، 
اما به آنها گفتم شما که این همه ادعا دارید چه کار کرده اید؟ چه برنامه ای دارید؟ 

نمایندگان مجلس یازدهم می خواهند با دولت چه کار کنند؟
عضو فراکسیون ولایی مجلس دهم در پاسخ به اینکه در رقابت بین قالیباف و حاجی 
بابایی چه کسی پیروز می شود، گفت: بالاخره رییس مجلس یک اصولگرا خواهد شد 
و این در حالی است که همین الان آنها با یکدیگر دعوا دارند و وقتی خود آنها بر سر 

کرسی های مجلس دعوا دارند، می خواهید مسائل مملکت را حل کنند؟
وی با بیان اینکه در مجلس قبل اختلاف بین جریان ها بهانه خوبی بود اما اکنون 
مردم توقع شان بسیار بالا است و می دانم که این مجلس نمی تواند کاری از پیش ببرد، 
افزود:  این به معنای این نیست که دوست نداشته باشیم مجلس کسب موفقیت کند، 
اتفاقا با شرط و شروط هایی می تواند موفق باشد، اما می دانم که اینگونه نمی شود و 
به جایی نمی رسیم و به سمتی می رویم که بگوییم مجلس پیشین خیلی خوب عمل 
کرد. دهمرده ادامه داد: بنابراین دوستان حاضر در مجلس برای خدا بحث ها را کنار 
بگذارند و قربتا الی الله به این جمع بندی برسند که افرادی را که دارای توانمندی 
بیشتر برای نامزدی انتخابات هستند، انتخاب کنند. دعوا را کنار بگذارند و افرادی که 

توانمند هستند را انتخاب کنند.
 

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور به ۷۵۰۸ نفر رسید
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون 139 
هزار و 511 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 57 نفر 
در 24 ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به هفت هزار و 508 نفر 

رسید. 
کیانوش جهانپور روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
در کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز ششم خردادماه 1399 و بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی، هزار و 787 بیمار جدید مبتلا به کووید 19 در کشور شناسایی 
شد. از بین مبتلایان جدید، 352 مورد بستری و هزار و 435 مورد از افراد در تماس 
با مبتلایان بودند که شناسایی شدند و مجموع بیماران کووید 19 در کشور به 139 

هزار و 511 نفر رسید.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: متاسفانه در طول 24 ساعت 
گذشته، 57 بیمار کووید 19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری به هفت هزار و 508 نفر رسید.
جهانپور افزود: خوشبختانه تاکنون 109 هزار و 437 نفر از بیماران، بهبود یافته 
و ترخیص شده اند. همچنین 2567 نفر از بیماران مبتلا به کووید 19 در وضعیت 

شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
وی اظهار کرد: تاکنون 837 هزار و 90 آزمایش تشخیص کووید 19 در کشور انجام 

شده است.
جهانپور گفت: توصیه های ایمنی و بهداشتی به قوت خود باقی است. امیدواریم 
در  ماسک  از  استفاده  و  ضروری  غیر  تردد  از  پرهیز  و  گذاری  فاصله  رعایت  با 
مکان های شلوغ، مسیر مقابله با کووید 19 را با همکاری مردم ادامه بدهیم. روند 
با ثباتی در اکثر استان ها گزارش شده و کاهش موارد تدریجی ابتلا در خوزستان 

گزارش شده است.

ضرورت کاهش 
فاصله طبقاتی 

می زنند.  حرف  میلیارد  از  کشور  در  آدم ها  برخی   
خانه شان چندین میلیارد قیمت دارد. ماشین شان چند 

میلیارد می ارزد. سفرهای شان خارجی است. ویلاهای شان فراخ است.
این که از این پول ها را از کجا آورده اند، نمی دانیم! واقعا تصورش برای ما حقوق 

بگیرها سخت است. چگونه آدمی می تواند 30 میلیارد پول خانه بدهد؟
گاهی پول خانه یکی از این میلیاردها ،به اندازه سرمایه کل یک خاندان بزرگ است. 
یعنی همه خاندان سرمایه شان را هم روی هم بگذارند، نمی توانند پول خانه دوست 

میلیاردمان را بدهند.
یک زمانی پول دارها کارخانه درا و تولیدکننده بودند، امروز اما رنگ و بویی دیگر 

گرفتند بدون اینکه به کشور کمک کنند.
برخی آدم ها در این کشور از میلیون حرف می زنند. خانه شان به زور و به لطف تورم 
و گرانی سال های اخیر به حدود یک میلیارد رسیده است. ماشین شان از حدود 50 
میلیون تا سیصد میلیون قیمت دارد. سفرهای شان معمولا شمال است و اگر ویلا 

داشته باشند، کوچک است.
این آدم ها طبقه متوسط رو به بالا هستند. در زمان درستی خانه خریدند یا یک 
سرمایه گذاری درست انجام دادند یا از ابتدا خانواده ای داشتند که دست شان را 

گرفته است.
زندگی این افراد بد نیست. یعنی می توانند گلیم خود را از آب بگیرند. شرایط بد 

اقتصادی می ترساندشان اما خیال شان از ته جیب راحت است.
برخی از آدم ها در این کشور از میلیون حرف می زنند. خانه شان حدود 500 میلیون 
به پایین یا کمی به بالا قیمت دارد. مستاجرهستند. ماشین ندارند. کم سفر می روند 

اگر هم بروند شمال است با چادر مسافرتی یا یک ویلای کرایه ای ارزان قمیت.
این آدم ها طبقه متوسط رو به پایین هستند. این افراد معمولا کارمند یا حقوق بگیر 
بخش خصوصی هستند. زیاد می دوند اما درجا می زنند و تورم و گرانی همیشه آنها 
را عقب نگه می دارد. در زمانی نه چندان دور می توانستند طبقه زندگی خود را تغییر 
دهند و به یک پله بالاتر بروند و یا امید به خرید خانه و ماشین داشته باشند اما حالا 

باید مواظب سقوط و از دست ندادن داشته های خود باشند.
این طبقه متوسط همیشه نگران گران شدن و ارزان شدن دلار و سکه است. چون 
می داند به صورت مستقیم روی زندگی اش تاثیر می گذارد و می تواند آنها را ندارتر 
کند. این افراد همیشه در آخر ماه دفتری برای نوشتن قسط ها خود و باقی مانده 

ناچیز حقوق دارند.
برخی افراد در این کشور اما از هزار حرف می زنند. حرف زدن و نوشتن از این افراد 
سخت است اما چاره چیست باید از آنها گفت و نوشت تا شاید کسی متوجه وضع 
زندگی آنها شود. افرادی که در انتهای خط فقر زندگی می کنند و تنها به فکر نان شب 
خود هستند. دم دستی ترین آرزوی آنها هر روز، آوردن نان برای شام فرزندان خانواده 

است.
افراد کارگرانی هستند که حقوق کافی نمی گیرند. چند ماه حقوق طلب  این 
دارند. مستاجر هستند یا در جنوبی ترین نقاط شهرها در خانه هایی کوچک زندگی 
می کنند. آفتاب نزده بیرون می روند و در میانه تابش مهتاب به خانه می آیند. آنها برای 

چند هزارتومان کار می کنند.
شاید ماه به ماه گوشت و مرغ مصرف نکنند. شاید روزها رنگ برنج را نببیند. 
آنها مسافرت نمی روند و بچه های شان تعریفی از دریا و حتی حرم امام رضا ندارند. 
خانه شان یک اتاق است و دیگر هیچ. فاصله طبقاتی در ایران هر روز در حال بیشتر 
شدن است. برخی زندگی شان میلیاردی است و برخی لنگ چند هزار تومان هستند. 
تورم و گرانی یقه بخشی از جامعه را چسبیده است و آنها را طبقه، طبقه به زیر خط 
فقر می کشاند. درهمین طبقاتی که در این نوشتار کوتاه به آن اشاره شد بازهم طبقه 
وجود دارد. طبقه متوسط امروز ایران به ده ها بخش تقسیم می شود، همانطور که 
مرفهین به چندین بخش مختلف تقسیم می شود. در این وضعیت به شدت باید هوای 
بخش ضعیف جامعه را داشت. آنها در حال تمام شدن هستند و دیگر جانی برای 

جنگیدن با این شرایط را ندارند.

اعلام پایان محدودیت ها 
را جدی نگیرید! 

 چه کرونا باشد و چه هر بحران عالم گیر دیگری، 
خاک سرد است و آدمی فراموش کار؛ به هرحال دیر 

یا زود داغ بحران های عظیمی همچون سیل، سونامی، وبا، طاعون در دلمان سرد 
شده و کرونا هم امروز و فردا در خاطره ها کمرنگ می شود و ناگزیر به بازگشت به 
زندگی روزمره هستیم. کرونا ماه هاست که بر جهان ما سایه انداخته و زندگی عادی 
انسان ها را مختل کرده است و ازآنجایی که معیشت ما درگرو فعالیت های اقتصادی 
و اجتماعی است ناچاریم، کرکره ها را بالا بدهیم و کسب وکارمان را از سر بگیریم. 
درحالی که آرام آرام از شعار »در خانه بمانیم« فاصله گرفته و محدودیت های کرونایی 
کاهش می یابد و با کاهش تلفات ناشی از ویروس کرونا در کشور مواجهه هستیم، 
بازگشایی مراکز پرتجمع، اماکن مقدسه و حرم های شریف و همچنین فعالیت ادارات 
با ظرفیت کامل از هفته آینده، آغاز می شود. اما به گفته روحانی رئیس جمهوری: 
به هیچ وجه نباید این تلقی در افکار عمومی به وجود آید که مراقبت ها و رعایت اصول 
بهداشتی اهمیت سابق را ندارد و لذا رعایت نکات بهداشتی و مراقبت همچنان باید 
در دستور کار مردم باشد. در این میان توصیه هایی مطرح می شود که رعایت آن ها 
می تواند تا حدودی زیادی از ابتلا به کرونا پیشگیری کند: توصیه اول این است که 
اعلام پایان محدودیت ها را جدی نگیرید و فقط در صورت اضطرار از خانه خارج شوید 
و اگر می توانید کارتان را از خانه و به صورت دورکاری انجام دهید به فکر حضور در 
محل کار نباشید. شستن دست ها و استفاده از ماسک همچنان در صدر توصیه های 
بهداشتی است و آن گونه که متخصصان می گویند شش بار شستن دست ها در روز 
احتمال ابتلا را به شدت کاهش می دهد، عدم تجمع و رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
نیز بسیار حائز اهمیت است؛ نکته مهم بعدی محافظت از خود در برابر افراد بیمار 
و به خصوص قرار نگرفتن در معرض سرفه و عطسه است. آن گونه که شبکه خبری 
بی بی سی به نقل از وبلاگ "ارین برامج"، ایمنی شناس و استاد دانشگاه ماساچوست 
دارتموث گزارش داده؛ با هر سرفه نزدیک به 3 هزار قطرک تنفسی با سرعت حدود 
80 کیلومتر بر ساعت در هوا پراکنده می شود. بیشتر این قطرک ها نسبتا بزرگ 
هستند و براثر نیروی جاذبه به سرعت به زمین می افتند. اما بقیه آن ها در هوا می مانند 
و می توانند ازیک طرف اتاق به طرف دیگر بروند. اما اگر فردی که با او در آسانسور 
هستید به جای سرفه، عطسه کند مشکل شما 10 برابر خواهد شد. او در وبلاگ خود 
نوشت: اگر فردی به بیماری مبتلا باشد، قطرک های تنفسی که تنها با یک سرفه یا 
عطسه او پخش می شوند، می توانند حامل نزدیک به 200 میلیون ذره ویروس باشند. 
بنابراین اگر حین مکالمه رودررو با یک شخص، او مستقیما در صورت شما سرفه یا 
عطسه کند، این امکان وجود دارد که 1000 ذره ویروس خیلی راحت از طریق 
مجاری تنفسی وارد بدنتان شوند و شما را بیمار کنند. درنهایت اینکه پس از بازگشت 
به خانه بلافاصله لباس های خود را عوض کرده و حتما دوش بگیرید و تا زمانی که 

از بهداشت خود مطمئن نشدید به فاصله خود را با سایر افراد خانواده حفظ کنید.

مادورو:

 کشتی ایرانی فورچون نماد شجاعت 
ایران و ونزوئلا است

رئیس جمهور ونزوئلا با انتشار تصاویری در پی ورود دومین نفت کش ایرانی به 
کشورش اظهاراتی را درباره روابط تهران-کاراکاس مطرح کرد. 

نیکولاس مادورو رئیس جمهور ونزوئلا در پی ورود دومین نفت کش ایرانی حامل 
سوخت ایران به کشورش در پیامی توییتری درباره این کشتی نوشت: فورچون روز 
دوشنبه 25 مه ]5خرداد[ به نماد آزادی و شجاعت دو ملت ونزوئلا و ایران تبدیل شد.

بر اساس این گزارش تا کنون دو نفت کش ایرانی به نام های فارست و فورچون به 
منطقه اقتصادی ونزوئلا وارد شده اند که قدردانی مقامات این کشور از ایران را به 
همراه داشته است. مادورو پیش از این از دولت و ملت ایران بابت همبستگی با مردم 
ونزوئلا و پشتیبانی از کاراکاس قدردانی و تشکر کرده و  گفته بود: ونزوئلا و ایران هر دو 

خواهان صلح هستند و ما حق داریم آزادانه تجارت کنیم.

روحانی در تماس تلفنی با رییس جمهوری سوییس خواستارشد:

نقش موثرتر سوئیس در قبال اقدامات غیرقانونی آمریکا 

اخبار

سهیلا طلایی*

مصطفی داننده*

 وزیر ارتباطات در جمع معاونین پارلمانی گفت: 
اطلاعات  ملی  شبکه  حوزه  در  بزرگی  اقدامات 
نبود، در دوره شیوع  این توسعه  اگر  و  انجام گرفته 
کرونا، سلامت الکترونیک، خریدوفروش، بانکداری 
زمین گیر  کشور  و  مشکل  دچار  و...  الکترونیک 

می شد. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جمع معاونان 
و  سازمان ها  وزارتخانه ها،  مجلس  و  دولت  امور 
تاکید کرد که ظرفیت هسته  دولتی  دستگاه های 
شبکه ملی اطلاعات در این دولت از 680 گیگابیت 
بر ثانیه به 18 هزار گیگابیت بر ثانیه افزایش پیدا کرده 

است.
 به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، جلسه دوره ای شورای 
معاونان امور دولت و مجلس وزارتخانه ها، سازمان ها و 
دستگاه های دولت در آخرین روز کاری مجلس دهم 
و یک روز پیش از آغاز به کار مجلس یازدهم، صبح 
امروز به میزبانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در عمارت کلاه فرنگی و با حضور محمدجواد آذری 

جهرمی برگزار شد.
وزیر ارتباطات در ابتدای این جلسه با تقدیر و تشکر 

از تلاش های معاونان پارلمانی در دوره دوساله دولت 
دوازدهم تأکید کرد: معاونان پارلمانی وظیفه مهمی 
در برقراری ارتباط میان دولت و مجلس دارند و در 
این دوره هم که ما شاهد بودیم، انصافاً کارنامه خوبی 
با فعالیت هایی که  بین دولت و مجلس  تعامل  در 
این مجموعه داشتند رقم خورد. او در ادامه با اشاره 
تأکید کرد: معاونان  یازدهم  به کار مجلس  آغاز  به 
و  وزارتخانه ها  بر  حاکم  شرایط  تبیین  در  پارلمانی 
دستگاه های اجرایی و به طورکلی شرایط حاکم بر 
کشور برای نمایندگان جدیدی که در این دوره وارد 
داشته  ویژه ای  نقش  می توانند  شده اند  مجلس 
این  در  و سازنده گذشته  تعاملات خوب  تا  باشند 
دوره از مجلس نیز تداوم پیدا کند. پس  از آن آذری 
جهرمی برای اطلاع معاونان پارلمانی، گزارشی از 
عملکرد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در دوره 
دوساله گذشته و همچنین برنامه های پیش روی این 
وزارتخانه برای توسعه ارتباطات و گسترش اقتصاد 
دیجیتال و افزایش سهم آن در اقتصاد کل کشور 
ارائه داد. وزیر ارتباطات در خاتمه تأکید کرد: زمان 
اندک بود و سخن فراوان و این علاقه مندی وجود 
داشت تا در خصوص اقدامات انجام گرفته در حوزه 

شبکه ملی اطلاعات هم گزارشی ارائه شود چراکه 
یکی از اقدامات بسیار بزرگ دولت یازدهم و دوازدهم 
توسعه و تکمیل شبکه ملی اطلاعات بود که انصافاً 
رئیس جمهوری برای فرمایش مقام معظم رهبری در 
این رابطه وقت گذاشتند. آذری جهرمی افزود: برای 
درک بهتر این مسئله باید اشاره کنم که در این دولت 
ظرفیت هسته شبکه ملی اطلاعات از 680 گیگابیت 
بر ثانیه به 18 هزار گیکابیت بر ثانیه افزایش پیدا کرده 
است. انصافاً در حوزه شبکه ملی اطلاعات اقدامات 
انجام  توسعه  این  اگر  و  است  انجام گرفته  بزرگی 
نمی گرفت در دوره شیوع کرونا، سلامت الکترونیک، 
دچار  و...  الکترونیک  بانکداری  خریدوفروش، 
مشکل می شد و کشور زمین گیر می شد. در پایان 
معاون  امیری  حسینعلی  ارتباطات،  وزیر  سخنان 
امور دولت و مجلس رئیس جمهوری ضمن تقدیر از 
گزارش ارائه شده از سوی وزیر ارتباطات تأکید کرد: 
موفقیت های حاصل شده در دوره دوساله حضورتان 
در وزارت ارتباطات را به شما و همکاران تبریک عرض 
می کنم و یقیناً این موفقیت ها حاصل نیروی جوانی و 
تفکرات خلاقی است که به این مجموعه تزریق شده 

است.

وزیر ارتباطات در جمع معاونین پارلمانی مطرح کرد:

اگر توسعه شبکه ملی اطلاعات نبود در دوره کرونا زمین گیر می شدیم

منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم گفت: تحول کشور باید از درون مجلس 
اتفاق بیفتد و این امر باید از سوی تک تک نمایندگان دنبال شود. 

محمدباقر قالیباف در نشست »هم افزایی برای تشکیل مجلس قوی، کارآمد و 
انقلابی« که امروز در مجموعه فرهنگی سرچشمه تهران برگزار شد، گفت: برای 
تحول در کشور باید تحول را از درون مجلس آغاز کرد و ایجاد تحول در مجلس، 
کار یک فرد، گروه یا فراکسیون نیست و نیازمند آن است که همه نمایندگان در 

این راستا فعالیت کنند.
وی افزود: برای تحول در مجلس، باید مشکلات گذشته را مورد ارزیابی قرار 
دهیم و بر این اساس، اقداماتی را برای ایجاد تغییر و تحول در مجلس شورای 

اسلامی انجام دهیم.
منتخب مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه ما باید در مجلس 
یازدهم اعتماد را به مردم بازگردانیم، گفت: مردم به انقلاب اسلامی و ارزش های 
آن اعتقاد کامل دارند به گونه ای که در تشییع پیکر شهید قاسم سلیمانی، دیدیم 
که بسیاری از مردم حضور یافتند و شکوه حضور خود را به جهانیان نشان دادند.

قالیباف با اشاره به اینکه تحول مجلس مستلزم آن است که به اسناد بالادستی 
توجه ویژه شود، تصریح کرد: برای ایجاد تحول در مجلس، باید قانون اساسی و 
همچنین سیاست های کلان قانونگذاری که از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ 

شده، مورد توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه برای تحول در مجلس، باید رویکرد مردم سازی مورد توجه قرار 
گیرد، افزود: این رویکرد به این معناست که هر کاری که در کشور انجام می شود، 

حضور مردم هم در آن مورد توجه قرار گیرد.
منتخب مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه گام بعدی برای 
تحول در مجلس، شفاف سازی است، گفت: نمایندگان باید در همه امور به ویژه 
در اموری که برای مردم تصمیم می گیرند، کاملًا شفاف عمل کنند و قطعاً این 
مسئله در مجلس یازدهم مورد توجه قرار می گیرد و باید فرآیندهای کارآمدسازی و 

هوشمندسازی در همه تصمیمات مجلس نمایان باشد.
قالیباف گفت: ارتقای کیفیت نظارت و قانونگذاری از جمله اولویت هایی است 
که در مجلس یازدهم و در جهت ایجاد تحول در مجلس مورد توجه قرار می گیرد.

وی با اشاره به ضرورت ایجاد تحولاتی در امور مربوط به نمایندگان افزود: برخی 
از نمایندگان در ارتباط خود با دستگاه های اجرایی، مشکلاتی دارند که باید این 

مشکلات مرتفع شود.
منتخب مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در ادامه جلسه با اشاره به 
اینکه حقوق ملت تحت هیچ شرایطی قابل معامله نیست، اظهار داشت: ما باید 
در تصویب قوانین به گونه ای عمل کنیم که دو قوای دیگر هم بتوانند مشکلات 
کشور را مرتفع کنند، البته در این زمینه تحت هیچ شرایطی نباید از منافع کشور 

بگذریم.
قالیباف با تأکید بر اینکه در این مجلس باید از ظرفیت متخصصان و همچنین 
مرکز پژوهش های مجلس به خوبی استفاده شود، گفت: از مجلس ششم تاکنون 
صرفاً 38 درصد طرح ها و لوایح تبدیل به قانون شدند، مابقی تصویب نشده اند و 
صرفاً وقت مجلس برای این موضوع گرفته شد، ما باید لایحه محوری را مد نظر 
قرار دهیم و در صورتی که دولت لایحه ارائه نداد، باید از ابزارهای قانونی خود در 

این راستا استفاده کنیم.
وی با اشاره به عملکرد دیوان محاسبات، گفت: در بحث خزانه باید آنلاین و 
برخط باشیم. البته زمانی که به خزانه نگاه می کنیم، می بینیم که  ما به جای یک 
خزانه 5 الی 6 خزانه داریم و نتیجه این است که گزارش ها یک سال بعد می آید و 

ما با مشکلات روبه رو می شویم.
منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم درباره اولویت های  تقنینی و نظارتی 
مجلس، اظهار داشت: قوانین باید زنجیره ای باشند نه جزیره ای و ما وقتی 

اقتصاد را می بینیم باید آن را یکپارچه ببینیم.
قالیباف تصریح کرد: ما نیازمند فهم مشترک در زمینه تحقق اولویت های کشور 

هستیم و در این زمینه باید با خرد جمعی و اقناع، امور را انجام دهیم.
وی تاکید کرد: مردم برای حل مسائل خود دچار مشکل هستند بنابراین همه 

چشم خود را به مجلس یازدهم دوخته اند.
منتخب مردم تهران در مجلس یازدهم گفت : ما باید یک مجلس کم حاشیه، 
پرکار و کارآمد داشته باشیم تا بتوانیم مسائل مردم را حل و فصل کنیم و باید در این 

چهار سال منسجم و جهادی عمل کنیم.

محمدباقر قالیباف:

تحول کشور باید از درون مجلس اتفاق بیفتد 

منتخب مجلس یازدهم با بیان اینکه، مجلسی که 
مقابله با شیطان بزرگ به نمایش نگذارد دیگر مجلس 
مجلس  اگر  گفت:  نیست،  اسلامی  انقلاب  تراز 
خجالت بکشد که شعار »نصر من الله و فتح  القریب« 
و »الله اکبر« را سر دهد و یا دستش برای نوشتن بلرزد 

این مجلس در تراز انقلاب نیست. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدرضا تقوی پیش از 
ظهر سه شنبه در جلسه هم اندیشی »مجلس تراز 
انقلاب اسلامی« در سالن اجتماعات مسجد امام 
صادق)ع(، گفت: عنوان خیلی خوبی برای نشست 
انتخاب شده، "مجلس تراز انقلاب اسلامی"؛ باید 
ببینیم که انقلاب اسلامی چه بود چه ویژگی هایی 

داشت و آیا مجلس این ویژگی ها را دارد یا ندارد.
افزود:  یازدهم  مجلس  در  تهران  مردم  منتخب 
انقلاب، نخست یعنی تحول و اگر تحول را از انقلاب 
بگیریم، دیگر انقلاب نیست؛ مجلس تراز انقلاب 
که  است  این  آن  مشخصه  بارزترین  از  اسلامی 

خواستار تحول در کشور باشد.
تقوی با اشاره به خطبه ای از امام علی)ع( گفت: 
اگر مجلس از تحول فاصله بگیرد دیگر نمی تواند در 

تراز انقلاب باشد.
با اعتماد به  با بیان این که انقلاب اسلامی  وی 
مردم، حول محوریت رهبری و ولایت شکل گرفته 
اگر  است.  محور  ولایت،  نیز  امروز  افزود:  است، 
مجلس از ولایت فاصله بگیرد دیگر نمی تواند تراز 
انقلاب اسلامی باشد و این از مشخصات مجلس تراز 

انقلاب اسلامی است.
تقوی با اشاره به اینکه انقلاب اسلامی، مردمی 
بود، تصریح کرد: مردم بر محور رهبری امام )ره( گرد 
آمدند و این انقلاب را به نتیجه رساندند، اگر مجلس 
از مردم فاصله گرفت به دلیل آن است که از انقلاب 

فاصله گرفته و نمی تواند تراز انقلاب اسلامی باشد.
منتخب مردم تهران با بیان این که ما هرچه داریم 
از شهدا داریم و سر سفره شهدا هستیم و این انقلاب 
از برکت خون شهدا به اینجا رسیده است، گفت: 
انقلاب اسلامی از آغاز اعلام کرد که ضد استکبار 
و ظلم بوده که نماد استکبار هم آمریکا است. این 
انقلاب  تراز  مجلس  بود.  ضدآمریکایی  انقلاب 
اسلامی اگر مقابله با شیطان بزرگ، آمریکای جهان 
این  دیگر  نگذارد  نمایش  به  را  خود  ضدیت  خوار 

مجلس تراز انقلاب اسلامی نیست.
تقوی با اشاره به تعبیر امام )ره( مبنی بر این که 
»انقلاب اسلامی انقلاب پابرهنگان،  مستضعفان 
و محرومان است« گفت: اگر به این موضوع توجه 
نشود دیگر این انقلاب نه مردمی و نه اسلامی است، 
اگر مجلس خجالت بکشد که شعار »نصر من الله 
و فتح  القریب« و »الله اکبر« را سر دهد و یا دستش 
برای نوشتن بلرزد این مجلس در تراز انقلاب نیست.

منتخب مردم تهران خاطر نشان کرد: اگر مجلس 
بخواهد خودش را با مجلس انقلابی تراز کند باید 
ویژگی های انقلابی داشته باشد چرا که این انقلاب 
از خون شهدا به اینجا رسیده و بنابر این مجلس 
تراز انقلاب اسلامی،  مجلس تراز آرمان های شهدا 

است.  
وی افزود: در پایان کار مجلس دهم شورای نگهبان 
اعلام می کند که 90 نفر صلاحیت ورود به انتخابات 
مجلس  این  بنابراین  ندارند،  را  یازدهم  مجلس 
نمی تواند مجلس تراز انقلاب اسلامی باشد. باید 
طوری عمل کنیم که در پایان مجلس یازدهم اینگونه 

نباشد و کارنامه موفقی داشته باشیم.

حجت الاسلام تقوی:

مجلسی که دستش بلرزد در تراز انقلاب اسلامی نیست
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علت و درمان خواب رفتن و بی حس شدن دست و پا

نور آبی و ارتباط آن با خواب 

نور آبی، چه از خورشید یا نمایشگر یک لپ تاپ، در مهار تولید ملاتونین 
بسیار موثر است، از این رو، کیفیت و کمیت خواب را کاهش می دهد. 

خواب یکی از ستون های سلامت مطلوب است. با این وجود، مردم بسیار 
کمتر از گذشته می خوابند و کیفیت خواب افراد نیز کاهش یافته است.

به نقل از "هلث لاین خواب ناکافی و بی کیفیت با شرایط خطرناکی مانند 
بیماری قلبی، دیابت نوع 2، افسردگی و چاقی پیوند خورده است.  

استفاده از روشنایی مصنوعی و دستگاه های الکترونیکی هنگام شب 
ممکن است به مشکلات خواب منجر شود. نور آبی ساطع شده از این 

دستگاه ها ممکن است موجب فریب مغز شده و فکر کند که روز است.
مطالعات بسیاری نشان داده اند که نور آبی هنگام شب می تواند چرخه 
های خواب-بیداری طبیعی مغز انسان که برای سلامت مطلوب بسیار 

مهم است را مختل کند.
نور آبی خواب را مختل می کند 

بدن انسان دارای یک ساعت داخلی است که ریتم شبانه روزی - چرخه 
بیولوژیکی 24 ساعته که بر بسیاری از عملکردهای داخلی بدن تاثیرگذار 

است - را تنظیم می کند.
از همه مهم تر، ساعت داخلی بدن مشخص می کند که چه موقع به 

خواب رفته و چه موقع بیدار شوید.
با این وجود، ریتم شبانه روزی شما نیازمند سیگنال هایی از محیط 

بیرونی - مهم تر از همه نور روز و تاریکی - برای تنظیم خود است.
نور آبی حسگرهای موجود در چشم های شما را برای ارسال سیگنال 

هایی به ساعت داخلی مغز تحریک می کند.
به خاطر داشته باشید که نور خورشید و نور سفید حاوی ترکیبی از طول 
موج های مختلف هستند که هر یک دارای میزان قابل توجهی نور آبی 

هستند.
دریافت نور آبی، به ویژه از خورشید در طول روز به شما در حفظ هوشیاری 
کمک می کند، در شرایطی که عملکرد و خلق و خو را نیز بهبود می بخشد.
دستگاه های نور درمانی ممکن است به درمان افسردگی کمک کنند و 
لامپ های آبی نشان داده اند که خستگی را کاهش داده و خلق و خو، 

عملکرد و خواب کارمندان اداره را بهبود می بخشند.
ویژه  به  الکترونیکی،  و دستگاه های  این وجود، لامپ های مدرن  با 
نمایشگر رایانه ها نیز مقادیر زیاد از نور آبی را تولید می کنند و اگر هنگام 
شب در معرض آنها قرار بگیرید ممکن است در ساعت داخلی بدن شما 

اختلال ایجاد کنند.
زمانی که هوا تاریک می شود، غده کاجی هورمون ملاتونین ترشح می 

کند که احساس خستگی و به خواب رفتن را در بدن ایجاد می کند.
نور آبی، چه از خورشید یا نمایشگر یک لپ تاپ، در مهار تولید ملاتونین 

بسیار موثر است، از این رو، کیفیت و کمیت خواب را کاهش می دهد.
مطالعات سرکوب تولید ملاتونین هنگام شب را با مشکلات سلامت 
مختلف از جمله سندرم متابولیک، چاقی، سرطان و افسردگی پیوند داده 

اند.
عینک رنگی ممکن است کمک کند 

عینک های کهربایی رنگ ساده ترین و موثرترین روش برای پرهیز از 
مواجهه با نور آبی را در هنگام شب ارائه می کنند. این عینک ها به طور موثر 
کل نور آبی را مسدود می کنند. از این رو، معز سیگنالی که باید بیدار بماند 

را دریافت نمی کند.
مطالعات نشان داده اند زمانی که افراد از عینک های مسدودکننده 
نور آبی استفاده می کنند، حتی در یک اتاق روشن یا هنگام استفاده از 
دستگاه های الکترونیکی، به همان اندازه زمانی که در یک اتاق تاریک قرار 

دارند، ملاتونین تولید می کنند.
در یک مطالعه، سطوح ملاتونین در بدن افراد هنگام شب در مواجهه با 
نور کم، نور زیاد و نور زیاد با عینک رنگی مقایسه شد. نور روشن تقریبا به 
طور کامل تولید ملاتونین را سرکوب کرد، در شرایطی که نور کم این گونه 

نبود.
افرادی که عینک های رنگی پوشیده بودند نیز به همان اندازه افرادی که 
در برابر نور کم قرار گرفته بودند، ملاتونین تولید کردند. عینک رنگی تا حد 

زیادی اثر سرکوب کننده تولید ملاتونین نور روشن را خنثی کرده بود.
به همین ترتیب، عینک های مسدودکننده نور آبی نشان داده اند که در 

شرایط خواب و عملکرد ذهنی بهبود چشمگیری ایجاد می کنند.
در یک مطالعه دو هفته ای، 20 شرکت کننده به دو گروه تقسیم شده و 
یک گروه از عینک های مسدودکننده نور آبی و گروه دیگر از عینک هایی 
که این نور را مسدود نمی کردند برای سه ساعت پیش از خواب استفاده 
کردند. گروه نخست بهبود چشمگیر در کیفیت خواب و خلق و خو را تجربه 

کردند.
این عینک ها بهبود قابل توجه در شرایط خواب کارگران شیفتی را نیز 

نشان دادند.
افزون بر این، در مطالعه ای با حضور افراد مسن مبتلا به آب مروارید، 
لنزهای مسدودکننده نور آبی کیفیت خواب این افراد با بهبود بخشیده و به 

طور قابل توجهی اختلال در عملکرد آنها طی روز را کاهش داد.
با این وجود، تمام مطالعات پشتیبان استفاده از لنزها یا عینک های 
مسدود کننده نور آبی نیستند. یک تجزیه و تحلیل شامل چندین مطالعه 
این گونه ننتیجه گیری کرد که شواهد با کیفیت بالا که از این شرایط 

پشتیبانی کنند، وجود ندارد.
با این وجود، عینک های مسدود کننده نور آبی ممکن است برخی فواید 

را ارائه کنند.
روش های مسدودکننده دیگر 

اگر هنگام شب تمایلی به استفاده از عینک ندارید، چند روش دیگر برای 
کاهش مواجهه با نور آبی وجود دارند.

یک روش محبوب نصب برنامه هایی روی رایانه است که رنگ و روشنایی 
نمایشگر را بر اساس منطقه زمانی تعیین می کنند. زمانی که بیرون تاریک 
است، این برنامه ها نور آبی را مسدود کرده و یک رنگ نارنجی کم رنگ به 

نمایشگر می بخشند.
گزینه های مشابه برای گوشی های هوشمند نیز در دسترس هستند.

چند نکته دیگر شامل موارد زیر می شوند:
- خاموش کردن تمام چراغ ها در خانه یک یا دو ساعت پیش از خواب

- استفاده از یک چراغ مطالعه قرمز یا نارنجی که نور آبی از خود ساطع 
نمی کند )شمع نیز گزینه خوبی است(

- تاریک نگه داشتن کامل اتاق خواب یا استفاده از ماسک خواب
به خاطر داشته باشید که قرار گرفتن در معرض نور آبی هنگام روز اهمیت 

دارد.
اگر می توانید از خانه خارج شده و در معرض نور خورشید قرار بگیرید. در 

غیر این صورت، استفاده از یک دستگاه نور درمانی را مد نظر قرار دهید.

حتی اگر فردی با ریسک کم باشید اما در منطقه ای زندگی می کنید که موارد جدید 
ابتلا به ویروس کرونا در آن مشاهده می شود و نمی توانید فاصله ی دو متری با افراد را 
حفظ کنید، هنوز هم بهترین توصیه، در خانه ماندن و استفاده از غذاهای خانگی و 

تهیه ی آن ها در منزل است.
 رستوران ها فعالیت بیرون بر خود را از اواسط اردیبهشت آغاز کرده بودند و حالا طبق 
ابلاغیه ی جدید ستاد ملی مبارزه با کرونا، با اتمام ماه مبارک رمضان می توانند داخل 
رستوران ها هم پذیرش مشتری داشته باشند. آن ها باید پروتکل بهداشتی خود را 
به صورت کامل رعایت کنند تا هم سلامت خودشان و هم مشتری هایشان به خطر 
نیفتد. مراجعین هم باید یک سری اصول را رعایت کنند که در این مطلب بیشتر به 

آن می پردازیم.
سلامتی منطقه ی محل سکونت خود را بررسی کنید

بازگشایی رستوران ها و هتل ها یک تصمیم دولتی است که بنا به مصلحت های 
سیاسی و اقتصادی و ... گرفته می شود، اما بیرون رفتن برای صرف غذا یک تصمیم 
شخصی است. پس خودتان حواستان باشد که اگر هنوز در محل سکونت شما موارد 
جدید ابتلا به کووید 19 وجود دارد، پس احتمال انتقال آن در اماکن عمومی وجود 

دارد و در نتیجه همچنان بهترین راهکار در خانه ماندن است.
شرایط خود را در نظر داشته باشید

با این که اعلام شده است رستوران ها باز هستند ولی این بدان معنا نیست که شما 
می توانید با خیال راحت هر وقت خواستید به رستوران بروید. شرایط شخصی خود را 
در نظر داشته باشید. اگر بالای 65 سال سن دارید باید خیلی بیشتر مراقب باشید و 
احتیاط کنید. اگر دارای بیماری های زمینه ای مانند دیابت، فشارخون بالا، ناراحتی 
قلبی عروقی و ... هستید همچنان بهترین کار در خانه ماندن است و حتی اگر به هر 
دلیلی مجبور به رفتن به رستوران شدید باید خیلی با احتیاط بیشتری مواردی که در 

ادامه گفته می شود را رعایت کنید.
به محض رسیدن به اطراف خود نگاه کنید

یک نگاه سریع می تواند چیزهای زیادی در مورد چگونگی برخورد مدیریت و کارکنان 
رستوران با این بیماری به شما بگوید. رستورانی که دقیقاً مانند گذشته به نظر می رسد، 
رستورانی نیست که بتوانید به آنجا بروید. صندلی ها باید 6 فوت یعنی حدود دو متر از هم 
فاصله داشته باشند. در اطراف صندوق و ورودی و خروجی رستوران نباید شلوغ باشد. 
شلوغی خط قرمز ماست زیرا حتی با رعایت تمام نکات باز هم اگر تجمع افراد زیاد باشد 
احتمال انتقال بیماری وجود دارد. کارکنان باید حتماً ماسک و بهتر است شیلد داشته 

باشند و کمترین تعامل بین کارکنان با هم و کارکنان با مشتریان وجود داشته باشد.
رستوران های روباز انتخاب بهتری هستند

ویروس کرونا در محیط بسته به آسانی گسترش می یابد؛ در یک مطالعه نشان 
داده شد که یک خانم مبتلا به کووید 19 در یک رستوران توانسته بود این ویروس 
را به 9 نفر دیگر انتقال دهد. شواهد اخیر حاکی از آن است که احتمال ابتلا به این 
بیماری در فضای بیرون کمتر است. پس یا رستوران های روباز را انتخاب کنید و یا اگر 
امکانش وجود دارد از کارکنان رستوران بخواهید که صندلی تان را در محوطه ی بیرون 
رستوران قرار دهند. اگرچه ما اغلب به رستوران می رویم تا بتوانیم استراحت کنیم و 
نگرانی هایمان را فراموش کنیم، اما در شرایط همه گیری داستان فرق می کند. در 
واقع متخصصان معتقدند هر چه مدت طولانی تری در یک محلی بمانید که پتانسیل 
انتقال وجود داشته باشد، احتمال وقوع آن بیشتر می شود. پس به محض این که غذا 

خوردنتان تمام شد رستوران را ترک کنید
صورتتان را با ماسک بپوشانید

استفاده از ماسک کمک می کند تا افرادی که ناقل بی علامت هستند و از بیماری 
خودشان اطلاع ندارند احتمال انتقال بیماری را کاهش دهند. به همین دلیل ماسک 

زدن هم برای کارکنان رستوران بسیار مهم است و هم برای شما. ماسکتان را فقط 
موقع خوردن غذا و آشامیدن دربیاورید؛ آن هم با رعایت اصول بهداشتی. یعنی حتماً 
دستتان را قبلش بشویید و یا ضدعفونی کنید. دقت داشته باشید که یک مطالعه ی 
جدید نشان داده است که این ویروس حتی با صحبت کردن هم ممکن است به مدت 

14 دقیقه در فضا بماند. پس حتماً به صورتتان ماسک داشته باشید.
دستکش آن قدرها هم مفید نیست

در بسیاری از مناطق، این قانون از قبل هم وجود داشته است که افرادی که مواد 
غذایی را تهیه می کنند باید دستکش بپوشند و این تغییر نکرده است؛ اما کسانی که 
غذا را توزیع می کنند به نظر می رسد بهتر است دستکش نپوشند زیرا مطالعات نشان 
داده است که استفاده از دستکش در طی یک دوره زمانی موجب می شود فرد یک 
احساس غلط امنیتی را به دست آورد. پس بهتر است فکر کند که دستش آلوده است 

تا آن را مرتب بشوید و با خیال راحت هم به همه جا دست نزند.
حواستان به سطوح مشترک باشد

اما  نیست،  ویروس  انتقال  اصلی  راه  سطوح  با  تماس  می شود  گفته  اگرچه 
متخصصان هنوز توصیه می کنند در مورد سطحی که افراد دیگر لمس کرده اند، 
مراقب باشید؛ مثلًا اگر منویی روی دیوار نصب شده است بهتر است آن را ببینید تا 
این که منوی روی میز را در دستتان بگیرید.  اگر سطوح مشترکی را لمس کردید، 
دستانتان را بشویید و ضدعفونی کنید و به صورتتان دست نزنید. ممکن است برخی 
رستوران ها به مشتری هایشان ضدعفونی کننده بدهند اما بهتر است خودتان یکی 
از آن ها را همراهتان داشته باشید. ایده آل این است که دستانتان را بلافاصله قبل از 
خوردن غذا با آب و صابون بشویید و به هیچ سطحی دست نزنید. البته این توصیه ی 
جدیدی نیست و همیشه باید این کار را کرد اما اگر به هر دلیلی شرایطش محیا نبود 

دستانتان را به خوبی ضدعفونی کنید.
آرامش داشته باشید؛ اما خیلی هم طولش ندهید

اگرچه ما اغلب به رستوران می رویم تا بتوانیم استراحت کنیم و نگرانی هایمان را 
فراموش کنیم، اما در شرایط همه گیری داستان فرق می کند. در واقع متخصصان 
معتقدند هر چه مدت طولانی تری در یک محلی بمانید که پتانسیل انتقال وجود 
داشته باشد، احتمال وقوع آن بیشتر می شود. پس به محض این که غذا خوردنتان 

تمام شد رستوران را ترک کنید.
چند توصیه ی کلی:

. هنوز هم بهترین کار در خانه ماندن و استفاده از غذاهای خانگی و تهیه ی آن در 
منزل است. با این حال اگر مجبور شدید به رستوران بروید حتماً توصیه های ذکر شده 
را رعایت کنید. . اگر فقط برای تهیه ی غذا مشکل دارید می توانید غذا را به صورت 
اینترنتی و یا تلفنی سفارش داده و یا در صورت عدم دسترسی، غذا را از رستوران 
گرفته و با خود به منزل یا محل کارتان ببرید و آن را به خوبی گرم کرده و با رعایت نکات 
بهداشتی میل کنید. . اگر بیمار هستید و یا علائم تنفسی مانند سرفه و عطسه و ... 
دارید حتماً در منزل بمانید و از رفتن به رستوران صرف نظر کنید. زیرا هم احتمال 
انتقال بیماری تان به دیگران وجود دارد و هم این که خودتان ممکن است به بیماری یا 
عفونت دیگری مبتلا شوید؛ زیرا سیستم ایمنی شما در حال مبارزه با بیماری فعلی تان 
است. . اگر مجبور هستید برای غذا خوردن به رستوران بروید از رستوران های شلوغ 
و ساعات پیک خودداری کنید. هرچه جمعیت در جایی کمتر باشد احتمال انتقال 
بیماری کمتر است. . اصلا سراغ بوفه های سلف سرویس نروید. این طور جاها معمولًا 

آلوده ترند؛ زیرا افراد بیشتری به وسایل و سطوح آن دست می زنند 

آیا غذا خوردن در بیرون از منزل امن است؟

رستوران رفتن در شرایط کرونا

سلامت 

نوشیدن یک لیوان شیر گرم پیش از خواب روشی سنتی است که برای کسب آرامش، 
تسکین اضطراب، و تسهیل به خواب رفتن استفاده می شود. 

خواب ناکافی با بسیاری از پیامدهای منفی سلامت جسمی و روانی مرتبط است. در 
حقیقت، این به عنوان یک موضوع سلامت عمومی جهانی شناخته می شود.

به نقل از "هلث لاین، به گفته مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا، تنها در این 
کشور از هر سه نفر، یک نفر به میزان کافی نمی خوابد. در نتیجه، افراد بسیاری در پی 
درمان های خانگی ساده برای بهبود کیفیت الگوهای خواب خود هستند. نوشیدن 
یک لیوان شیر گرم پیش از خواب روشی سنتی است که برای کسب آرامش، تسکین 
اضطراب، و تسهیل به خواب رفتن استفاده می شود. اگرچه افراد بسیاری معتقدند که 
این روش بسیار موثر است، برخی دیگر بر این باورند که تاثیر خاصی نداشته و چیزی 

جز یک باور عمومی نیست.
ممکن است در به خواب رفتن سریع تر به برخی افراد کمک کند 

اند  داده  نشان  انسانی  و  حیوانی  های  سوژه  حضور  با  کوچک  مطالعات  برخی 
که مصرف لبنیات، مانند شیر و پنیر، پیش از خواب ممکن است به برخی افراد در 
تجربه خواب آرام  شبانه کمک کند، اگرچه دلیل آن همچنان نامشخص است. بیشتر 
کارشناسان موافق هستند که پتانسیل تحریک خواب شیر احتمالا با ترکیبات شیمیایی 
خاص یا آثار روانی یک روتین خواب آرامش بخش یا شاید ترکیبی از هر دو مرتبط است.

ممکن است چرخه های خواب سالم را بهبود ببخشد 
برخی ترکیبات در شیر، به ویژه تریپتوفانو ملاتونین ممکن است به شما در به خواب 
رفتن کمک کنند. تریپتوفان یک اسید آمینه است که در انواع مختلفی از مواد غذایی 
حاوی پروتئین وجود دارد. این ترکیب نقش مهمی در تولید انتقال دهنده عصبی 
سروتونین ایفا می کند. سروتونین خلق و خو را بهبود می بخشد، احساس آرامش را 
تقویت می کند و به عنوان پیش ساز در تولید هورمون ملاتونین عمل می کند. ملاتونین 
که به نام هورمون خواب نیز شناخته می شود توسط مغز ترشح می شود. این هورمون 
به تنظیم ریتم شبانه روزی و آماده کردن بدن برای ورود به چرخه خواب کمک می کند.

و  به خوبی مشخص شده است  تریپتوفان و ملاتونین در اختلالات خواب  نقش 
مطالعات نشان داده اند که مصرف مکمل های این ترکیبات ممکن است خواب را بهبود 
بخشیده و علائم اضطراب و افسردگی که می توانند در خواب اختلال ایجاد کنند را 
کاهش می دهد. با این وجود، در حال حاضر شواهدی که نشان دهند یک لیوان شیر 
حاوی میزان کافی از تریپتوفان یا ملاتونین برای تاثیرگذاری چشمگیر بر تولید طبیعی 
ملاتونین در بدن است یا به طور مستقل یک الگوی خواب مختل را درمان می کند، 

وجود ندارند.
آثار روانی 

برخی کارشناسان گمان می کنند که نقش بالقوه شیر به عنوان یک ابزار کمکی برای 
خواب ارتباط چندانی با محتوای تغذیه ای آن نداشته و در عوض، بیشتر با اثر روانی یک 

روتین آرامش بخش مرتبط است.
نظریه ای دیگر این است که نوشیدن شیر گرم می تواند به طور ناخودآگاه نوشیدن 
شیر هنگام خواب در زمان کودکی را برای فرد یادآوری کند. این احساسات آرامش 
بخش ممکن است سیگنال فرا رسیدن زمان خواب را به مغز ارسال کرده و به خواب 

رفتن را تسهیل کنند.
با این وجود، شواهد کافی برای تضمین نتیجه ای خاص از افزودن شیر به روتین زمان 
خواب وجود ندارند و به مطالعات بیشتر با حضور سوژه های انسانی در این زمینه نیاز 

است.
شیر گرم در برابر سرد برای خواب 

طرفداران مصرف شیر برای تحریک خواب معمولا نوشیدن شیر گرم به جای سرد 
را توصیه می کنند، اگرچه شواهد مشخصی برای نشان دادن برتری هر یک از آنها بر 

دیگری وجود ندارند.
در بیشتر پژوهش ها که آثار نوشیدن شیر بر کیفیت خواب مورد بررسی قرار گرفته 
است از شیر گرم استفاده شده و تا به امروز مطالعه ای که آثار دماهای مختلف شیر بر 

خواب را بررسی کند، انجام نشده است.
نوشیدن یک نوشیدنی گرم مانند شیر، چای یا موارد دیگر، هنگام شب یا طی زمانی 

که استرس دارید یک روش معمول برای کاهش اضطراب و افزایش آرامش است.
مایعات گرم می توانند اثری آرامش بخش بر سیستم عصبی داشته و ممکن است 
نسبت به نوشیدنی های سرد در به خواب رفتن موثرتر عمل کنند. با این وجود، نتایج 

ممکن است به فرد بستگی داشته باشند.
روتین های خواب چه شامل نوشیدنی های گرم، سرد یا بدون نوشیدنی باشند 

می توانند فوایدی برای کیفیت خواب شما داشته باشند.

درباره یک نوشیدنی قبل از 
خواب! 
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وجود فرش 100 درصد ابریشم استان قم شهرت 
جهانی دارد و باید صادرات این صنعت مورد توجه 
قرار گیرد، اما زمانی نوسانات ارزی و حال بحران کرونا 
این صنعت را تحت الشعاع خود قرار داده و علیرغم 
عدم صادرات، تعدادی از تولیدکنندگان و بافندگان 
بیکار شده اند.  فرش دستبافت ابریشم قم را باید 
نماد صادرات این استان نامید چراکه  این فرش زیبا 
با تاروپود ابریشمی خود چشم گردشگران و تاجران 
جلوه های  از  و  کرده  مجذوب  را  داخلی  و  خارجی 
مهم صادرات قم و هم چنین برند منحصربه فرد شهر 
کشور  ابریشم  فرش  تولید  پایتخت  قم  است.  قم 
کشور  از  خارج  به  صنعت  این  درصد   90 و  است 
صادر می شود و طبق آخرین آمارهای به دست آماده 
سالانه بیش از 40 متر هزار مترمربع فرش دستبافت 
با هنرمندی دستان هنرمند بافندگان قمی تولید و 

سالانه 10 میلیون فرش از استان صادر می شود.
دیگر  از  را  قم  ابریشم  دستبافت  فرش  آنچه 
استان هایی که در زمینه فرش دستبافت حرفی برای 
و  ابریشم خالص  وجود  کرده  متمایز  داشته  گفتن 
ظرافت و زیبایی و همچنین تنوع در نقشه و رنگ های 
آن است که این شهر مقدس را مهد و قطب تولید 

فرش دستبافت ابریشم نامیده است.
فرش دستبافت ابریشم قم تاریخی 100 ساله دارد 
و این استان را سرآمد طراحی و تولید این نوع فرش 
در کشور و حتی سطح جهان کرده است، هرچند 
با توجه به بی توجهی مسئولان و سایه شوم تحریم، 
مشکلات و نوسانات ارزی این روزها حال این فرش 
زیبا که زمانی تاروپود ابریشمی خود را به رخ جهانیان 
خوش  بود  کرده  دست وپا  را  بازارهایی  و  می کشید 
نیست ولی همچنان اندک بازارهای داخلی و خارجی 

خود را حفظ کرده است.
سایه کرونا بر سر فرش دستباف قم

که  بود  گذشته  سال  اسفندماه  و  بهمن  ماه های 
کسب  برای  عرض اندام  آماده  قم  ابریشم  فرش 
که  بود  جهانی  بازارهای  اندک  همان  و  مشتریان 
این  بازار  بر  را  ویروسی منحوس سایه خود  ناگهان 
فرش افکنده و درست در زمان اوج فروش این اندک 

بازار فروش را با رکود روبرو کرد.
به عید  نزدیکی  با  به گزارش تسنیم ،درحالی که 
نوروز تولیدکنندگان آماده تحویل فرش های ابریشمی 
تولید خود از دست بافندگان بودند، به دلیل بحران 
به  سرکشی  فرصت  حتی  تولیدکنندگان  کرونا 
براثر  تولیدی  کارگاه های  در  خود  تولید  فرش های 
رعایت پروتکل های بهداشتی هم پیدا نکرده و ناگهان 
این ویروس بر تاروپود این فرش گره انداخته و به دلیل 
و  پرداخته نشد  بافندگان فرش  بازار دستمزد  رکود 
افرادی که در چرخه تولید این صنعت سهمی داشتند 

از کار بیکار شدند.
سختی  تحمل  از  جدای  تولیدکنندگان  امروز 
نوسانات ارز، کاهش بازارهای هدف در بحران کرونا، با 
مشکل شدید نقدینگی روبرو هستند که اگر مسئولان 
چاره ای برای این صنعت نداشته باشند این موضوع 
ممکن است فرش ابریشم را از عرش به فرش با تنزل 

شدید تقاضا روبرو شود.

مطرح  تولیدکننده  چند  با  که  گفت وگوهایی  با 
قمی داشتیم آن ها جدای از تحمل سایه شوم تحریم 
ظالمانه اقتصادی؛ باید بحرانی که بر اثر ویروس کرونا 
بر بازار فرش سایه انداخته را تحمل کنند درحالی که 

نیاز بیشتری به حمایت و اعطای تسهیلات دارند.
کرونا و کاهش شدید نقدینگی 

یک تولیدکننده به نام قمی که 62 سال از عمر خود 
ابریشم  تولید؛ فروش و صادرات فرش  را در زمینه 
وضعیت  از  نگرانی  ابراز  ضمن  است  کرده  سپری 
کنونی صنعت فرش ابریشم می گوید: بحران کرونا 
وضعیت فرش دست بافت ابریشم قم را ناامن کرده 
است ما حتی نمی توانیم به کارگاه ها و یا محل بافت 
نمی توان  بحران  این  با  کنیم  سرکشی  خود  فرش 
آینده ای برای این فرش پیش بینی کرد، به دلیل نبود 
بازار فرش ها در انبارها مانده و ما هم به دلیل نبود 

مشتری با کاهش شدید نقدینگی روبرو هستیم.
محمد امجدی ادامه می دهد: با رکود در بازار فرش 
دستبافت ما حتی توان پرداخت دستمزد بافندگان را 
نداریم و بیشتر معاملات ما با چک صورت می گیرد 
در زمانی که ما چشم انتظار گردشگران خارجی که 
مشتریان مهم این فرش هستند بودیم، کرونا تأثیر 
منفی بر بازار فرش گذاشته و چالش هایی را برای ما 

به ارمغان آورد.
نحسی کرونا بر اندک بازار هدف فرش ابریشم

یکی دیگر از تولیدکنندگان فرش دستبافت که بیش 
از 30 سالی در زمینه تولید و صادرات فعالیت قابل 
قبولی داشته بیان می کند: وقتی صحبت از فرش 
ابریشم به میان می آید ناخودآگاه فرش دستبافت 
قم  صادرات  نماد  می آید،  ذهن ها  به  قم  ابریشمی 
صنعت فرش ابریشم بود که تا قبل از تحریم همه 
بازارهای اروپایی و حاشیه خلیج فارس و حتی آمریکا 
را قبضه خود کرده بود ولی با تحریم اندک بازارهای 

هدفی را داشتیم که راضی کننده بود.
رضا جعفرنژاد بیان می کند: خود را برای نوروز و 
حال  در  هم چنین  بودیم،  کرده  آماده  فروش  بازار 
و  بودیم  اروپایی  بازارهای  با  ورود  برای  برنامه ریزی 
بازارهای داخلی خوبی هم داشتیم ولی بحران کرونا 
همان اندک بازار هدف ما را هم تحت تأثیر گذاشت 

و ما مشتریان خود را به دلیل قطع ارتباطات از دست 
دادیم.

فرش  تولید  چرخه  در  کارگر  وی، 200  گفته  به 
نبود  دلیل  به  من  و  دارند  ارتباط  باهم  دستبافت 
از کارگران خود را  نفر  نقدینگی مجبور هستم 60 
بیکار کنم، دولت باید با پرداخت تسهیلات کم بهره ما 
را حمایت کند این صنعت تأثیر مطلوبی بر صادرات و 

اقتصاد استان دارد.
چالش تولیدکنندگان فرش با کاهش شدید 

نقدینگی
فرش  فروش  و  تولید  بافندگان،  اتحادیه  رئیس 
دستبافت قم عنوان می کند: به طور طبیعی صنعت 
بی نصیب  کرونا  بحران  از  ابریشم  دستبافت  فرش 
نیست مهم ترین تأثیر آن بر تولیدکنندگان بیشتر نمود 
دارد، چراکه با توجه به شیوع بیماری کرونا و لزوم 
رعایت اصول بهداشتی قادر به سرکشی از کارگاه های 
قالی نیستند، بحث دوم هم چرخش مالی است که 
این تولیدکنندگان درست در زمانی که اوج فروش 
فرش های آن ها بود با رکود مواجه و با کاهش شدید 

نقدینگی روبرو شدند.
هادی راد می افزاید: ماه های بهمن و اسفند اوج 
فروش فرش دستبافت ابریشم است که ما در این 
به شدت  نقدینگی ها  و  دادیم  دست  را  بازار  زمان 
کاهش یافت 90 درصد تولیدکنندگان مزد بافندگان 
فروش  معادلات  کرونا  عید  شب  نداده اند  را  خود 
را به هم زد. وی در پاسخ به این سؤال که مسئولان 
حمایتی نکرده و چگونه می توان این آسیب را جبران 
کرد اضافه می کند: ما درخواست های متعددی در 
ارتباط با تخصیص تسهیلات ارزان قیمت به مراجع 
مربوطه دادیم؛ حداقل هر تولیدکننده خرد نیاز به 
یک میلیارد نقدینگی دارد هم چنین تولیدکنندگان 
شناخته شده هم نیاز آن ها تا 10 میلیارد تومان است .
وجود فرش صد درصد ابریشم استان قم شهرت 
جهانی دارد و باید صادرات این صنعت مورد توجه قرار 
گیرد، اما زمانی نوسانات ارزی و حال بحران کرونا این 
صنعت را تحت الشعاع خود قرار داده و علیرغم عدم 
صادرات، تعدادی از تولیدکنندگان و بافندگان بیکار 

شده اند.

برای حل اختلاف بین شهروندان و شهرداری  صورت گرفت :

تشکیل کمیته حقوقی در شهرداری قم 
رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای شهر قم از تشکیل کمیته حقوقی در 
شهرداری قم خبر داد و گفت: این کمیته در راستای رعایت حقوق شهروندان و تسهیل 
در احقاق حق آنان بدون پرداخت هزینه دادرسی و بدون درگیر شدن شهروندان در 

فرآیند دادرسی در محاکم و دادگستری شکل گرفته است.
حسین اسلامی با اشاره به مشکلات حقوقی بین شهرداری و شهروندان و لزوم توجه 
به این مهم در راستای رعایت حقوق شهروندان و تسهیل در احقاق حق آنان بدون 
پرداخت هزینه دادرسی و بدون درگیر شدن شهروندان در فرآیند دادرسی در محاکم و 
دادگستری اظهار کرد: تا به امروز صرفاً اختلاف بین پیمانکاران و شهرداری در هیأتی 
با عنوان هیأت ماده 37 آیین نامه معاملاتی شهرداری و با حضور یک نفر قاضی مجرب 
با معرفی رئیس کل دادگستری و حضور مستشاری نماینده ای از شورای اسلامی شهر و 
یک نماینده از وزارت کشور، مورد رسیدگی قرار می گرفت که همچنان این هیأت باقوت 

به کار خود ادامه می دهد.
وی ادامه داد: با تشکیل کمیته حقوقی، علاوه بر هیأت موضوع ماده 37 آیین نامه 
معاملاتی شهرداری که اختلافات ناشی از قراردادها و پیمان ها را مورد رسیدگی قرار 
می دهد، این کمیته حقوقی شکل گرفته است تا اگر هر شهروندی علیه شهرداری 
ادعای حقوقی داشته باشد، بدون اینکه مجبور به تقدیم دادخواست به دادگاه ها و 
پرداخت هزینه سنگین دادرسی باشد و بدون اینکه مطابق روال در انتظار ارجاع پرونده 
به یکی از شعب دادگاه های حقوقی و نوبت رسیدگی قرار گیرد، در این کمیته ادعای 

حقوقی وی مورد بررسی قرار گیرد.
با  با هماهنگی  امروز  افزود:  قم  نظارت شورای شهر  و  رئیس کمیسیون حقوقی 
رئیس کل دادگستری و باهدف قضا زدایی و کاهش تورم پرونده های قضایی ازیک طرف 
به  دارند  اختلاف  شهرداری  با  که  شهروندانی  بی رویه  مراجعات  حذف  همچنین  و 
دادگستری که علاوه بر طولانی شدن فرآیند رسیدگی، موجب پرداخت هزینه دادرسی 
می شد، مقررشد که اگر شهروندی اختلاف حقوقی با شهرداری داشته باشد، در ابتدا 
و قبل از تقدیم هرگونه دادخواستی، خواسته خود را در قالب یک درخواست معمولی 

تنظیم و به کمیته حقوقی مستقر در شهرداری تحویل دهد.
اسلامی در خصوص فرآیند بررسی پرونده ها در این کمیته اظهار کرد: این کمیته که 
با حضور یک نفر قاضی باتجربه از سوی رئیس کل دادگستری و نماینده ای از شورای 
اسلامی شهر و نماینده ای از شهرداری تشکیل می شود، با دعوت از شهروندی که طرف 
دعوا با شهرداری است و استماع اظهارات وی و ملاحظه دلایل ارائه شده و نیز استماع 

دفاعیات نماینده شهرداری نسبت به موضوع بررسی و حل اختلاف می کند.
وی ادامه داد: غالب دعاوی در این کمیته و بدون نیاز به پرداخت هزینه دادرسی و 
امثال آن منتهی به توافق شده و بدون نیاز به مراجعه به دادگستری و بدون نیاز به صدور 

رأی، حل وفصل می گردد.
رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای شهر قم در خصوص نحوه ثبت شکایات در 
این کمیته، گفت: شهروندان درخواست مکتوب خود را به اداره کل حقوقی شهرداری 
واقع در طبقه چهارم شهرداری مرکز تحویل می دهند و منتظر دعوت می مانند و با توجه 
به اینکه این کمیته هر هفته )فعلًا روزهای چهارشنبه( تشکیل می شود، این انتظار 

طولانی نخواهد بود.
وی در خصوص اینکه اگر شهروندی نسبت به نظر کمیته حقوقی، معترض بود یا 
نظر کمیته برای وی قانع کننده نبود، گفت: هدف از تشکیل این کمیته، رعایت حقوق 
شهروندان و تسهیل در احقاق حق آنان بدون پرداخت هزینه دادرسی و بدون درگیر 
شدن شهروندان در فرآیند دادرسی در محاکم و دادگستری است اما شهروندان این حق 
رادارند که، نظر کمیته حقوقی را نپذیرند، در این صورت حق مراجعه آنان به دادگستری 
با تقدیم دادخواست حقوقی و رعایت سایر مقررات قانونی محفوظ خواهد بود همچنان 

این حق برای شهرداری نیز محفوظ است.
 

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( اعلام کرد:

حمایت از کارگاه های تولیدی زودبازده 
در مناطق روستایی 

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( استان قم گفت: سپاه و بسیج 
با نظارت بر توزیع محصولات در زمینه ساخت و بهره برداری کارگاه های زود بازده تولیدی 

در مناطق روستایی حمایت می کند.
مهدی کبیری پور ظهار داشت: حمایت از قشر کارگر و افزایش حقوق و مزایای این 

قشر باید با در نظر گرفتن حقوق کارفرمایان صورت بگیرد تا متضرر نشوند.
وی با اشاره به اهمیت خرید کالای داخلی افزود: باید کالای ایرانی همه ویژگی های 
استاندارد را داشته باشد تا خریدار در بازار با توجه به قیمت مناسب، کیفیت مرغوب و 
بسته بندی متعارف محصول تولید ملی، کمتر به سمت محصولات مشابه خارجی برود.

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( استان قم حمایت از مشاغل 
خانگی را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: برخی از محصولات را می توان در منزل یا 
کارگاه های کوچک تولید و با مشارکت کارخانه ها با نظارت های لازم به عنوان برند در 

بازار عرضه کرد.
کبیری پور با اشاره به منویات مقام معظم رهبری در زمینه جهش تولید گفت: با 
تلاش مجلس، دولت، نهاد های انقلابی و همکاری مردم و با کاهش هزینه های تولید 
و همچنین حذف هزینه های جانبی و غیر منطقی می توان گام موثری در تحقق جهش 

تولید برداشت.
وی ادامه داد: برای حمایت از کالای تولید داخلی می توان با واردات هوشمند و یا 
جلوگیری از واردات محصولاتی که در کشور تولید می شوند، تولید کننده را مشتاق به 

پیشرفت در عرصه تولید کرد.
معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( استان قم بیان کرد: مجلس 
باید با افزایش نظارت بر شبکه های توزیع مواد اولیه و حذف واسطه ها و همچنین کاهش 
قیمت مواد اولیه و ملزومات تولید کنندگان، مواد لازم را در اختیار آن ها قرار دهد تا قیمت 

تمام شده محصول برای تولید کننده کاهش پیدا کند و به دنبال آن تولید افزایش یابد.
کبیری پور خاطرنشان کرد: سپاه و بسیج باید با نظارت بر توزیع محصولات و کمک به 
ساخت و بهره برداری کارگاه های زود بازده تولیدی در مناطق روستایی با حداقل قیمت 

تکمیل کننده زنجیره تولید باشد.

رئیس انجمن صنایع کفش ماشینی استان قم خبرداد: 

تبعات منفی کرونا بر روی صادرات
 صنعت کفش قم 

از  انجمن صنایع کفش ماشینی استان قم گفت: بسته شدن مرز برخی  رئیس 
کشورهای همسایه به دلیل شیوع کرونا، مشکلاتی را برای بخش تولید کفش در استان 

به وجود آورد. 
ابوالفضل فرهانی ظهر دیروز در حاشیه جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
قم در سالن جلسات کرامت استانداری در جمع خبرنگاران با اشاره به وضعیت صنعت 
کفش استان قم اظهار کرد: این صنعت از صنعت های قدیمی استان است و اشتغال 
زایی و ارزآوری بالایی برای استان قم دارد، بیشتر تولید صنعت کفش استان به کشورهای 

هدف صادر می شود.
وی ادامه داد: از حدود هشت سال بحث ساماندهی واحدهای تولیدی کفش بدون 
برای  این واحدها داده شد،  به  بود که مجوزهای موقت  پروانه در استان قم مطرح 
ساماندهی آن ها قرار بود که یک شهرک کفش در استان قم احداث و نمایشگاه دائمی از 

تولیدات این واحدها در ورودی این شهرک ایجاد شود.
رئیس انجمن صنایع کفش ماشینی استان قم افزود: کلنگ شهرک کفش در استان با 
حمایت استانداری قم زده شد، اما کمربندی جدید شهر قم این شهرک را نصف می کند 
و به همین دلیل باید به دنبال زمین جدید برای احداث شهرک کفش در استان باشیم، 

کارهای زیربنایی در این زمینه انجام شده است.
فرهانی ساماندهی واحدهای تولیدی کفش در استان قم را ضروری دانست و تصریح 
کرد: به دنبال این هستیم که این واحدها در استان پراکنده نشوند، برخی از واحدهای 

تولیدی کفش استان تصمیم به استقرار در جاده کاشان دارند که مطلوب نیست.
وی ادامه داد: بسته شدن مرز برخی از کشورهای همسایه به دلیل شیوع کرونا، 
مشکلاتی را برای بخش تولید کفش در استان قم به وجود آورد، اما با توجه به نیاز این 
کشورها به محصول کفش استان برآورد می شود که طی ماه های آتی، تولیدات انبار شده 

صنعت کفش قم صادر شود و به حالت عادی در این زمینه برگردیم.
فرهانی فروش صنعت کفش استان قم به خریداران خارجی را به صورت ریالی 
دانست و تصریح کرد: این مساله مشکلاتی را در زمینه بازگشت ارز حاصل از صادرات 
برای این صنعت به وجود آورد، اگر این مشکلات حل شود، فروش خارجی صنعت 
کفش استان قم افزایش پیدا می کند، صادرات این صنعت در گذشته به 100 میلیون 

دلار می رسید.

مدیرکل انتقال خون استان قم:

بهبودیافتگان کرونا درقم پلاسمای خود را 
اهدا کنند

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: با توجه به اثربخشی پلاسمای خون بهبود 
کویید 19  بهبودیافتگان  از  بیماری،  این  به  مبتلا  بیماران  دردرمان  کرونا  یافتگان 

درخواست داریم تا پلاسمای خود را اهدا کنند. 
مرتضی نوریان اظهار داشت: تاکنون 40 نفر از بیماران بهبودیافته کرونا دراین استان 

با مراجعه به مرکز انتقال خون روح الله قم پلاسمای خون خود را اهدا کرده اند.
وی گفت: از همه بیماران بهبود یافته مبتلا به کویید19 که در بیمارستان بستری بوده 
و روند درمان آنها پایان یافته است،  درخواست داریم به شکرانه این سلامتی، برای کمک 

به سایر مبتلایان پلاسمای خود را اهدا کنند.
مدیرکل انتقال خون قم با بیان اینکه جمع آوری پلاسمای خون بهبودیافتگان کرونا 
در دستور کار قرار گرفته است،  اظهار داشت: تمام بیماران بهبود یافته بین 18 تا 60 
سال و همچنین بانوانی که سابقه بارداری ندارند، می توانند با به همراه داشتن کارت 

ملی برای اهدای پلاسمای خون به مرکز انتقال خون روح الله قم مراجعه نمایند.
نوریان ادامه داد: طرح پلاسما درمانی با استفاده از پلاسمای بهبود یافتگان، یکی 
از روش های مداوای بیماران کرونایی است که با کمک سازمان انتقال خون کشور در 
استان های مختلف از جمله قم درحال انجام است. وی افزود: با توجه به اینکه برخی 
پیش بینی ها از شیوع دوباره این بیماری در فصل پاییز خبر می دهد،  ضروری است 
تا ذخایر پلاسمای بهبود یافتگان کرونا که حاوی پادتن های ضد این ویروس هستند، 
افزایش یابد. مدیرکل انتقال خون قم ادامه داد: برخلاف واحدهای خون اهدایی که 
امکان نگهداری آن تنها تا چند روز بیشتر وجود ندارد، پلاسما را می توان تا 2 سال در 
دمای منفی 40 درجه سانتیگراد نگهداری کرد. در شهر قم 2 مرکز انتقال خون واقع 
در میدان روح الله و بلوار 15 خرداد وجود دارد. علاوه بر بیماران نیاز به عمل جراحی 
و مجروح های ناشی از تصادفات، بیش از یک هزار بیمار دیالیزی و حدود 200 بیمار 
تالاسمی در قم وجود دارد که نیازمند دریافت مستمر خون هستند. شهروندان برای 
تسهیل در اهدای خون برای دریافت زمان نوبت در سامانه www.IBTO.ir ثبت نام 

کنند تا در زمان معین به پایگاه انتقال خون مراجعه کنند.

رئیس مرکز هنرهای نمایشی حوزه هنری:

باشگاه تئاتر تجربه قم مدلی موفق است
رییس مرکز هنرهای نمایشی حوزه هنری کشور، فعالیت های باشگاه تئاتر تجربه قم 

را مدلی موفق خواند که می توان از آن الگوبرداری کرد. 
  کورش زارعی در بازدید از حوزه هنری قم، افزود: این فعالیت یک جریان بزرگ چه 
در حوزه آموزش و چه در حوزه فعالیت های تخصصی است و مدل قابل توجه و موفقی 

است.
وی همچنین ضمن بازدید از دفتر باشگاه، سالن در اختیار هنرجویان و کارگاه  
عروسک سازی، در کارگاه کارگردانی تئاتر که توسط محمدرضا آزاد در حال برگزاری 
بود، شرکت نمود. در ابتدای این بازدید مسئول واحد هنرهای نمایشی حوزه هنری 
قم به معرفی کارگروه های تخصصی این باشگاه و فعالیت های آن ها پرداخت و گفت: 
این فعالیت حرکتی است که طی یک پروسه و با شکل گیری کارگاه اولین تجربه 
آغاز شده و حالا هنرجویان دوره های مختلف آن کارگاه فعالیت باشگاه را در قالب 
علمی و تخصصی در دست گرفته اند. احمد سلیمانی افزود: هنرجویان با برگزاری 
دوره ها و کارگاه های تخصصی سعی در بالا بردن اطلاعات و مهارت های خود و دیگر 
علاقه مندان به فعالیت های تئاتر در قم دارند. مسئول روابط عمومی حوزه هنری قم 
هدف از راه اندازی دفتر »باشگاه تئاتر تجربه« را انسجام فعالیت های هنرجویان تئاتر 
حوزه هنری قم عنوان و بیان کرد: این باشگاه شامل 12 کارگروه تخصصی با عناوین 
کارگروه کارگردانی، بازیگری، طراحی صحنه، طراحی لباس، عروسکی، طراحی نور، 
موسیقی، طراحی گریم، مدیریت تولید، روابط عمومی و تبلیغات، پژوهش و نویسندگی 
است. محمدمهدی بهمنی افزود: تشکیل باشگاه تئاتر تجربه زمینه فعالیت تخصصی و 
علمی تر هنرجویان تئاتر را در شاخه های مختلف هنر تئاتر مهیا می کند. وی ادامه داد: 
اعضای این باشگاه جمعی از دوره دیدگان چندین دوره کارگاه تئاتر اولین تجربه هستند 
که طی سال های گذشته در دوره های تخصصی و فراگیر حوزه هنری قم پرورش یافته و 
به عنوان نسل جدید در تئاتر استان مشغول به فعالیت هستند. وی بیان کرد: از جمله 
فعالیت های این باشگاه انتشار نشریه تخصصی، ایجاد خانه عروسک، آماده سازی 
سالن تمرین، برگزاری ورکشاپ های تخصصی، برنامه ریزی برای حضور در جشنواره ها، 
تشکیل بانک اطلاعات هنرجویان و صدور کارت شناسایی اعضای باشگاه، حمایت و 
پشتیبانی گروه های تئاتری وابسته به باشگاه و معرفی هنرجویان به گروه های فعال در 

حوزه هنری نمایش از جمله فعالیت های این باشگاه خواهد بود.

رئیس شورای هیئات مذهبی استان قم ؛

خدمات هیأت های مذهبی در ایام
 شیوع کرونا نادیده گرفته شد

رئیس شورای هیئات مذهبی استان قم از نادیده گرفتن خدمات هیئات مذهبی این 
استان در سه ماه گذشته انتقاد کرد.

جواد اشعری اظهار کرد: شورای هیئات مذهبی استان قم پس از شیوع کرونا از تمام 
ظرفیت های خود برای خدمت رسانی به آسیب دیدگان این ویروس و پیشگیری از شیوع 
بیشتر آن به کار گرفته است ولی متأسفانه برخی مسئولان هنوز به نقش هیئات مذهبی 
در رسیدگی به امور اجتماعی، باور ندارند و خدمات گسترده هیئات مذهبی را نادیده 
می گیرند. وی ضمن تقدیر از برخی رسانه های استان که عملکرد هیئات مذهبی در 
ایام شیوع کرونا را اطلاع رسانی کردند، افزود: گلایه از برخی مسئولان برای جلب 
نظر و حمایت آنها نیست بلکه یادآوری خدمات گسترده مردمی ترین تشکل مذهبی 
است که بدون هیچ چشم داشتی وارد عرصه خدمت رسانی شده اند. اشعری در ادامه 
به بیان برخی فعالیت های شورای هیئات مذهبی استان پرداخت و گفت: برپایی 14 
موکب سلامت در محله های مختلف برای ضدعفونی محله ها و منازل شهروندان، 
توزیع بیش از 15 هزار پرس غذای گرم بین نیازمندان، توزیع بسته های بهداشتی 
بین مساجد و ائمه جماعات با همکاری مجمع خیرین سلامت، ارائه حواله تهیه ارزاق 
مناسب به هیئات مذهبی برای تأمین بسته های معیشتی ویژه نیازمندان و همدردی 
از جمله  رفتند  دنیا  از  زمان کرونا  در  با خانواده های مسئولان هیئات مذهبی که 
فعالیت های شورای هیئات مذهبی استان است. رئیس شورای هیئات مذهبی استان 
قم، تشکیل پویش مجازی »هیئت تعطیل نیست«، برگزاری مسابقه فرهنگی، برپایی 
چله زیارت عاشورا به صورت زنده در شبکه های اجتماعی با اجرای مداحان باسابقه، 
توزیع تجهیزات بهداشتی در شب های قدر، توزیع بسته های معیشتی بین مسئولان 
هیئات مذهبی که در زمان شیوع کرونا آسیب دیدند و… را از دیگر فعالیت های این 
شورا ذکر کرد. اشعری بیان داشت: در سه ماه گذشته در مجموع 20 عنوان فعالیت 
توسط شورای هیئات مذهبی استان قم با مشارکت خیرین و برخی نهادها انجام شده 

که از نظرها دور مانده است.

مدیرکل هواشناسی  استان قم:

هوای قم گرم تر می شود
 مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: بر اساس تحلیل تصاویر ماهواره ای و نقشه های 

هواشناسی،  هوای استان در چند روز آینده گرم تر خواهد شد. 
مهران حیدری  افزود: با استقرار الگوهای تابستانه هوای گرمی را در چند روز آینده 
در سطح استان خواهیم داشت که ماندگار خواهد بود. وی اضافه کرد: در 2 روز آینده 
با افزایش ناپایداری ها، در برخی ساعات  شاهد افزایش ابر و وزش به نسبت شدید 
باد خواهیم بود. وی ادامه داد: ناپایداری ها در برخی مناطق به ویژه در نیمه غربی 
باعث رگبار پراکنده و رعدوبرق و در مناطق شرقی نیز گردوخاک خواهد شد. حیدری 
خاطرنشان کرد: در روزهای آینده بیشینه دمای قم تا حدود 41 درجه سانتی گراد 
بالای صفر افزایش می یابد و دمای کمینه نیز حدود 18 درجه سانتی گراد پیش بینی 
می شود. وی بیان کرد: در شبانه روز گذشته،  دمای هوا در ایستگاه های مناطق کوه 
سفید، کوشک نصرت، فدک، جمکران و قم حدود 40 درجه سانتی گراد بالای صفر به 
ثبت رسیده است. وی در ادامه گفت: از ابتدای سال زراعی جاری)اول مهرماه 1398( 
تاکنون، میانگین بارش در استان قم 248 میلی متر بوده است که نسبت به میانگین 
بلندمدت 73 درصد و نسبت به سال گذشته نیز حدود هشت درصد افزایش نشان 
می دهد. به گفته مدیرکل هواشناسی قم، میزان بارش در سال زراعی گذشته 229 
و در میانگین بلندمدت 143.5 میلی متر ثبت شده است. در استان قم 13 ایستگاه 
هواشناسی شامل 11 ایستگاه سینوپتیک خودکار و 2 ایستگاه جاده ای، 52 ایستگاه 
باران سنج خودکار، 35 ایستگاه باران سنج سنتی و هشت ایستگاه سطح سنج که 

وضعیت سطح و دبی رودخانه ها را اندازه می گیرد، فعال است.

گره کور ویروس کرونا بر بازار فرش ؛

حال ناخوش صنعت فرش قم

اجتماعی

 ویروس کرونا با شاخص های ابتلا و انتقالی که دارد نه تنها سلامت جسمی فرد مبتلا را بلکه 
سلامت روح و روان را هم به دلیل تغییر نگاه اطرافیان دستخوش دگرگونی می کند و در نهایت 
نگاه هایی که از انگ زدن شروع و به طرد و کناره گیری منتهی می شود، زندگی فرد مبتلا را زیر و 

رو می کند. 
مدتی است کرونا یکه تاز میدان شده و همچون شبحی در کوی و برزن می چرخد و بر سیستم 
ایمنی ضعیف می نشیند. ویروسی که قدرت سرایت بالایی دارد و به همین دلیل فرد مبتلا باید 
برای درمان، به مدت 2 هفته در قرنطینه و سپس به مدت 2 هفته دیگر در نقاهتگاه باشد تا در کنار 

بهبودی کامل، قدرت انتقال ویروس از او کاسته شود.
تمام تفاسیر دوره ابتلا و درمان این ویروس یک طرف و احتمال طرد شدن از سوی اطرافیان یا 
کنار گذاشته شدن از محل کار طرف دیگر جاده ای است که مبتلایان به کرونا ناخواسته در آن 

قرار گرفته اند تا آنجا که لب به شکایت گشوده اند که خلق الناس کرونا گرفتیم گناه که نکردیم.
شکوه و شکایت هایی که کم و بیش دیده و شنیده می شود تا آنجا که »سید محمد سید مهدی« 
مسوول واحد سلامت شغلی کارکنان و طب کار و رییس درمانگاه مسیح دانشوری هم در گفت و 
گو با رسانه ها به آن اشاره می کند و درباره روزهای دشوار بهبودیافتگان ویروس کرونا می گوید: 
بهبودیافتگان کرونا می آیند بیمارستان و می گویند کارفرما مانع ورود آنها به محل کار شده یا 
حتی همسایگان برای بازگشت به آپارتمان اذیتشان می کنند. وی با تاکید بر اینکه تمامی افراد 
مبتلا به کرونا پس از طی دوران قرنطینه و درمان می توانند ضمن رعایت توصیه ها بازگشت به کار 
داشته باشند، ادامه می دهد: برای رفع دغدغه این بهبودیافتگان، درمانگاه بازگشت به کار بیماران 
کرونایی در بیمارستان مسیح دانشوری راه اندازی شده با این معنا که پرسنل شاغل در واحدهای 
مختلفی که کارفرما درخواست ارائه گواهی سلامت یا بازگشت به کار دارد، می توانند برای دریافت 

گواهی سلامت به درمانگاه بازگشت به کار بیماران این بیمارستان مراجعه کنند.
اما چگونگی همراهی و همدلی نزدیکان با بهبودیافتگان هم چراغ راهی در مسیر درمان و کاستن 
بار روانی آنها است، موضوعی که " سید حسن موسوی چلک" رئیس انجمن مددکاران اجتماعی 
ایران در گفت و گو با خبرنگار ایرنا به آن اشاره کرد و گفت: وقتی بحرانی مانند ویروس کرونا اتفاق 
می افتد، می تواند پیامدها و عوارض مختلف چه در بعد فردی و چه در سطح جامعه داشته باشد.

وی ادامه داد: برخی از این پیامدها به دلیل عدم شناخت ویژگی آن بحران و افرادی که درگیر 
آن می شوند به وجود می آید. در بحران کرونا هم موضوع انگ اجتماعی که بر پیشانی افراد مبتلا 

به کرونا می خورد پیامدهای ناگواری به همراه داشته که باعث ایجاد پویشی با عنوان انگ زدایی 
اجتماعی شده است.

موسوی چلک یادآور شد: ما هم در حوزه مددکاری اجتماعی، در بیانیه های جهانی اخلاق با 
موضوع کرونا بر این موضوع تاکید کردیم که کرونا یک بیماری بهداشتی است و هر گونه رفتار 

تبعیض آمیز یا تحقیرآمیز با این مبتلایان ممنوع است.
هر فاصله گیری، انگ نیست

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران با بیان اینکه بخشی از این فاصله گرفتن های خانواده 
یا جامعه از افرادی که درگیر کووید 19 می شوند به پروتکل های بهداشتی که توصیه شده باز 
می گردد و به منزله بی تفاوتی یا فاصله عاطفی گرفتن از آنان نیست، تصریح کرد: مبتلایان یا 
بهبودیافتگان باید این موارد را در نظر بگیرند. لذا بیماران هم نباید این رفتار را به منزله انگ 
اجتماعی تلقی کنند. موسوی چلک با تاکید بر اینکه این بیماری انگ ندارد و این ما هستیم که با 
رفتارهای خود آنرا انگ می پنداریم، یادآور شد: بسیاری از مقامات هم مبتلا به این ویروس شدند و 

به زندگی عادی و کاری بازگشتند.
وی ادامه داد: پس افرادی که درگیر کووید 19 می شوند باید از میزان حساسیت ها و توقعات 

بکاهند و گمان نبرند که کسی آنها را دوست ندارد در حالی که آنان برای خانواده، عزیز هستند.
موسوی چلک درباره چرایی شکل گیری نگاه های نامتعارف و انگ گونه عده ای به مبتلایان یا 
بهبودیافتگان هم خاطرنشان کرد: عده ای هم ممکن است بیماری را نشناسند و ندانند که چند 
و چون آن چیست یا به عبارتی اشراف اطلاعاتی نسبت به این موضوع نداشته باشند و در نتیجه 
نوعی واکنش اضطرابی منفی ایجاد  شود. لذا توصیه می کنیم افرادی که در داخل خانواده، فرد 
مبتلا دارند اطلاعات خود را به روزرسانی کنند تا بتوانند برای مبتلایان توضیح بدهند که چرا نمی 

توانیم شما را در آغوش بگیریم یا همچون گذشته کنار هم باشیم.
وی با تاکید بر اینکه با صحبت کردن سوء تفاهم ها برطرف و خطر ایجاد آسیب ها کم می شود 
متذکر شد: کارفرما حق ندارد فردی را به دلیل ابتلا به بیماری کرونا، از کار اخراج کند. ممکن 
است کرونا باعث شود که برخی مشاغل مجبور به تعدیل نیرو شوند اما ربطی به ابتلا به کرونا ندارد.
وی خاطرنشان کرد: عدم اطلاع و ترس غیرواقعی منجر به این می شود که عده ای از هم فاصله 
بگیرند اما قطعا با صحبت کردن و توضیح دادن درباره این کار، می توان سوء تفاهم ها را رفع و افراد 

را به زندگی عادی بازگرداند.

ضرورت همراهی و همدلی نزدیکان با بهبودیافتگان از کرونا؛

کرونا گرفتم، گناه که نکردم 

 گسترش فوت افراد مسن بر اثر ویروس کرونا که اغلب 
اجرای  و  پیش بینی  دارند،  نیز  زمینه ای  بیماری های 
تشخیص  ابتلا،  از  جلوگیری  جهت  مناسب  تمهیدات 
سرای  مانند  محیط هایی  در  مناسب  مراقبت  و  سریع 

سالمندان را برای آنها لازم و ضروری ساخته است. 
یک اپیدمولوژیست افزود: متوسط سن فوت  شدگان 
ناشی از ویروس کرونا در کشور بالاتر از  60 سال است، 
این سالمندان به دلیل خطر  ابتلای بالا نیاز به مراقبت ها و 
توجهات خاص دارند. علی سوری اظهار داشت: بسیاری 
از سالمندان نیز از بیماری های مزمن مانند فشارخون 
و  رنج می برند  بیماری های قلبی عروقی  یا  بالا، دیابت 
به  صورت دوره ای تحت حمایت مراقبت های بهداشتی 
درمانی هستند، شیوع کرونا در این گروه سبب اختلال در 
دسترسی به این خدمات می شود بنابراین برای این افراد 
هرچه سریع تر باید سیستم مراقبتی جایگزین مناسب در 
نظر گرفته شود تا از بروز عواقب بعدی در آن ها پیشگیری 
شود. سوری با بیان اینکه به حداقل رساندن نیاز به خروج 
از منزل در سالمندان نکته ای اساسی است، ادامه داد: 
سالمندان باید منابع کافی از مواد غذایی فاسد نشدنی را 

در دسترس داشته باشند و داروهای لازم برای حداقل 30 
روز خود را تهیه کنند تا نیاز نباشد از منزل خارج شوند، آنها 
باید از مسافرت های غیرضروری تا حد امکان خودداری 
کنند تا خطر قرار گرفتن در معرض ویروس کاهش یابد. 
به گفته وی، لزوم پیش بینی و اجرای تمهیدات مناسب 
برای پیشگیری از ورود ویروس کووید 19 به محیط های 
سالمندان  سرای  مانند  ویروس  این  گسترش  مستعد 
نکته ای اساسی است و به علت وجود افراد مستعد در 
سرای سالمندان انتقال و گسترش این ویروس  در این 
اجرای  بنابراین  می گیرد  صورت  به سرعت  محیط ها 
برای  محدودکننده  سیاست های  و  علامتی  غربالگری 
ملاقات کنندگان و کارکنان غیرضروری، اجرای غربالگری 
سالمندان،  سرای  ساکنان  علامتی  پایش  کارکنان، 
رفت وآمد  کردن  محدود  شامل  اجتماعی  فاصله گذاری 
ساکنین و فعالیت های گروهی همین طور آموزش کارکنان 
حفاظت  تجهیزات  از  استفاده  و  آلودگی  کنترل  جهت 
فردی  و رفع  کمبود تجهیزات حفاظتی ضروری است. 
سوری تصریح کرد: رعایت نکات بهداشتی و محافظتی، 
در  خانواده  اعضای  یا  پرستار  توسط  که  سالمندانی 

منزل نگهداری می شود الزامی است و اغلب  پرستاران 
سالمندان نیز آموزش کافی ندیده اند و در شرایط اپیدمی 
نیز درصورتی که برای مراقبت صحیح از سالمند توانمند 
نشوند می توانند ناخواسته موجب ابتلا و یا  مرگ سالمند 
شوند. وی خاطرنشان کرد: پرستاران سالمند علاوه برای 
تقویت اقدامات بهداشت فردی مانند استفاده از ماسک 
بخصوص در زمان ارائه خدمات به سالمند، شستن مرتب 
دست ها با مواد ضدعفونی کننده و پرهیز از مواجهه با 
سایر افراد و حضور در اجتماعات یا تماس با افراد مبتلا 
یا محتمل، برای محافظت از سالمند تحت نظر خود در 
برابر کووید 19 تلاش کنند. سوری افزود: مراکز بهداشتی 
درمانی و سایر مراکز خدماتی مانند بهزیستی نیز می توانند 
با زیرپوشش قرار دادن فعال سالمندان نیازمند به این 
خدمات با تماس و مراجعه با آن ها در به حداقل رساندن 
بار بیماری در میان سالمندان نقش مهمی داشته باشند 
و نیروهای داوطلب و آموزش دیده محلی با سازمان دهی 
مایحتاج  یا  معمول  خدمات  برخی  می توانند  مناسب 
سالمندان را تهیه و به دست آن ها برسانند تا مجبور به 

خروج از خانه نشوند.

ضرورت مراقبت های ویژه از سالمندان در روزهای کرونایی
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گزارش از مائده آقاخان

یا  کنند  آشفته  را  کشور  خودروی  بازار  شدند  موفق  تنهایی  به  دلالان  آیا 
بسترهای موجود اجازه سوءاستفاده را برای آنها فراهم کرد؟ در این گزارش 

کوشیده شده به این پرسش پاسخ داده شود. 
در روزهای اخیر شاهد آشفتگی بازار خودرو بودیم؛ اتفاقی که تکرار آن نشان 
می دهد یکی از مشکلات اقتصاد ایران است. با این حال می دانیم مشکلات 
اقتصادی راه حل مخصوص به خود را دارند و اگر بنا شود به روش های امنیتی 
به دنبال حل این مسائل باشیم، نتیجه اش رشوه های بهت آوری می شود که 

ریاست قوه قضاییه از آن به عنوان آفتی جدی یاد کرد.
رویکرد جدید قوه قضاییه در برخورد با قانون شکنی، عاملی شد تا به این 
آشفته بازار خودرو که ریشه در گذشته نیز دارد نگاهی انداخته و به قانون شکنان 
واقعی بازار بپردازیم؛ چرا که هر زمان شاهد ناآرامی و نابه هنجاری در بازار خودرو 
هستیم تمامی مسئولان اجرایی، قضایی، نمایندگان مجلس و روزنامه نگاران 
با متهم نمودن واسطه ها و دلالان، آن ها را عامل گرانی و افسارگسیختگی 
بازار خودرو معرفی و با کمک از سیستم های امنیتی و قضایی سعی در حذف 
صورت مسئله دارند. اما به واسطه آدرس اشتباهی که به مقامات قضایی 
می دهند باعث می شوند نه تنها مشکل حل نشود بلکه این زخم بزرگ تر شده 
و به صورت حاد هر از چند گاه بوی عفونتش همه را آزرده و مجدداً این سیر 

معیوب تکرار شود.
نقش اصلی خودروسازان در التهاب بازار

اما مقصر اصلی کیست؟ در گام اول مدیران خودروسازی که در سال 97 و 
98 علی رغم علم به ناتوانی تحویل خودرو، با ایجاد صف های طولانی و فروش 
بیش از 900 هزار دستگاه بیش از ظرفیت تولید عملیاتی باعث شدند با جذب 
سرمایه های سرگردان حدود 30 هزار میلیارد تومان اختلاف نرخ بازار رسمی 
ایجاد شود، مقصرند. چرا که این تصمیم عامل تشنج و نا به سامانی در بازار بود 
و مدیران مجبور بودند خودرو را بر اساس نرخ زمان تعهد ثبت نام تحویل دهند 
و یکی از عوامل مؤثر افزایش 35 برابری رشد زیان انباشته شرکت باشند. یعنی 
گران ترین و پرهزینه ترین روش جذب نقدینگی. در اصل خودروسازان 8 هزار 
میلیارد تومان تسهیلات دولتی اخذ کردند که توان بازپرداخت آن را نداشتند. 
اما در روند سالم باید تمامی این هزینه ها را به قیمت تمام شده خودرو اضافه 
نموده و مهم تر اینکه قطعه سازانی را که مانع افزایش تولید می شوند، شناسایی 

و حذف کنند تا عرضه بیشتر شود.
دومین مقصر شورای رقابت است که از وظایف قانونی خود فقط علاقه مند به 
تعیین نرخ خودرو است و توجهی به مابقی مسئولیت خود اعم از تعیین تکلیف 
نحوه رفع زیان خودروسازان که به جهت کنترل دستوری قیمت با هدف کنترل 

تورم کشور انجام می گیرد ندارد.
از دادستان ها تا وزارت صمت؛ کدام مقصرند؟

چه بسا دادستان ها، ضابطان متعدد و مختلف درگیر مسایل اقتصادی، 

سازمان تعزیرات، سازمان حمایت از مصرف کنندگان، بازرسی کل کشور و 
اعضای قوه مقننه که طبق قانون باید موارد مکشوفه خود را به این شورا ارجاع 

دهند، در این آشفته بازار باید پاسخگو باشند.
همچنین وزارت صمت که تحت تأثیر فشارها تصمیمات غیراقتصادی و مغایر 
با اصول تجارت را در سیستم جاری می سازد، دیگر شریک این اتفاق است. به 
عنوان مثال برای فروش 800 هزار خودرو در کشوری با 83 میلیون جمعیت با 
ضرورت هر کد ملی دارای گواهینامه بدون پلاک فعال یک ثبت نام، چه فیلتر 
مطمئنی جهت خوف سوداگران وجود دارد؟ یعنی هر آن امکان ارائه و خرید 
10 هزار کارت و کد ملی وجود دارد و مهم تر اینکه با فروش خودرو به این صورت 
تمامی خودروهای صفر کیلومتر از حوزه نظارت وزارت صمت و سازمان حمایت 
از جمله محل های نمایندگی خارج شده و به خانه ها و دفاتر غیررسمی ثبت 
نشده سوق داده می شوند که هیچ روش و ابزاری برای کنترل آن وجود ندارد. 
این در حالی است که کنترل و نظارت بر 1300 واحد نمایندگی بسیار میسرتر 
و نتیجه بخش تر است و برخورد قاطع با عوامل کاهش عرضه از جمله مدیریت 
ضعیف و انحصاری خودروسازان و ... نیاز است. در واقع فیلترهایی که قانون 
گذاران تصویب کردند، امکان خرید خودرو برای 20 میلیون نفر را از بین برد، 
اما 30 میلیون کد فعال داریم که امکان خرید و فروش دارند. از طرفی فیلتر 

بی جهتی می گذارند که اگر سه ماه خودرو را نیاورید، گارانتی نمی شود.
نقش قوه قضاییه چیست؟

از طرف دیگر قوه قضاییه بر اساس ماده 91 قانون اجرای سیاست های اصل 
44 قانون اساسی مصوب سال 86 و الحاقیه های بعدی آن موظف است، با 
تشویق ارجاع پرونده های اقتصادی به داوری، در داوری این گونه پرونده ها و 
همچنین بازرسی در موضوعات اقتصادی، از ظرفیت های کارشناسی بخش 
غیردولتی استفاده کند. این قانون به قدری اهمیت دارد که قانون گذار متذکر 
شده مادامی که در قوانین بعدی فسخ یا اطلاح مواد و مقررات این قانون 
صریحاً و با ذکر نام این قانون و ماده مورد نظر قید نشود، معتبر خواهد بود. 
این در حالی است که شاهد افزایش 31 برابری اختلاف قیمت خودرو طی 
سال های 97 و 98  تا حدود 50 هزار میلیارد تومان و افزایش 55 برابری زیان 
انباشته تا 33 هزار میلیارد تومان بوده ایم، اما پیش بینی لازم برای جلوگیری از 
بحران کارگری و ورشکستگی این کارخانجات مادر صورت نگرفت و در حال 

رصد اختلاف قیمت 400 هزار تومانی در سال های 93 تا 96 هستیم.
در مقابل باید پرسید چرا وزارت اقتصاد و امور دارایی شفاف سازی نمی کند 
که از این درآمد 50 هزار میلیارد تومانی چه میزان عاید کشور شده است؟ در 
حالی که اگر به موقع وارد عمل می شدند، می توانستند ضمن کسب درآمد 

مانع افزایش افسارگسیخته نرخ ها شوند.
تعریف قانون از دلالان چیست؟

حال برای روشن تر شدن این موضوع بهتر است نگاهی به قانون مد نظر 
ریاست قوه قضاییه بیندازیم، به راستی قانون مدنظر حجت الاسلام رئیسی 

در مورد واسطه ها و دلال ها چه می گوید و چه نقشی را برای آن ها قائل است؟

ابتدا نیکوست که با تعریف قانون از دلالی آشنا شویم. در قانون تجارت کشور 
باب ششم به  دلالی اشاره شده است و از مواد 335 الی 356 یعنی در دو ماده 
به نحوه فعالیت، مسئولیت ها، اجرت دلال، مخارج و دفترنویسی آن پرداخته 
شده، ولی ماده ای که به موضوع بحث ارتباط دارد ماده 344 است که بیان 
می کند: »دلال در خصوص ارزش جنسی که مورد معامله قرار می گیرد مسئول 

نیست مگر اینکه ثابت شود تقصیر از جانب او بوده است.«
همچنین در قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو مصوب سال 
86 و آیین نامه اجرایی آن نیز طی بند »ث« ماده 2 واسطه اینچنین تعریف 
شده است: »اشخاص حقیقی یا حقوقی که با موافقت عرضه کنند، صرفا یا 
توام عهده دار خدمات فروش و پس از فروش خودرو از طریق نمایندگی مجاز 

هستند.«
واسطه در پروسه عرضه خودرو چه می کند؟

در اصل واسطه مذکور تنها می تواند به عنوان بخشی از مجموعه عرضه کننده 
یا به عنوان شرکتی مستقل تحت نظارت خودروساز )عرضه کننده( فعالیت 
نماید و خدمات خود را ارائه دهد. در بند »ج« نمایندگی مجاز هر شخص 
حقیقی یا حقوقی که با موافقت عرضه کننده عهده دار خدمات پس از فروش 
در طول مدت ضمانت است معرفی می شود و خودروساز و وزارت صمت را 
مسئول تهیه دستورالعمل، شرایط، ضوابط، ارزیابی خدمات فروش و همچنین 

مرجع رسیدگی به شکایت معرفی می نماید.
طبق قانون تمامی سازمان ها و ادارات موظف به ارجاع شکایات مشتریان به 
وزارت صمت هستند و خودروساز نیز باید قبل از اقدام به پیش فروش، مجوز 

مربوطه شامل تعداد خودروی قابل عرضه را از وزارتخانه اخذ کند.
مسئله عرضه به قطعه سازان و نقدینگی وابسته است. قطعه سازان سهام 
ایران خودرو، بهمن خودرو و ... را خریده اند، اما به خودروسازان قطعات را ارائه 
نمی کنند تا قیمت در بازار بالا رود و سپس قطعات را زیر قیمت می فروشند تا 

سود بیشتری کنند.
البته امروز با ممنوعیت ورود قطعات چینی؛ قطعه سازان داخلی نمی توانند از 
فرصت سوءاستفاده کرده و به اسم قطعه ایرانی مونتاژ کنند. این درحالی است 
که قطعه سازان هر کجا کارخانه های خودروسازی را خریدند؛ تولید را به شدت 

کاهش دادند تا قیمت پایین رود.
اما مسئله نقدینگی نیز اهمیت خود را دارد. به عنوان نمونه به تازگی اعلام 
کردند خودروسازان می توانند 40 درصد فروش فوق العاده داشته باشند. 
اتفاق باعث می شود خودروساز تولیدات سال گذشته را تحویل نداده  این 
و سهم آن ها را به 40 درصدی که امروز متقاضی هستند، اختصاص دهد. 
در نتیجه خودروی 60 میلیون تومانی را به مشتری که یک سال یا بیشتر در 
نوبت است، 30 میلیون تومان ارائه می کند )به قیمت سابق( و اینچنین زیان 
انباشته خودروساز چند برابر می شود زیرا نیازمند نقدینگی است. در واقع آنچه 

مشخص است اینکه باید قطعه سازان را هم در این جریان ذینفع دانست.
از طرف دیگر برابر قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی 
مصوب سال 86 و الحاقیه های بعدی آن در ماده 41، شورای عالی اجرای 
سیاست های کل اصل 44 مرکب از 23 عضو هستند که شامل رئیس جمهور، 
پنج وزیر، روسای سازمان مدیریت و برنامه، بانک مرکزی، سازمان خصوصی 
سازی، سازمان بورس و اوراق بهادار از قوه مجریه و دادستان کل کشور و رئیس 
بازرسی کل کشور از قوه قضاییه، سه تن از نمایندگان و رئیس دیوان محاسبات 
از مجلس، روسای اتاق های بازرگانی و اتاق تعاون به همراه سه نفر خبره و 

صاحب نظر اقتصادی )با حکم رئیس جمهوری( می شوند.
اما این شورای عالی چه وظایفی را برعهده دارد؟ این شورا تسهیل رقابت، منع 
انحصار، احتکار و استنکاف از معاملات منجر به آن ها را تعیین می کند. در واقع 
قانون، شورای رقابت را تنها مرجع رسیدگی به رویه های ضد رقابتی معرفی و 
مکلف نموده است که رأساً یا بر اساس شکایت هر شخصی اعم از حقیقی یا 
حقوقی از جمله دادستان کل کشور، دادستان های محل دیوان محاسبات، 
سازمان بازرسی کل کشور و ... بررسی و تحقیق در خصوص رویه های ضد 

رقابتی را آغاز و در چارچوب ماده 61 همین قانون تصمیم گیری می کند.
شورا مکلف است برای رسیدگی به موضوع شکایت وقت رسیدگی تعیین 
و آن را به طرفین ابلاغ نماید. در ماده 91 همان قانون آمده که قوه قضاییه 
موظف است با تشویق ارجاع پرونده های اقتصادی به داوری، در داوری های 
این گونه پرونده ها و همچنین بازرسی در موضوعات اقتصادی از ظرفیت های 

کارشناسی بخش غیردولتی نهایت استفاده را به عمل آورد.
در نهایت آنچه مشخص است اینکه تجربه جمشید بسم الله در دلار و وحید 
مظلومین در سکه هیچ کدام نتوانست مانع از قدرت تعادل عرضه و تقاضا در 
بازار شود، پس چه بهتر که هر چه سریع تر به قانون باز گردیم تا جهش تولید را 

همچون سال 96 دوباره تجربه کنیم.

مروری بر روند تولید و عرضه خودرو در کشور؛

قانون شکنانی که بازار خودرو را ملتهب کردند

اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی:

۵۳ هزار کامیون فرسوده، نوسازی می شود
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به آغاز طرح نوسازی ناوگان فرسوده باری جاده ای از 
امروز )سه شنبه( گفت: هدف این طرح، نوسازی 53 هزار دستگاه کامیون فرسوده 

با کامیون های نوساز ظرف 3 سال است. 
»محمد اسلامی« دیروز در مراسم آغاز طرح نوسازی ناوگان باری جاده ای افزود: 
این طرح به سیاست های کلی نظام و اجرای قانون نوسازی ناوگان پاسخ مناسبی 

است.
وی اولویت این طرح را، قشر رانندگان کامیون دانست و افزود: اشخاص حقیقی و 
حقوقی از امروز می توانند وارد سامانه شده و براساس آئین نامه طراحی شده، ثبت 
نام کرده و موارد را طی کنند تا نسبت به کاهش سن ناوگان که هم به فرسودگی 
رانندگان منجر شده و هم آلودگی محیط زیست و تصادفات جاده ای را در پی 

داشته، اقدام کنیم.
وزیر راه و شهرسازی، اولویت را با کامیون های بالای 50 سال سن عنوان کرد و 
افزود: تاکنون 863 راننده که بیشترین میزان پیمایش داشته اند، انتخاب شده اند 
که می توانند به ایران خودرو دیزل مراجعه و مبادرت به دریافت خودروی نوسازی 

کنند.
وی گیریبکس این کامیون ها را برند بنز عنوان و گفت: از امروز 4 گروه رو دعوت 
کرده ایم که به این طرح ملحق شوند که گروه اول شامل سازندگان کامیون داخل 
است که هزار دستگاه در هر سال به آنها تعلق می گیرد. دوم شرکت های حمل و 
نقل است که کسری ناوگان دارند و با احتمال لغو مجوز روبهرو هستند، سومین 
گروه، واردکنندگان خودرو هستند که از وزارت صنعت مجوز دریافت کرده اند و گروه 
چهارم نیز اشخاص حقیقی هستند که امکان واردات 10 دستگاه در سال را دارند.

اسلامی تاکید کرد: منشا تامین ارز باید حتما به اطلاع بانک مرکزی برسد تا 
موجبات ورود این ارز به بازار داخل فراهم نشود و بتوانیم از منابع مالی آن مطمئن 

شویم و صرفا در بخش صنعت حمل و نقل سرمایه گذاری شود.
وی با بیان اینکه از سال 88 تا کنون تنها 24 هزار دستگاه ناوگان جاده ای نوسازی 
شده اند،  افزود: این میزان در مقایسه با 346 هزار دستگاه کامیون فعال در کشور، 
رقم بسیار کوچکی است که باید کارخانه های داخلی ما در سال جهش تولید، 

افزایش تولید داشته باشند و ناوگان همزمان با توسعه جاده ها، نوسازی شود.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه  نوسازی ناوگان موجب ارتقای ایمنی جاده ها و 
کاهش مصرف سوخت و آلایندگی زیست محیطی می شود،افزود: هدف از اجرای 
این طرح، نوسازی 53 هزار دستگاه ظرف 3 است و باید زودتر از 3 سال، این هدف 

محقق شده و متوسط سن ناوگان 5 و نیم سال کاهش یابد.
اسلامی درباره کمبود استطاعت مالی برخی رانندگان یا مالکان کامیون های 
فرسوده که از ورود به این طرح عاجزند، گفت: این رانندگان می توانند با مشارکت 
شرکت های واردکننده یا به صورت مشارکت دو نفر راننده با هم وارد این طرح شوند.

معاون وزیر صنعت خبر داد:

بهره برداری از ۲۰۰ پروژه ملی تا سال ۱۴۰۰
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: بهره برداری از 200 
پروژه بزرگ صنعتی، معدنی و بازرگانی تا سال 1400 در قالب پویش هفتگی »تولید 

مستمر – اشتغال مؤثر – صادرات پایدار« هدف گذاری شده است. 
هزار  حدود 169  ملی  پروژه های  این  راه اندازی  برای  افزود:  زرندی«  »سعید 
میلیارد تومان سرمایه گذاری شده و با افتتاح این طرح ها برای نزدیک به 41 هزار 

نفر اشتغال مستقیم ایجاد می شود.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت گفت: از نظر تعداد طرح ها، استان کرمان با 
26 پروژه و از نظر حجم سرمایه گذاری ها استان خوزستان با نزدیک به 36 هزار 

میلیارد تومان، بیشترین سهم را در کشور دارا هستند.
وی ادامه داد: این 200 طرح که دارای شاخص هایی چون تکمیل زنجیره ارزش، 
به رفع محرومیت  و کمک  فناوری  از  بودن، استفاده  واردات، صادراتی  کاهش 

شناسایی شده، به عنوان پروژه های ملی انتخاب شده اند.
زرندی تأکید کرد: برای این طرح ها، پایش، پیگیری و رفع مشکلات احتمالی تا 
زمان تکمیل، راه اندازی و بهره برداری از سرمایه گذاری انجام شده، به صورت منظم 

انجام خواهد شد.
وی گفت: اکنون 12 هزار و 500 طرح با پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصد وجود 

دارد که 6 هزار فقره از آنها در زمره صنایع پیشران و اولویت دار است.

رییس سازمان ملی استاندارد: 

ذرت های آلوده تبدیل به الکل می شوند
جمهوری  رئیس  دستور  مطابق  گفت:  ایران  استاندارد  ملی  سازمان  رییس   
در ستاد مقابله با کرونا، ذرت های آلوده دامی امحا نشده و برای رفع بخشی از 

مشکلات بهداشتی مردم تبدیل الکل می شوند. 
»نیره پیروزبخت« دیروز در نشست خبری در محل سازمان ملی استاندارد ایران 
افزود: تبدیل ذرت های آلوده به الکل، با نظارت وزارت بهداشت اجرایی خواهد 

شد.
 28 بهمن ماه پارسال پیروزبخت با اشاره به محموله ای از این ذرت ها که در 
گمرک بندر امام خمینی مانده بود، افزود:  در نهایت با دستور رئیس جمهوری 
مبنی بر ارجاع یا امحای محموله، بخش کوچکی از آن به کشوری غیر همسایه )که 
شاخص های استاندارد آن کشور مشکلی در پذیرش این ذرت ها نداشت( ارسال 

شد که آن را استفاده یا تبدیل کنند.
ماجرای ذرت های آلوده وارداتی به کشور در مرداد ماه 1398 به دنبال اظهارات 
یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی نگرانی ها و واکنش های بسیاری را به 

دنبال داشت و در فضای رسانه ای کشور سر و صدای زیادی به پا کرد.
موضوعی که گفته می شود واردات آن به اواخر 1396 برمی گردد و بعد از حدود 

یک سال و نیم با حل نشدن مشکل، دوباره مطرح شده است.
آنطور که منابع مختلف گزارش کرده اند به واردات 513 هزار تن ذرت که طی 
سال های 1392 تا 1395 از سوی شرکت های عمدتا خصوصی بر می گردد و از این 
میزان 368 هزار تن با گرفتن تاییدیه و گواهی سلامت ترخیص و توزیع اما حدود 
145 هزار تن از آنها مغایر با استاندارهای لازم و حاوی سمی به نام آفلاتوکسین 

تشخیص داده شد و از خروج آنها از بندرامام خمینی )ره( جلوگیری به عمل آمد.

یک کارشناس بازار سرمایه : 

آزادسازی فروش سهام عدالت  نگران 
کننده نیست

یک کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: در بدترین حالت اگر از این 10 میلیون 
مشمول سهام عدالت 5 میلیون نفر نسبت به فروش 30 درصدی سهام خود 
اقدام کند، از آنجایی که ارزش سهام در حال افت است، نهایتا 5000 میلیارد 
تومان آزاد می شود که این رقم در برابر معاملات روزانه 10 تا 12 هزار میلیارد تومان 

نگران کننده نیست. 
فردین آقابزرگی در گفت وگویی درباره آثار فروش سهام عدالت و آزاد شدن بخشی 
از نقدینگی های بازار سرمایه اظهار داشت: باید یک راهکار مناسب در دو ماه 
ابتدای سال 99 که شاهد هجوم خریداران به بورس بودیم، تعریف می شد که این 
ساز و کار نه صرفا برای کنترل نقدینگی یا تقاضا بلکه در راستای انجام تکالیف دولت 
برای واگذاری سهام عدالت و اجرای بخشی از مفاد اصل 144 قانون اساسی باید 
به اجرا می رسید اما آنقدر با تاخیر انجام شد که در حال حاضر دولت در سایت سهام 
عدالت گزینه هایی را در اختیار افراد قرار داده تا مشمولان روش مدیریت سهام خود 
را انتخاب کنند و به نوعی دولت موانعی برای فروش یا مکانیزم های تشویق برای 

جلوگیری از فروش سهام عدالت ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: از آنجایی که فقط مشمولانی که روش مستقیم را برای مدیریت 
سهام عدالت انتخاب کرده اند مجاز به فروش 30 درصدی سهام هستند، نگرانی از 
آزاد شدن نقدینگی حاصل از فروش این سهام در بازار وجود ندارد چراکه تنها 10 

میلیون مشمول سهام عدالت روش مستقیم را انتخاب کرده است.

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت تاو سدید نیوساد با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16790 و شناسه ملی 14008642252 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1398/12/11 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان مجید راسخی به شماره 
ملی 0370359666 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 16.000.000 ریال سهم الشرکه ، محمد مهدی امینی پور به شماره ملی 
2003277722 به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده 4.000.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند.کلیه 
اوراق و اسناد تعهدآور با امضای مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره هر یک به صورت منفرداً و با مهر شرکت معتبر می باشد . اداره کل ثبت 

اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )856354(
--------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت حفار معدن آریا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 8202 و شناسه ملی 10860154218 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1397/01/23 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : تعداد اعضاء هیئت مدیره به دو نفرکاهش یافت و ماده مربوطه 
در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )856353(

--------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت اعتماد سازان ایمن صنعت آیندگان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 13145 و شناسه ملی 14004517580 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1397/12/05تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان ابوالفضل فلاح اصل 
بشماره ملی 0453069673 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 330.000.000 ریال سهم الشرکه ، منصور لک زایی به شماره ملی 

0386323798 به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده 340.000.000 ریال سهم الشرکه ، محمد کدخدا زاده بشماره 
ملی 0081624069 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره دارنده 330.000.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند 

. کلیه اوراق و اسناد تعهدآوربا امضای مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره هر یک منفرداً و با مهر شرکت معتبر می باشد . اداره کل ثبت اسناد 
و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )856351(

--------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت اعتماد سازان ایمن صنعت آیندگان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 13145 و شناسه ملی 14004517580 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1397/12/05تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم طیبه محمدی نجات بشماره 
ملی 0386012040با دریافت مبلغ 50.000.000 ریال سهم الشرکه خود از صندوق شرکت ، از شرکت خارج ودیگر هیچگونه 
حقی و سمتی در شرکت ندارد سرمایه شرکت ازمبلغ 1.050.000.000ریال به مبلغ 1.000.000.000 ریال کاهش یافت و 
ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید.در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از کاهش سرمایه عبارتست از : منصور لک زایی به 
شماره ملی 0386323798 دارنده 340.000.000 ریال سهم الشرکه ، ابوالفضل فلاح اصل بشماره ملی 0453069673 دارنده 
330.000.000 ریال سهم الشرکه ، محمد کدخدا زاده بشماره ملی 0081624069 دارنده 330.000.000 ریال سهم الشرکه 
2- مرکز اصلی شرکت از واحد ثبتی قم به واحد ثبتی تهران : استان تهران ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر تهران، فردوس ، 
خیابان شهید محمدرضا علی حسینی ، بن بست پنجم ، پلاک 21 ، طبقه سوم ، واحد 4 کدپستی 1481957445 انتقال یافت و 
ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )856350(

 مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: از ابتدای فصل برداشت تاکنون یک میلیون و 850 هزار تن گندم 
به ارزش چهار هزار و 655 میلیارد تومان در 20 استان کشور خرید تضمینی شد. 

» مرتضی سعادتی کیا« افزود:  از این میزان خرید گندم تاکنون مبلغ سه هزار و 448 میلیارد تومان معادل 80 درصد پول 
گندمکاران به حسابشان واریز شده است. به گفته وی، این مبلغ پرداختی برای کشاورزانی که فایل خرید گندمشان تا 27 
اردیبهشت ماه به بانک های عامل ارسال شده است، می باشد. مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران اظهارداشت: 
طبق آمارها استان های  خوزستان با یک میلیون 120 هزار تن، فارس با 226 هزار تن و ایلام با 167 هزار تن رتبه های اول تا 
سوم خرید گندم را به خود اختصاص داده اند. سعادتی کیا تصریح کرد: طی این مدت 280 هزار و 636 محموله گندم توسط 
244 مرکز خرید از 89 هزار و 98 کشاورز در 20 استان کشور خریداری شده است. وی با بیان اینکه خرید تضمینی گندم تا پایان 
آبان ماه سال جاری ادامه دارد افزود: با ورود به فصل تابستان، استان های سردسیر همچون  کردستان، کرمانشاه، آذربایجان 

شرقی و غربی وارد عملیات خرید می شوند.
خرید ۱35 هزارتن کلزا در ۱3 استان کشور 

مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران درباره خرید کلزا گفت: از ابتدای برداشت تاکنون 135 هزار و 986 تن کلزا 
به ارزش 606 میلیارد تومان در 13 استان کشور خریدار شده است.  سعادتی کیا اضافه کرد: از این میزان مبلغ 410 میلیارد 
تومان معادل 76 درصد به حساب کشاورزان واریز شده است.  به گفته  وی، این مبلغ مربوط به کشاورزانی است که فایل محصول 
خریدشان تا 29 اردیبهشت ماه جاری به بانک های عامل ارسال شده است. مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران 
با بیان اینکه 139 مرکز خرید در 13 استان کشور فعال است افزود: اکنون استان های خوزستان با 63 هزارو 500 تن ، گلستان 
32 هزارتن و ایلام 17 هزار و 400 تن رتبه های اول تا سوم خرید کلزا را دارند. وی اظهار داشت: با توجه به افزایش میزان 

برداشت محصول، تعداد مراکز خریددر استان های مختلف افزایش می یابد.

کار بازار سرمایه دیروز هم مانند روزهای اخیر نزولی به پایان رسید و شاخص این بازار که در ساعات ابتدایی معاملاتی 
روندی صعودی داشت، بیش از 33 هزار واحد کاهش یافت. 

به پایه این گزارش ، شاخص کل بازار سرمایه امروز با 33 هزار و 151 واحد کاهش به رقم 926 هزار و 688 واحد رسید. 
شاخص کل با معیار هم وزن نیز 5752 واحد کاهش یافت و عدد 312 هزار و 528 واحد را ثبت کرد.

معامله گران این بازار 786 هزار معامله انجام دادند که 63 هزار و 809 میلیارد ریال ارزش داشت.
در بازار دیروز صنایع پتروشیمی خلیج فارس، فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس ایران، معدنی و صنعتی گل گهر، 
مخابرات ایران، معدنی و صنعتی چادرملو و پتروشیمی پارس نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس 

گذاشتند.
بانک های ملت، تجارت و صادرات ایران، فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس ایران و بانک اقتصاد نوین نمادهای 

پربیننده بورس را تشکیل دادند.
بازگشت فرابورس به کانال ۱۰ هزار واحد

شاخص کل فرابورس نیز با 197 واحد ریزش به کانال 10 هزار واحد بازگشت و رقم 10 هزار و 825 واحد را ثبت کرد. در 
این بازار 619 هزار معامله به ارزش 62 هزار و 187 میلیارد ریال انجام شد.

در این بازار پتروشیمی مارون و سنگ اهن گهر زمین نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت و فلدینگ صنایع معدنی 
خاورمیانه، سهامی ذوب آهن اصفهان، پتروشیمی زاگرس، سرمایه گذاری صبا تامین و توسعه مولد نیروگاهی جهرم نسبت 

به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی فرابورس گذاشتند.
سهامی ذوب آهن اصفهان، سیمان لار سبزوار، بانک دی، پتروشیمی زاگرس، گروه کارخانجات صنعتی تبرک، گروه 

سرمایه گذاری میراث فرهنگی و فولاد هرمزگان جنوب نمادهای پربیننده فرابورس بودند.

مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی: 

خرید تضمینی ۱.۸ میلیون تن گندم در کشور
سیر نزولی بازار سرمایه ادامه یافت: 

ریزش ۳۳ هزار واحدی شاخص بورس
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حریفان نقشه ای دارند و طبق آن جلو می روند؛ 

بیرانوند: مطمئن باشید لیگ لغو می شود! 
علیرضا بیرانوند می گوید تیم های حریف پرسپولیس نقشه ای را دارند و طبق آن 

جلو می روند که قسمت آخر آن، لغو کامل لیگ نوزدهم است.
علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم پرسپولیس ساعاتی قبل در باشگاه پرسپولیس 
حضور یافت و در پاسخ به سوال خبرنگارانی که دلیل این موضوع را جویا شدند، گفت 
برای سایز لباسش به باشگاه آمده است! اما دقایقی پیش که وی از ساختمان باشگاه 
خارج شد، در برابر خبرنگاران قرار گرفت و پاسخگوی سوالات آن ها شد و اظهارات 

جالبی را انجام داد.
 او در ابتدای صحبت هایش درباره تمرینات پرسپولیس گفت: خداراشکر همه چیز 
عالی بوده و تمرینات با رعایت نکات بهداشتی شروع شده. پرسپولیس تنها تیمی 
است که با نظم تمرین می کند و امکانات خوبی برای ویروس کرونایی که آمده دارد و 

خداراشکر تمرینات را شروع کرده ایم و روز به روز هم بچه ها بهتر می شوند.
 بیرانوند که سایز لباس را بهانه فرار از سوال خبرنگاران در لحظه ورود قرار داده بود، 
این بار در واکنش به سوالی درباره علت واقعی حضورش به تیم آنتورپ نیز اشاره کرد 
و توضیح داد: آنتورپ جای خودش را دارد، آن ها به دنبال این هستند که من هرچه 
زودتر تست پزشکی را بدهم و اعلام کردند که اولین روز که پروازهایشان را باز کنند، 
بلیت می خرند تا تست پزشکی بدهم. ممکن است 20 خرداد یا 29 خرداد باشد، من 
خیلی دوست ندارم این اتفاق حالاحالاها برایم بیفتد و دوست دارم بعد از لیگ رخ 

دهد تا افتخاری که می خواهم را با پرسپولیس به دست بیاورم.
 خروج بیرانوند در این تاریخ از ایران و حضور در اردوی آنتورپ به این معنی است 
که نمی تواند در 9 هفته باقی مانده از لیگ پرسپولیس را همراهی کند، آن هم در 
شرایطی که او پوکر قهرمانی با قرمزها را آرزوی خود می داند. اما از طرف دیگر حضور 
وی در تست پزشکی و تمرین تیم بلژیکی، پرسپولیس را صاحب 400 هزار دلار باقی 

مانده از رضایت نامه این بازیکن خواهد کرد.
 سپس نوبت به موضوع نامه انصرافی 4 باشگاه رسید؛ خبرنگاران که برای طرح این 
پرسش بی تابی می کردند، با این پاسخ از سوی بیرانوند مواجه شدند: این چهار تیم 
خیلی زود انصراف دادند و فکر می کنم یک هفته قبل از شروع بازی ها این تیم ها 
می شوند 9-10 تیم! چون من الان در ذهن تمام مدیرعامل ها و سرمربیان دیگر تیم 
ها را می خوانم که اگر الان بگویند بازیکنان ما کرونا دارند، وقت برای قرنطینه دارند 
اما خب صددرصد مواردی را دارند که رو نمی کنند. پرسپولیس هم 2 نفر از تدارکاتش 
کرونا گرفته و خداراشکر کنار ما نیستند. اما مطمئنم دیگر تیم ها که می گویند ما مورد 
کرونایی نداریم، درکشان می کنم اما یک هفته قبل از مسابقات دارنده می شوند و آن 

موقع وقت برای قرنطینه دو هفته ای نیست.
 دروازه بان شماره یک قرمزها که حالا یک مصاحبه جنجالی را می گذراند، نظر 
خود را درباره ادامه لیگ هم گفت: من می گویم کنسلش می کنند چون دنبال این 
هستند! وقتی بیایند 28 خرداد بگویند که بازیکنان ما کرونا دارند، 2 هفته قرنطینه 

دارد که می رود برای ماه آینده. این ها نقشه دارند و با آن جلو می روند.
 بعد از این جملات بیرانوند به سرعت قصد ترک محل را داشت اما یک خبرنگار 
پیگیر بحث رادوشوویچ را هم پیش کشید که امروز به تهران آمده. بیرانوند با تمجید 
از دروازه بان ذخیره اش، عنوان کرد: رادو از دوستان خوب من است و دوست دارم 
اگر اتفاقی قرار است برای گلری پرسپولیس رخ دهد، رادو فصل را به عنوان دروازه 
بان اول شروع کند. نظر لطفش است که گفت من دروازه بان اول هستم اما الان 
هم می گویم اگر قرار است لیگ بیستم شروع شود، رادو باید بازی ها را شروع کند. 
او زحمت کشیده و 4 سال در پرسپولیس بوده و پسر با ادبی است و خوب تمرین 

می کند و امیدوارم به حقش برسد.

مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم تأکید کرد: 

بدون حمایت در لیگ برتر فوتسال 
شرکت نمی کنیم

مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم تأکید کرد: اگر این باشگاه امسال از 
حمایت استان بهره مند نشود نمی تواند در لیگ برتر فوتسال شرکت کند.

رسول قلی زاده اظهار داشت: در شرایطی که تیم های حاضر در لیگ برتر فوتسال 
در تدارک برنامه های خود برای فصل آتی هستند اوضاع در باشگاه سوهان محمد 
سیما مسکوت است و نمی دانیم در لیگ برتر فوتسال 99 شرکت خواهیم کرد یا خیر.

وی افزود: بابت لیگ 98 بدهی داریم و اگر بخواهیم در لیگ 99 شرکت کنیم تنها 
در شرایطی قادر به این کار خواهیم بود که حامی مالی داشته باشیم و استان از ما 
حمایت کند در غیر این صورت، حضور در لیگ امکان پذیر نیست و حضور نیافتن 

تیم سوهان محمد سیما در لیگ 99 کاملًا جدی است.
بابت  و یک خودرو  ملک  باشگاه سوهان محمد سیما گفت: یک  عامل  مدیر 
هزینه های این تیم خرج کرده ام و دیگر قادر نیستم بابت تیم هزینه کنم. چندی قبل 
هم موضوع فروش امتیاز تیم مطرح شد و حتی با مشتری مذاکره هم انجام شد اما 

اداره کل ورزش و جوانان قم با خروج تیم از قم موافقت نکرد.
قلی زاده بیان داشت: زمانی که اداره کل ورزش و جوانان قم اجازه ندهد امتیاز 
این تیم به فروش برسد و ما هم توان تیمداری نداشته باشیم نتیجه این می شود 
که امتیاز تیم در لیگ برتر از بین می رود و اگر عده ای فکر می کنند مثل هر سال 
در آخرین هفته ها، تیم با حداقل ها بسته و بدون پشتوانه وارد لیگ می شود، در 

اشتباه است.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا امتیاز تیم سوهان محمد سیما می تواند از 
سوی اداره کل ورزش و جوانان به حامی مالی یا مجموعه دیگری برای حضور 
در لیگ منتقل شود، گفت: این تیم، خصوصی است و مالک شخصی دارد و 
تصمیم گیری در مورد امتیاز و حضور یا عدم حضور آن در لیگ بسته به مالکیت 
آن است. اگر مجموعه استان اعم از اداره کل ورزش و جوانان یا سایر نهادها 
پیشنهاد یا گزینه ای برای خرید امتیاز یا حمایت مالی دارند ما از تعامل استقبال 

می کنیم.
مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیما تصریح کرد: آنچه به طور قطع و یقین 
می توانم بگویم این است که موضوع غیبت تیم سوهان محمد سیمای قم در لیگ 
برتر فوتسال 99 جدی است و اگر حمایت مورد نیاز پشت این تیم نباشد یا حامی 
مالی نداشته باشیم قصد نداریم به هیچ عنوان به صورت دست و پا شکسته و بدون 

پشتوانه در لیگ حضور یابیم.

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران اظهاراتش را تکذیب کرد

سامان قدوس :تحت فشار بودم!
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران در اقدامی جدید اظهارات قبلی اش در مورد پرونده 

قرارداد داخلی با تیم اسپانیایی را تکذیب کرد.
سامان قدوس که قبل از پیوستن به تیم آمیا فرانسه در سال 2018 قرارداد داخلی 
با تیم اوئسکای اسپانیا قرار داخلی امضا کرده بود، به دلیل عمل نکردن به تعهداتش 
درگیر دادگاه جهانی حکمیت ورزش است. جلسه این بازیکن تیم ملی فوتبال ایران 

روز دوشنبه برگزار شد و سامان قدوس اظهارات قبلی اش را تکذیب کرد.
رسانه »Heraldo« اسپانیا با اشاره به برگزاری این جلسه نوشت: سامان قدوس 
که پیش از پیوستن به آمیای فرانسه در اسپانیا با اوئسکا قرارداد داخلی امضا کرده 
بود با شکایت این باشگاه از سوی فیفا به محرومیت 4 ماهه و پرداخت جریمه 4 
میلیون یورویی محکوم شد. باشگاه اوسترشوندس سوئد نیز از فعالیت در دو پنجره 

نقل وانتقالاتی محروم شد.
در ادامه این مطلب آمده است: پس از شکایت باشگاه اوسترشوندس و سامان 
قدوس جلسه CAS روز دوشنبه با حضور سامان قدوس، برادرش به عنوان شاهد 
و نمایندگان باشگاه های سوئدی و اسپانیا برگزار شد و شش ساعت به طول انجامید.

براساس گزارش این رسانه، سامان قدوس در جلسه روز دوشنبه اظهارات پیشین 
خود در فیفا را تکذیب کرد و گفت: من برای امضای قرارداد با اوئسکا تحت فشار 
قرار گرفته بودم و نمی دانستم قراردادی میان اوسترشوندس و این باشگاه اسپانیایی 

وجود دارد.
پس از این جلسه قرار است دادگاه بین المللی ورزش)CAS( رای نهایی خود را روز 
16 ژوئن )27 خرداد( صادر و تکلیف پرونده بازیکن تیم ملی فوتبال ایران را مشخص 

کند.

این روزها وضعیت شکایت مارک ویلموتس از فوتبال ایران به جایی رسیده که 
همه به این فکر افتادند فدراسیون فوتبال ایران چرا آنقدر دیر فهمید سرمربی 

بلژیکی به درد کشور ما نمی خورد؟
مربی نجیب، درس گرفتن از قرارداد کارلوس کی روش و فوق العاده بسته شدن 
قرارداد مارک ویلموتس. این ها صحبت هایی بودند که در روزهای ابتدایی حضور 
سرمربی بلژیکی در ایران و عقد قرارداد با فدراسیون مطرح شدند. صحبت هایی 
از سوی فدراسیون فوتبال و در راس آن مهدی تاج. هرچند تاج این روزها سمتی 
در فدراسیون فوتبال ندارد و به دلیل بیماری خودش را کنار کشیده و صندلی 
را به بهاروند سپرده اما هنوز مشکلات قرارداد عجیبی که با ویلموتس بستیم 
گریبان گیر فوتبال ایران است. فوتبال ایران بعد از پایان دوران کی روش با ویلموتس 

و اسکوچیچ قرارداد امضا کرده و تا امروز قرارداد سرمربی بلژیکی پر  دردسر بوده 
و خیلی بعید نیست با پایان دوران اسکوچیچ حتی قرارداد او هم برای فدراسیون 
مشکل ساز شود. چراکه هیچکس هنوز جزئیاتی از قرارداد با اسکوچیچ هم ندارد.
وقتی کارلوس کی روش و فوتبال ایران به پایان مسیر رسیدند، فدراسیون فوتبال 
حرف از انتخاب یک مربی بزرگ و درجه یک زد. کسی که به قول مهدی تاج اگر 
بهتر از کی روش نباشد از او چیزی کمتر ندارد. در ابتدای امر هم مهدی تاج 
شیوه علی کفاشیان را پیش گرفت. در واقع از روش پنهان کاری استفاده کرد و 
در ابتدا کسی خبر از حضور ویلموتس در فوتبال ایران نداشت. چون تاج اعتقاد 
داشت اگر اسم ویلموتس سر زبان ها بیاید، دلال ها وارد کار می شوند. در نهایت 
هرطور شده قرارداد ویلموتس با فدراسیون فوتبال ایران بسته شد اما هیچ چیز 

طبق انتظار پیش نرفت.
شروع مذاکرات ایران و ویلموتس در سفارت بروکسل در بلژیک همراه شد. 
در این جلسه حتی همسر مارک ویلموتس نیز حضور داشت و به شدت مخالف 
حضور سرمربی بلژیکی در ایران بود. در نهایت اما قرارداد فدراسیون با ویلموتس 
آنقدر قرارداد خوبی از نظر مالی و امکانات بود که سرمربی بلژیکی و همسرش 
نتوانستند قید چنین قراردادی را بزنند. بعد از برگزاری جلسات در بلژیک، قرارداد 
ویلموتس در ایران بسته شد و از اینجا تازه ماجرای شناخت مربی بلژیکی شروع 
شد. اینکه تاج و همکارانش به این نتیجه رسیدند ویلموتس آن چیزی که در ذهن 
شان تصور می کردند نبوده. حتی از یک جایی به بعد شکایت بازیکنان تیم ملی از 
سرمربی جدید هم به گوش مسئولان فدراسیون رسید. بلد نبودن زبان انگلیسی، 
برگزار نکردن جلسات فنی مناسب و کلی مشکل دیگر باعث شده بود ویلموتس 
با کی روش مقایسه شود. چندی پیش که اسلامیان در یکی از مصاحبه های 
خودش از این گفت که مربی های خارجی مخصوصا ویلموتس بیش از هرچیزی 
به دنبال پول گرفتن از ایران هستند، مهدی تاج دوباره پشت ویلموتس درآمد. 
زمان زیادی اما نگذشت که همین مهدی تاج از واژه کلاهبرداری استفاده کرد 
و خودش هم به این نتیجه رسید که سرمربی بلژیکی بلای بدی سر فوتبال ایران 
آورده. این اتفاقات که پشت سر هم چیده شد، همه به این نتیجه رسیدند که 
ویلموتس حتی بدترین گزینه ممکن برای فوتبال ایران بود. اینکه فدراسیون 
فوتبال و مهدی تاج آنقدر دیر به این نتیجه رسیدند ولی جای تعجب دارد. قرارداد 
ویلموتس و فدراسیون فوتبال ایران این روزها به جای باریکی رسیده و ممکن 
است غرامت خیلی سنگینی گردن فدراسیون ایران باشد. غرامتی که در این 
وضعیت کنونی به شدت برای فدراسیون ایران گران تمام خواهد شد. هرچند 
این روزها پشیمانی و بازگشت به گذشته مخصوصا در روزهای نبود مهدی تاج 
فایده ای ندارد و حالا دوباره همه باید منتظر شکایت های آتشین باشند اما نباید 
فراموش کرد مهدی تاج و همکارانش در این زمینه اشتباهاتی کردند و به نوعی 
این اشتباهات را پذیرفته اند. چه، مهدی تاج اخیرا پستی در مدح کارلوس کی 
روش منتشر کرد! کسانی که در واقع باید از تصورات مردم خیلی جلوتر باشند اما 
در نهایت طوری از انتخاب خودشان پشیمان شدند که حالا وضعیت به شدت 
بحرانی و سخت شده و اینکه چرا فدراسیون آنقدر دیر به نتیجه رسید که ویلموتس 
گزینه بسیار بدی بود، سوال بزرگی ست که هنوز کسی برای آن جواب پیدا نکرده 

است؟

چرا آنقدر دیر فهمیدید ویلموتس به درد شما نمی خورد؟

وقتی مربی نجیب تبدیل به پشیمانی بزرگ شد!

مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتبال می گوید بازیکنان باید هر روز قبل از تمرین وضعیت بازیکنان توسط پزشک تیم 
بررسی شوند و اگر تحت کنترل قرار دهیم ریسک کمتری را پذیرفته ایم. 

سهیل مهدی در برنامه "تهران ورزشی" از رادیو تهران اظهار کرد: پروتکل بهداشتی که با باشگاه ها ابلاغ شد به بوندس لیگا 
مربوط نمی شود. ما دستورالعمل بوندس لیگا را خواندیم و دستورالعمل اجرایی مسابقات را مطابق با شرایط استاندارد بهره  
برداری کردیم، نه مطابق با لیگ دیگری. هنوز هم دستورالعمل مسابقات را اجرایی نکرده ایم و آن دستور فقط از وزارت 

بهداشت آمده است.
او ادامه داد: باز شدن باشگاه ها یعنی این که کشور به سمت طبیعی شدن می رود. ما از باشگاه ها خواستیم اول تست دهند و 
بعد از ارائه دادن نتایج تست ها به ما یا فدراسیون پزشکی ورزشی، مجور شروع تمرینات را دریافت کنند پس قاعدتا اگر کسی 
مبتلا شده باشد دیگر نباید تمرین برگزار شود. چرا تیم هایی که موارد مبتلا به کرونا دارند تمرین می کنند که نشود کنترل 

کرد؟ عدم اجرای صحیح فرآیند باعث به وجود آمدن مشکلات خواهد شد.
مهدی در پاسخ به این سوال که اعتمادی به تست های باشگاه ها ندارید؟ گفت: باید به مراجعی برای تست ها مراجعه 
 کنند که نظارت وجود داشته باشد. PCR تست تشخصی کروناست و ما به سمتی می رویم که ریسک را کاهش دهیم. اگر 
باشگاهی قبل از تست، تمریناتش را آغاز می کند، نتیجه اش این می شود که شش بازیکن در یک باشگاه به کرونا مبتلا 

می شوند چرا که این ها احتمالا با هم تماس داشته اند.
او اضافه کرد: وظیفه پزشک تیم این است که در طول تمرینات هم علائم چک شود و هر روز قبل از تمرین وضعیت بازیکنان 
بررسی شود و اگر بازیکنان را تحت کنترل قرار دهیم ریسک کمتری را پذیرفته ایم اما چیزی که اکنون جای بحث دارد این 
است که ما اصلا نمی دانیم که تستی که تیم ها گرفته اند تست PCR یا تست دیگری است و خواهشم از تیم ها این است که 
این تست را انجام دهند و اجازه دهند فدراسیون پزشکی ورزشی و ایفمارک در این بحث تصمیم گیری کنند چرا که باید 

مطابق استانداردها باشد.
مسئول برگزاری مسابقات با بیان این که امیدواریم تا ماه آینده شرایط بهتر شود، گفت: وقتی معاونت وزارت بهداشت و 
مقامات عالی بهداشت می گویند ممکن است در فاز بعدی شرایط بدتر از این باشد، ما باید صبر کنیم تا ببینیم چه پیش 

خواهد آمد. من خودم را در جایگاه قضاوت در این مورد قرار نمی دهم.
او در پایان اضافه کرد: در فاز تمرین اگر بازیکنانی که مبتلا شده اند به قرنطینه بروند و از تیم جدا شوند، منعی برای 

آماده سازی تیم وجود ندارد اما در فاز مسابقات موارد دیگری وجود دارد که باید آن ها را رعایت کرد.

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان اعلام کرد که متولی تصمیم گیری در خصوص سرنوشت 
لیگ  برتر  پس از تعیین راهنمای مبارزه با کووید 19 )کرونا ویروس( فاصله گذاری اجتماعی و الزامات سلامت محیط 
لیگ فوتبال، اعلام شد که بازگشایی لیگ فوتبال به صورت تدریجی صورت خواهد پذیرفت که الزامات، تمهیدات و 
جزییات اجرایی آن مشخص شده و در هر مرحله با کنترل ناظران بهداشتی این موارد تحت بررسی قرارگرفته و در صورت 
تخطی از مقررات مندرج در این دستورالعمل فرد یا تیم خاطی توسط سازمان لیگ مشمول تذکر یا مجازات انضباطی 
مقرر می شود و همچنین در صورت بروز مشکلات بهداشتی و بنا به تشخیص ستاد ملی مبارزه با کرونا و وزارت بهداشت 

بازگشت به مراحل قبل یا تعطیلی و لغو کامل رویدادهای ورزشی به انجام خواهد رسید.
علاوه بر این، در راهنمای مربوطه آمده است: در صورت وجود بیش از پنج نفر با علایم مثبت یا مثبت شدن تست های 
تشخیصی مبنی بر ابتلای فرد به کووید 19، فعالیت تیم مربوطه تا زمان بهبود مبتلایان و کسب گواهی سلامت، معلق 
خواهد شد. همچنین در صورت وجود علائم یا تست مثبت، فرد مذکور مجوز همراهی تیم را نداشته و ضروری است به 
مدت 14 روز قرنطینه شود. بنابراین هرچند تعلیق در انتظار تیم های لیگ برتری با بیش از پنج مبتلا به ویروس کروناست 
اما در مورد تعطیلی یا لغو کامل رقابت ها به دلیل مشکلات بهداشتی ناشی از شیوع این ویروس به صورت دقیق تعیین 
تکلیف نشده و با توجه به اینکه پس از انجام تست  کرونا از سوی تیم های لیگ برتری برخی از عوامل تیم ها یا بازیکنان 
مبتلا به ویروس کرونا تشخیص داده  شدند مسائل مختلفی در مورد برگزاری، تعویق یا تعطیلی لیگ برتر فوتبال ایران 
مطرح می شود. مهدی علی نژاد، معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در خصوص اینکه آیا 
امکان لغو یا تعویق لیگ برتر در صورت افزایش شمار مبتلایان به ویروس کرونا وجود دارد یا خیر، به ایسنا اعلام کرد: 
متولی این مساله فدراسیون فوتبال و فدراسیون پزشکی ورزشی هستند، هرچند در این رابطه فعلا تیم ها در فاز تمرین 
قرار دارند و لیگ هنوز شروع نشده است.  این درحالی است که پیش از این وزیر ورزش و جوانان اعلام کرده بود که "به 
طور حتمی مسابقات بدون حضور تماشاگران و با رعایت پروتکل های بهداشتی و نظارتی برگزار می شود و اگر خدای 

نکرده در حدود 20 تا 25 خرداد مشکلی وجود داشته باشد، برنامه لیگ برتر را دوباره متوقف می کنیم."
جلسات ستاد مقابله با گسترش کرونا در ورزش با حضور وزیر ورزش و جوانان و سایر مسئولان ارشد این وزارتخانه، 
مسئولان وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی و مسئولان فدراسیون پزشکی ورزشی برگزار می شود و در صورتی که 
قرار باشد در مورد فوتبال ایران و به ویژه لیگ برتر تصمیم گیری صورت گیرد مسئولان سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال 

نیز حضور خواهند داشت.

مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتبال: 

تست کرونا توسط باشگاه ها صحیح اجرا نمی شود
معاون وزیر ورزش و جوانان پاسخ داد؛

تصمیم برگزاری یا تعطیلی لیگ بر عهده کیست؟

سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت:بازیکنان تیم هر روز به من می گویند چه 
کسی تضمین می دهد که ما دچار بیماری نشویم. 

سعید رمضانی در گفت وگویی، در خصوص مسائل مختلف پیرامون تمرینات 
استقلال و همچنین اظهارات شب گذشته محمدحسین میثاقی در برنامه 

فوتبال برتر صحبت های زیر را انجام داد:
هیچ کس بدون تست کرونا نمی تواند وارد مجموعه انقلاب شود

وی در خصوص اینکه ظاهرا باشگاه استقلال هم به برگزاری بازی ها انتقاد 
دارد، اظهار داشت: بحث انتقاد نیست حرف ما این است که وقتی می خواهید 
کاری انجام دهید باید با برنامه باشد. شب گذشته در برنامه فوتبال برتر اعلام 
کردند که اگر باشگاه استقلال مشکلی نداشت اجازه می داد دوربین برنامه ما 
به داخل برود.این صحبت بازی با افکار عمومی است. اگر قرار است دوربین 
برنامه ای به محل تمرین استقلال بیاید، باید نامه نگاری صورت بگیرد و کادر فنی 
و سرپرستی تیم آن را بررسی کرده و سپس مجوز صادر کند. ثانیا مجموعه انقلاب 
و زمینی که ما در آن تمرین می کنیم محلی کاملا ایزوله است و اصلا هیچ کسی 

بدون تست های کرونا اجازه ندارد وارد آن مجموعه شود.
 میثاقی چون دوربینش را به تمرین راه ندادیم آشوب کرده است

سرپرست تیم فوتبال استقلال تاکید کرد: متاسفانه در یک برنامه زنده هر چه 
دوست دارند می گویند. مثلا صحبتی شده که تیم هایی که به ضررشان است 
مخالف برگزاری لیگ هستند. محمدحسین میثاقی چون دوربین برنامه اش وارد 
محل تمرین استقلال نشده، آشوب به پا کرده، چرا؟ چون او منافع برنامه اش را 
دیده است. آنوقت چطور انتظار دارد من منافع باشگاه و تیم استقلال را نبینم؟ 
هر چیزی عرفی دارد و حضور در محل تمرین استقلال نیز قوانینی دارد که باید 

به آن احترام گذاشت. 
اگر اتفاقی بیفتد چه کسی مسئولیت قبول می کند؟

رمضانی با انتقاد از روند برگزاری مسابقات گفت: من دفعه پیش هم گفتم 
که آقایان چه برنامه ای برای شروع تمرینات دارند ولی کسی توجهی نکرد. اگر 
اتفاقی بیفتد آیا مسئولیتی قبول می کنند؟ الان می گویند اگر 5 بازیکن از یک 
تیم کرونا گرفته باشند بازی های آنها لغو می شود اما سؤال من این است اگر 
بر فرض دو دروازه بان یک تیم با این مشکل مواجه شوند چه کار باید کرد؟ چه 
برنامه ای برای این مشکلات وجود دارد؟ اینکه صرفا یک پروتکل برای باشگاه ها 
بگذارند دوای درد تیم ها نیست. ما چگونه می توانیم از نظر امکانات به تیم های 

اروپایی برسیم؟
  2-3روز است آشفته شده ایم

وی یادآور شد: مثلا مدعی شده اند برای هر بازیکن باید یک اتاق رزرو کنیم. 
شما به من بگویید در شهرستان ها کدام هتل 50 اتاق دارد؟ ما از کجا بدانیم 
کارمندان هتل ها که بازیکنان مان در آن مستقر می شوند تست کرونا داده اند؟ 
ما دو سه روز است درگیر تمرین شده ایم ولی انصافا آشفته هستیم. قبل از اینکه 
تیم به سالن وزنه برود باید چند نفر را به آنجا بفرستیم و تمام موارد را بررسی کنیم، 

اجازه ندهیم کسی داخل شود، به بازیکنان بگوییم با کسی عکس نگیرید و....
اینها همه مشکلات ماست. کدام تیم می تواند این امکانات را داشته باشد؟ آیا 

تیم های لیگ دسته اول و دسته دوم شرایط رعایت پروتکل را دارند؟ 
 بازیکنان استقلال با ترس و لرز تمرین می کنند

سرپرست تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: قبل از گرفتن تصمیم باید 
کارشناسی صورت بگیرد نه اینکه در یک برنامه تلویزیونی بگویند تیم هایی 
که نمی خواهند مسابقات برگزار شود به خاطر منافع شان چنین حرف هایی 
می زنند. فرض کنید ما به خاطر منافع مان این حرف را زدیم مگر خلاف کردیم؟ 
کل فوتبال به خاطر منافعش است. در اروپا فوتبال به خاطر منافع اقتصادی 
برگزار می شود آیا این موضوعات را می توان کتمان کرد؟ اگر اتفاقی برای بازیکنی 
در اروپا رخ دهد تحت پوشش بیمه قرار می گیرد و کسی لطمه نمی خورد. با 
همه این امکانات اروپایی برخی تیم ها لیگ شان را تعطیل کرده اند. ما اصلا 
تکلیف مان را نمی دانیم و بازیکنان تیم هر روز به من می گویند آیا کسی تضمین 
می دهد ما دچار بیماری نشویم؟ بازیکنان استقلال هر روز با ترس و لرز تمرین 
می کنند. تازه اینها شرایط تمرینات است وای به حال اینکه وارد مسابقات، پروازها 

و .. شویم.
مگر بازیکنان استقلال از سر راه آمده اند؟

رمضانی در پاسخ به این سؤال که نظر فرهاد مجیدی چیست؟ گفت: مجیدی 
هم نظر بازیکنان را دارد. مگر بچه های تیم استقلال از سر راه آمده اند؟ مجیدی 
هم می  گوید یک نفر شجاعت داشته باشد و بیاید و مسئولیت قبول کند که اگر 

کسی کرونا گرفت، تبعات آن را بپذیرد.با این شرایط ما به چیزی نمی رسیم.
مگر فوتبال ۴ نفره است که ۴ نفره تمرین کنیم؟

وی در خصوص اینکه محمدحسین کنعانی زادگان شب گذشته مدعی شد 
فوتبال شغل آنهاست و نباید تعطیل شود، گفت: فوتبال باید ادامه پیدا کند اما 
باید راهکارهایش را هم پیدا کنیم در همین برنامه فوتبال برتر که چند شب پیش 
پخش شد تا ساعت 11 و نیم شب کسی نمی دانست برنامه تمرینات و بازی 
تیم ها چیست.در این چند روز گفته اند قرار است ناظر ویژه در تمرینات حاضر 
شود، ناظر بیاید اما امکاناتش کجاست؟ من می گویم برنامه درست و اصولی با 
مشورت باید انجام شود و لیگ فصل آینده را با قدرت شروع کنند. قبل از اینکه 
تصمیم بگیرند تاریخ مسابقات را اعلام کنند آیا از باشگاه ها نظرسنجی کردند؟ 
کدام جلسه با پزشکان تیمها انجام شده است؟ می گویند 4 نفر 4 نفر تمرین 

کنید. مگر فوتبال 4 نفره است؟ به نظر شما با 4 نفر می توان تاکتیک اجرا کرد؟
به دیاباته برای برگشت نامه زدیم

سرپرست تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این سؤال که بازیکنان خارجی 
استقلال کی به تهران برمی گردند، عنوان کرد: میلیچ روز چهارشنبه به تهران 
می رسد و برای دیاباته هم نامه زدیم که اجازه خروج از کشورش را بگیرد و به 

تهران برگردد.
 اگر فوتبال فقط یک تیم است لیگ را با همان یک تیم برگزار کنند!

رمضانی در خصوص اینکه اگر این دو بازیکن به تهران برگردند قرنطینه می شوند 
این سؤال را می دانید من هم می دانم! اصلا  یا خیر، گفت: اگر شما جواب 
نمی دانیم تیم هایی که بازیکن خارجی دارند چگونه می خواهند بازیکنانشان 
را به لیگ برگردانند. فقط یک تصمیم گرفته شده و به باشگاه ها اهمیتی داده 
نمی شود. 4 تیم نامه رسمی زده اند که در بازی ها شرکت نمی کنیم اما کو گوش 
شنوا. فقط یک تیم است که می گوید بازی ها برگزار شود، مگر فوتبال فقط یک 
تیم است؟ اگر اینگونه است، کاری کنند آن تیم با خودش بازی کند و لیگ را با 
همان یک تیم برگزار کند! لیگی که منافع باشگاه ها در آن لحاظ نمی شود به چه 

دردی می خورد؟
 با این شرایط مگر می شود اردو برگزار کرد؟

گفت:  برود،  اردو  به  استقلال  است  قرار  آیا  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  وی 
کدام اردو؟ استخرها تعطیل است، سالن های وزنه همه بسته اند، می گویند 
بازیکنان ماساژ نگیرند و از ریکاوری سرد و گرم استفاده نکنید. آیا در فصل 
بدنسازی می شود این کارها را انجام نداد؟ به نظر شما در مورد برگزاری لیگ و 
سختی هایش اصلا فکری صورت گرفته است؟ نمی دانم چه بگویم فقط اینکه 

خدا کند اتفاقی برای کسی نیفتد.

سعید رمضانی:

بازیکنان استقلال با ترس و لرز تمرین می کنند



7 چهارشنبه -هفتم خرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5042
سیاسی

توان دریایی ایران تا پیش از انقلاب اسلامی در خدمت آمریکا و انگلیس بود  و آنها نیز مانع 
از قدرت گرفتن نیروی دریایی می شدند اما پس از پیروزی انقلاب اسلامی و گذشت 4 دهه 

ایران توانست از تهدید به جنگ یا مصادره عبور کند و به بازدارندگی برسد. 
حضور ایران در دریا و شکل گیری قدرت دریایی ایران، هرچند در دوره صفویه و با اخراج 
پرتغالی ها از خلیج فارس و جزیره هرمز کلید خورد، اما با مداخله انگلیسی ها به سرانجام 
نرسید. در دوره قاجاریه نیز تلاش های جسته و گریخته ای برای خرید تجهیزات دریایی 
انجام گرفت، اما استفاده ای از آنان نشد و چند کشتی خریداری شده نیز به تدریج در 

نزدیکی بوشهر در آب فرو رفتند و غرق شدند.
در اواخر دوره قاجار و همزمان با جنگ جهانی اول، انگلیس که در خلیج فارس حضور 
نظامی داشت، اقدام به تشکیل پلیس جنوب در ایران کرد و از سواحل و بنادر ایران به نفع 
خود بهره برد. تا زمانی که انگلیس در خلیج فارس حضور داشت، خبری از ظهور توان 

دریایی ایران نبود.
در دوره پهلوی نیز هرچند نیروی دریایی ایران با خرید تجهیزات مدرن از آمریکا و انگلیس 
قدرت گرفت، اما توان آن در راستای تأمین منافع آمریکا و تبدیل شدن ایران به  ژاندارم 
منطقه و خلیج فارس بود، در همین راستا هم بود که شاه با نظر انگلیسی ها، بحرین را از 

ایران جدا کرد.
پس از پیروزی انقلاب اسلامی اولین گام در راستای بومی شدن قدرت دریایی ایران 
برداشته شد و جوانان متخصص ایرانی در غیاب مستشاران خارجی موفق شدند تجهیزات 

را به کار بگیرند و تعمیر کنند.
قدرت نوپای دریایی ایران در دهه اول پس از پیروزی انقلاب اسلامی با جنگ تحمیلی 
عراق و حملات ناوهای آمریکایی در خلیج فارس روبه رو شد. هرچند در این دوره ضرباتی 
به نیروی دریایی ایران وارد شد، اما مقاومت نیروهای دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی مانع از توقف رشد توان دریایی ایران شد و پس از پایان 
جنگ تحمیلی با تقسیم کاری که بین دو نیروی دریایی سپاه و ارتش انجام گرفت، سپاه به 
یک نیروی قوی در دفاع از مرزهای آبی جمهوری اسلامی ایران در خلیج فارس تبدیل شد 

و ارتش در نقش یک قدرت فرامرزی دریایی ظهور پیدا کرد.
نتیجه قدرت گیری توان دریایی ایران، اتفاقاتی است که در یک دهه اخیر به وقوع پیوسته 
است، از دستگیری ملوانان متجاوز آمریکایی و انگلیس در مرزهای آبی ایران گرفته تا اینکه 
تفنگداران نیروی دریایی سپاه در مرداد ماه سال گذشته با توقیف نفتکش انگلیسی 
متخلف توانستند نفتکش ایرانی را آزاد سازند. این روزها نیز نفتکش های ایرانی علی رغم 
تهدیدات مکرر آمریکا پس از عبور مسافت  طولانی و عبور از کانال سوئز، خود را به ساحل 

ونزوئلا رساندند.
  سیطره »پلیس جنوب« بر خلیج فارس

در جریان جنگ جهانی اول، دولت های روس و انگلیس که از نفوذ آلمان در ایران هراس 
داشتند و این نفوذ را خلاف منافع خود می دانستند، در قراردادی محرمانه ایران را بین 
خود تقسیم کردند. طبق قرارداد 1907 ایران منطقه ای بی طرف پیش بینی شده بود، اما 

روس ها و انگلیسی ها برای حفظ منافع خودشان در ایران قشون نظامی تشکیل دادند.
ابتدا روس ها نیروی قزاق را با استعداد 11 هزار نفر و با فرماندهی خود ایجاد کردند. 
سپس دولت انگلیس که در خلیج فارس حضور نظامی داشت در جنوب کشور پلیس 
تشکیل داد. با تشکیل نیروی قزاق توسط روس ها در شمال کشور، انگلیسی  ها به بهانه 
ناامنی و دستبرد به اموال بازرگانان انگلیسی و هندی در جنوب ایران در اخطاری به دولت 
ایران هشدار دادند که در صورت تکرار این اتفاقات، درجنوب ایران و فارس قوای نظامی 
تشکیل خواهند داد. در آن اخطاریه تهدید هم کردند که هزینه نگهداری این قشون باید 

توسط دولت ایران و از محل سود گمرک جنوب و مالیات فارس تأمین شود.
پس از انقلاب اکتبر روسیه در سال 1917 نیروهای روس از ایران عقب نشینی کردند 
و انگلیسی ها تنها نیروی مداخله کننده در امور نظامی و انتظامی ایران بودند. مداخلات 

انگلیس در ایران به حدی افزایش پیدا کرد که مورد اعتراض علما و مراجع قرار گرفت.
انگلیسی ها ابتدا با تعداد اندکی نیرو پلیس جنوب را به راه انداختند و سپس حکومت 
هندوستان که مستعمره انگلستان بود، نیروهایی را برای تقویت پلیس جنوب به ایران عازم 
کرد. انگلیس با هدف مبارزه با نفوذ خارجی های غیرانگلیسی به ویژه آلمانی ها و عثمانی ها 
در بخش جنوب ایران، تأمین امنیت راه های جنوبی ایران برای تردد کاروان های تجاری و 
تدارکاتی و نظامی انگلیسی ها و تأمین امنیت منابع نفتی ایران که تحت سلطه انگلستان 

قرار داشت، پلیس جنوب را تشکیل داد.
به گزارش تسنیم ،پس از انقلاب اکتبر روسیه در سال 1917 نیروهای روس از ایران 
عقب نشینی کردند و انگلیسی ها تنها نیروی مداخله کننده در امور نظامی و انتظامی ایران 
بودند. مداخلات انگلیس در ایران به حدی افزایش پیدا کرد که مورد اعتراض علما و مراجع 
قرار گرفت. آیت الله سید محمدکاظم یزدی، آیت الله میرزا محمدتقی شیرازی و بسیاری از 
علمای نجف تعرضات انگلیسی ها به حقوق و نوامیس و اموال مردم ایران را محکوم کردند 

و به تشویق و تأیید مبارزان پرداختند.

  مصادره نفتکش رزماری توسط انگلیس
پس از ملی شدن صنعت نفت در سال 1329، ایران از سوی انگلستان مورد تحریم 
اقتصادی قرار گرفت و انگلیس در راستای اعمال تحریم اقتصادی، مانع از فروش نفت 
ایران به دیگر کشورها شد؛ آنها ملی شدن صنعت نفت را به رسمیت نمی شناختند و نفت 

ایران را طبق قرارداد بین دو کشور متعلق به شرکت نفت انگلیس و ایران می دانستند.
اولین قضاوت لاهه در مرداد سال 1330، ملی کردن صنعت نفت را به دلیل خساراتی که 
به انگلستان وارد کرده بود، غیرقانونی شناخت و این حکم باعث شد مؤسسات کشتیرانی 
خارجی از حمل نفت ایران خودداری کنند، در واقع از این به بعد اگر کشتی های نفتکش 
یک کمپانی از ایران نفت خریداری می کردند مورد تهدید ناوهای جنگی انگلیس قرار 

می گرفتند.
در این بین شرکت خصوصی "ایپم" ایتالیایی قبول کرد با 25 درصد تخفیف و با پرداخت 
شکر در برابر نفت، نفت ایران را بخرد. در گام اول قرار شد این شرکت یک هزار تُن نفت از 
ایران خریداری و در ایتالیا تخلیه کند. البته قرار بود خرید شرکت ایتالیایی در شرایط تحریم 
آزمایشی باشد و در صورت موفقیت، این شرکت 20 میلیون تُن از نفت خام را در دهه بعد 

از ایران خریداری کند.
نفتکش رزماری در سال 1331 و در دوران نخست وزیری مصدق با پرچم هندوراس راهی 
دریا شد، اما به ناگهان کشتی در مسیر اروپا متوقف شد و به مدت چند روز کسی خبری از 
وضعیت آن نداشت تا اینکه در روز 29 خرداد خبر توقیف نفتکش رزماری توسط انگلیس 

منتشر شد.
ایتالیایی اجاره شده بود و در حصار  نفتکش رزماری توسط یک شرکت خصوصی 
تحریم اقتصادی انگلیس وارد بندر ماهشهر شد. اقدام ایران در راستای مقابله با تحریم 
اقتصادی انگلیس بود و اگر نفتکش رزماری بدون هیچ اتفاقی به ایتالیا بازمی گشت، 
تحریم اقتصادی شکسته می شد و ایران در مسیر بهبود وضعیت اقتصادی قرار می گرفت.

نفتکش رزماری در سال 1331 و در دوران نخست وزیری مصدق با پرچم هندوراس راهی 
دریا شد، اما به ناگهان کشتی در مسیر اروپا متوقف شد و به مدت چند روز کسی خبری از 
وضعیت آن نداشت تا اینکه در روز 29 خرداد خبر توقیف نفتکش رزماری توسط انگلیس 

منتشر شد.
 ـایران، مالک  در دادگاه عدن وکلای انگلیسی استدلال کردند که شرکت نفت انگلیس ـ
قانونی تمام نفت ایران است و رزماری در حال حمل دارایی های مسروقه بوده است. 
هرچند حکم دادگاه به نفع انگلیس بود، اما برای چند ماه ارائه نشد و اخبار توقیف نفتکش  
حامل نفت ایران موجب هراس دیگر مشتریان نفت ایران شد. در نهایت با رأی دادگاه، 
نفت ایران به شرکت سابق )انگلیس( رسید و حتی هزینه های تخلیه بار و دادرسی نیز از 

ایران دریافت شد.
  ژاندارمی آمریکا در خلیج فارس

پس از کودتای 28 مرداد و خروج انگلیسی ها از ایران، آمریکا بر جای انگلیس نشست 
و در راستای ایجاد یک قدرت محلی برای تأمین منافع خود در غرب آسیا و خلیج فارس، 
اقدام به تجهیز و تقویت توان نظامی ایران کرد، از این رو اقدام به خرید تجهیزات هنگفت 

دریایی و آموزش نیروهای خود در دانشگاه های نظامی آمریکا و اروپا کرد.
ایران همچنین پایگاه های دریایی گران قیمتی در مناطق جنوبی کشور ایجاد کرد. 
این پایگاه ها در مناطقی احداث شد که مردم آن محروم بودند و با فقر دست و پنجه نرم 

می کردند.
نیکسون دو ستون برای حفظ منافع آمریکا در منطقه مشخص کرده بود که ستون 
نخست ایران و ستون دوم عربستان بود، به همین دلیل مستشاران آمریکایی در ایران 

حضور داشتند و در تمامی ارکان نظامی ایران مداخله داشتند.
خریدهای تجهیزاتی و تسلیحاتی با هدف ژاندارمی ایران در منطقه و حمایت و حفظ 
منافع آمریکا انجام گرفت. نیکسون دو ستون برای حفظ منافع آمریکا در منطقه مشخص 
کرده بود که ستون نخست ایران و ستون دوم عربستان بود، به همین دلیل مستشاران 
آمریکایی در ایران حضور داشتند و در تمامی ارکان نظامی ایران مداخله داشتند، به عبارت 

دیگر از راهبرد تا تاکتیک نظامی کشور در اختیار آمریکایی ها بود.
امیر معنوی از فرماندهان سابق نیروی دریایی ارتش در گفتگو با تسنیم گفت: »ناوهای 
نیروی دریایی ارتش در جریان جنگ ظفار از ساحل عمان، مواضع چپ گراهای عمانی را 
هدف قرار دادند و آن ناوهایی که با پول مردم محروم بندرعباس و دیگر شهرها خریداری 
شده بود، در اینجا وارد عمل شدند. پیش از انقلاب اسلامی، نیروی دریایی ارتش با پول 
مردم ایران برای حفظ منافع کشوری دیگر می جنگید، علاوه بر آن ایران به مستشاران 

آمریکایی که برای آن ها می جنگیدیم، حقوق، مزایا و خدمات پرداخت می کرد.«
 جدایی بحرین از ایران با نظر انگلیسی ها

انگلیس قبل از اجرایی کردن تصمیم خود برای کاستن از هزینه های حضور فیزیکی 
و ناوگانی اش در خلیج فارس نقاط استراتژیکی را در این منطقه برای داشتن پایگاه ثابت 

کم هزینه مشخص ساخت که از آن جمله بحرین بود.

اینکه نمی خواست ننگ جدایی بحرین را به جان بخرد، سعی می کرد  با  رضاخان 
انگلیسی ها را راضی کند که نگه داشتن این جزیره، خطری برای منافع بریتانیا ندارد، با این 
حال، رضاشاه نمی توانست به طور علنی اعتراض خود را به انگلیسی ها اعلام کند، از این 

رو هیچ گاه از اتباع ایرانی جزیره حمایت نکرد.
محمدرضا شاه در سال 1347 در سفری به هند گفت : »اگر مردم بحرین مایل نباشند 
به کشور ما ملحق شوند هرگز به زور متوسل نخواهیم شد و هر کاری که بتواند اراده مردم 
بحرین را به نحوی که نزد همه جهانیان به رسمیت شناخته شود، نشان دهد خوب است .«، 
شاه استقلال بحرین را منوط به نظر مردم بحرین کرد و این عمل در تاریخ ایران سابقه 

نداشت.
که  حالی  در  شود،  تعیین  همه پرسی  یک  در  بحرین  سرنوشت  داشت  سعی  ایران 
دولت های بحرین و بریتانیا با آن مخالفت کردند، در نتیجه ایران و بریتانیا توافق کردند 
به جای برگزاری همه پرسی ، از سازمان ملل متحد خواسته شود سرنوشت سیاسی این 
سرزمین را از طریق یک نظرسنجی از میان گروه ها و طبقات مختلف تعیین کند. حکومت 
بحرین که تحت نفوذ بریتانیا بود برای تأثیرگذاری بر نتیجه نظرخواهی مصمم شد تا 

ساختار جمعیتی این سرزمین را با اکثریت دادن به عرب ها دگرگون کند.
در نهایت در بهار سال 1350 شمسی تهران و منامه مرزهای دریایی میان خود را تعیین 
و تصویب کردند و روابط دوجانبه را در همه زمینه ها آغاز نمودند. جزیره بحرین در روز 23 
مرداد 1350 رسماً استقلال خود را از سرزمین مادری اعلام کرد و ایران نخستین کشوری 

بود که یک ساعت پس از اعلام استقلال، آن کشور را به رسمیت شناخت.
یکی از علل از دست رفتن بحرین نداشتن قوای بحریه )نیروی دریایی( قوی و مستقل در 
خلیج فارس بود و به دلیل نداشتن توان و همچنین اراده لازم بحرین را از ایران جدا کردند. 
ارسلان خلعتبری نماینده مجلس شورای ملی در جلسه 132 مجلس نوزدهم شورای 
ملی )پنجشنبه 23 آبان 1336( در نطقش درباره بحرین به همین موضوع اشاره داشت 
و می گوید: "بحرین یکی از استان  های ایران شناخته می  شود و هست و بحرین همیشه 
مال ایران بوده است. تاریخ قدیم ایران را که نگاه کنیم، می بینیم بحرین همیشه مال ایران 
بوده است. بنده می  خواهم اینجا حق گزاری کنم از یک ایرانی بااطلاع و وطن  پرست به نام 
فریدون آدمیت. او کتابی نوشته است راجع به بحرین و از اسنادی که خود اروپایی ها منتشر 
کرده اند و در تمام کتابخانه  های دنیا نیز موجود است، با دلیل و مدرک ثابت کرده است که 
بحرین همیشه مال ایران بوده است تا زمان ناصرالدین شاه هم در دست ایران بوده است. 
انگلیس ها فقط برای اینکه راجع به خرید و فروش برده با شیخ بحرین قرارداد بسته اند، 
از این جهت خودشان را حامی شیخ غاصب بحرین معرفی می کنند، و الّا هیچ سند 
تاریخ  پسند، محکمه  پسند، عامه پسندی ندارند. باکمال تأسف ما یک ضعفی که داریم این 
است که بحریه قوی نداریم. آقایان! من پارسال هم اینجا تذکر دادم و عرض کردم که یک 

مثلی ما داریم که می گوید: یک بند انگشت شاخ، بهتر است از صد ذرع دُم!"
پس از پیروزی انقلاب اسلامی، مستشاران آمریکایی از ایران خارج شدند. آنان فکر 
نمی کردند که جوانان ایرانی بتوانند از تجهیزات دریایی استفاده کنند، اما با آغاز جنگ 
و شرایطی که بر ایران تحمیل شد، متخصصان نیروی دریایی ارتش توانستند تجهیزات 
را به کار بیندازند و در عملیات هایی همچون اشکان، شهید صفری و مروارید علیه دشمن 

متجاوز بعثی استفاده کنند.
عملیات مروارید 67 روز پس از آغاز جنگ تحمیلی و در آب های خلیج فارس علیه نیروی 
دریایی ارتش عراق اجرا شد. نیروی دریایی ارتش ایران در این عملیات توانست چند ناوچه 

عراقی را غرق کند و ضرباتی را بر نیروی دریایی عراق وارد سازد.
هرچند عملیات مروارید توانست توان دریایی عراق نابود کند، اما جنگ در دریا تا 
سال 67 ادامه پیدا کرد. نیروی هوایی ارتش عراق با مجهز شدن به جنگنده های میگ 
و سوپراتاندار فرانسوی توانست در طول جنگ تهدیداتی را متوجه کشتی های تجاری و 
نفتکش های ایرانی سازد؛ اما با اقداماتی که ایران در جهت تقویت پدافند هوایی و طراحی 
هدف های کاذب انجام داد، توانست مانع از وارد آمدن آسیب های چندانی به کشتی های 

تجاری و نفتکش ها شود.
درگیری ها ایران و عراق در خلیج فارس که به جنگ نفتکش ها شهرت یافته بود، با 
مداخله نظامی آمریکا دور تازه ای به خود گرفت. در این زمان نیروی دریایی سپاه شکل 

گرفته و توان خود را متوجه مقابله با اقدامات آمریکا در خلیج فارس کرده بود.
در سال های 66 و 67 درگیری هایی بین ایران و آمریکا در خلیج فارس به وجود آمد. 
آمریکا در این زمان به برخی شناورهای ایرانی، پایانه های نفتی و هواپیمای مسافربری 
حمله کرد. ایران نیز در مقابل به مقاومت پرداخت و ضرباتی را به ناوهای آمریکایی وارد کرد.

  متوقف ساختن نفتکش انگلیسی توسط ایران
نیروهای دریایی سپاه و ارتش پس از پایان جنگ تحمیلی، با تقسیم مأموریتی که انجام 
دادند به توسعه توان رزمی خود پرداختند و به قدرت بازدارندگی دست یافتند. در این مدت 
شناورهای مختلف نظامی از نوع سبک و سنگین توسط ایران طراحی و تولید شد که نمونه 

برجسته آن ناوشکن جماران است.
67 سال پس از ماجرای نفتکش رزماری، انگلیس دوباره اقدام به توقیف نفتکش ایرانی 
کرد، اما این بار انگلیس پس از 40 روز و با رأی دادگاه جبل الطارق مجبور به آزادسازی 

نفتکش ایرانی گریس ـ ـ1 شد.
نفتکش ایرانی گریس ـ ـ1 سیزدهم تیر ماه 98 به اتهام ادعایی ارسال نفت به سوریه و 
نقض تحریم های اتحادیه اروپا در جبل الطارق )واقع در شبه جزیره ایبریا و از سرزمین های 
برون مرزی تحت حاکمیت انگلیس( توقیف و بلافاصله تصاویری از حضور کماندوهای 
نیروی دریایی سلطنتی بریتانیا به روی عرشه نفتکش منتشر شد؛ اقدامی که مورد استقبال 
آمریکا قرار گرفت و بعدها مشخص شد که اصلًا با درخواست خود آمریکایی ها صورت 
گرفته است. با پایان یافتن زمان اولیه توقیف نفتکش ایرانی، دادگاه جبل الطارق حکم 
داد که نفتکش گریس ـ ـ1 به مدت 2 هفته دیگر در توقیف می ماند. پس از حکم تمدید 
توقیف نفتکش ایرانی، یک فروند نفتکش انگلیسی با نام "stena impero" هنگام عبور 
از تنگه هرمز به علت آنچه رعایت نکردن قوانین و مقررات بین المللی دریایی اعلام شد و 
بنا به درخواست سازمان بنادر و دریانوردی استان هرمزگان، توسط نیروی دریایی سپاه 

توقیف شد.
انگلیس پس از اینکه واسطه هایی به ایران فرستاد و نتوانست نفتکش خود را آزاد سازد، 
مجبور به آزادسازی نفتکش ایرانی در جبل الطارق شد و در نهایت دادگاه جبل الطارق 
حکم آزادی نفتکش انگلیسی را صادر کرد. گفته می شود که انگلیس اصرار داشت ابتدا 
نفتکشش آزاد شود سپس نفتکش ایرانی را آزاد کند، اما نفتکش ایرانی آزاد شد و نفتکش 
انگلیسی به دلیل تخلفاتی که مرتکب شده بود، در بندرعباس متوقف ماند و پس از مدتی 
آزاد شد.  این روزها نیز نفتکش های ایرانی در حال ارسال بنزین به ونزوئلا هستند، این 
اقدام در حالی انجام می گیرد که دو کشور از سوی آمریکا تحریم شده اند و آمریکا تهدید 
کرده بود که نفتکش ها را هدف قرار خواهد داد ولی با همه این حواشی، از 5 فروند نفتکش 
ایرانی تا کنون 2 فروند در سواحل ونزوئلا پهلوگیری کرده اند و مابقی آنها نیز به زودی به 

لنگرگاه این کشور خواهند رسید.

از جنگ و مصادره تا تردد در حیاط خلوت آمریکا ؛

سیر قدرت ایران در دریاها 
حکایت ۴۰ سال مجلس و فراکسیون های سیاسی ؛

مجلس یازدهم ومعمای فراکسیونی 

شاید کمتر مجلسی را  سراغ داشته باشیم که به مانند مجلس یازدهم اینچنین از 
صافی سیاسی رد شده و یکدست باشد؛ وقتی صحبت از آرایش و معادلات پارلمانی 
زیر سقف هرمی بهارستان  می شود معمای فراکسیون های سیاسی این مجلس یکی از 
همان علامت های سوالی است که شاید خیلی ها پاسخش را در تک فراکسیونی شدن 

آن بدانند اما این گمانه ها با حقیقت پنهان مجلس یازدهم چندان منطبق نیست. 
قالیباف و فراکسیون نواصولگرایی

محمدباقر قالیباف که بعد از پایان دوازدهمین انتخابات ریاست جمهوری سودای 
عنوان  با  اصولگرا  جوانان  برای  سرگشاده اش  نامه های  و  داشت  سر  در  لیدری 
نواصولگرایی آغاز کرد حالا در نزدیک ترین حالت برای تحقق بخشیدن به رویای خود 
قرار دارد او می تواند هم برای ریاست مجلس خیز بردارد و هم فراکسیون »نواصولگرایان« 
را تشکیل بدهد و رهبری آن را بدست بگیرد و طبیعی است که اعضای جبهه »جمعیت  
پیشرفت  و عدالت« هم او را در این راه حمایت کنند البته این فراکسیون قطعا آبش با 
پایداری ها و موتلفه ای ها در یک جوی نخواهد رفت )آن هم بعد از ماجرای قیام آنها 
علیه ریاست قالیباف بر مجلس( و همین موضوع موجب می شود تا مقدمه ای برای یک 

انشقاق باشد. 
سفره مشترک پایداری و احمدی نژادی ها

در میان نمایندگان مجلس یازدهم احمدی نژادی ها کم نیستند و از وزرا دولت نهم و 
دهم گرفته تا کارگزاران و استانداران تعداد قابل توجهی در میان آنها به چشم می خورد؛ 
افرادی که قابلیت آن را دارند تا یک فراکسیون جداگانه تشکیل بدهند به ویژه آنکه در 
ماجرای لابی ها برای ریاست مجلس به عنوان مدعیان ریاست قد علم  کردند اما قطعا 
به لحاظ تعداد با نواصولگرایان فاصله زیادی دارند و نمی توانند به تنهایی در مقابل آنها 
رقابت کنند بنابراین نیاز به یک نیروی قوی تر دارند و در این میان »جبهه پایداری« که 
اتفاقا در غائله ریاست یک بار هم کاسه شدن با آنها را امتحان کرده اند حسابی هم در یک 

مسیر قرار گرفته اند  یک فراکسیون قدرتمند را برای رقابت با قالیبافی ها تشکیل دهد.
موتلفه و طیف اصولگرایان سنتی

طیف اصولگرایان سنتی که در جامعه روحانیت مبارز و حزب موتلفه اسلامی و 
همچنین جبهه پیروان خط امام و رهبری خلاصه می شوند از آن گروهی  هستند که 
اتفاقا توانسته اند سهمی را در مجلس داشته باشند که مصداق بارز آن مصطفی میرسلیم 
و سیدرضا تقوی هستند. این طیف همواره به لحاظ سابقه حضور و کار تشکیلاتی خود 
را به قول معروف یک سر و گردن بالاتر از دیگر طیف های اصولگرایی  می داند و در 
این سال ها داعیه لیدری داشته است. حال وقتی با طیف های دیگر اصولگرایی زیر 
یک سقف قرار می گیرد بعید است زیر پرچم آنها قرار بگیرد بنابراین فراکسیون سومی 
که در مجلس یازدهم ظهور و بروز خواهد کرد می تواند فراکسیون موسوم به موتلفه یا 

اصولگرایان سنتی با ریاست میرسلیم باشد.
فراکسیون ۶۰ نفره 

دیگر نه خبری از عارف هست و نه رنگ و بویی از فراکسیون امید باقی مانده؛ حالا 
دیگر از کل نمایندگان شاخص اصلاح طلب یکی مسعود پزشکیان باقی مانده است 
و یکی هم غلامرضا تاجگردون؛ دو چهره ای که اتفاقا میانه خوبی  هم با اصولگرایان 
و  اصولگرایان  با  برخاست شان  و  نشست  زمزمه  اخیر  لابی های  جریان  در  و  دارند 
احمدی نژادی ها هم به گوش می رسید. با این وجود همه اصلاح طلبان و مستقلین که 
جمعیتی حدود 60 نفره را در مجلس یازدهم تشکیل می دهند و می توانند حداقل در 
این وانفسای حضور کمرنگ جریان منتقد،آرمان فراکسیون اقلیت اما پر نفوذ محقق 
شود. البته از آنجا که این جمعیت حتی در تماس و رابطه با یکدیگر کمرنگ ظهور و بروز 
پیدا کرده اند این آرمان آنقدر دور از دسترس به نظر می رسد که هیچ بعید نیست این 
تعداد به جای آنکه در یک فراکسیون جداگانه حاضر شوند در میان فراکسیون چندگانه 

اصولگرایان حل شوند. 
حکایت ۴۰ سال مجلس و فراکسیون های سیاسی 

اسفند 57 و اولین انتخابات مجلس شورای اسلامی یکی از بهترین انتخابات هایی بود 
که درچهار دهه اخیر جمهوری اسلامی آن را تجربه کرد. انتخاباتی که از همه رنگ و 
جناح و عقیده درآن حضور داشت.این مجلس وقتی خرداد 58 عملا امور مقننه کشور 
را به دست گرفت. درآن مقطع »جامعه روحانیت مبارز« »سازمان مجاهدین انقلاب 
اسلامی« و »نهضت آزادی« سه طیفی بودند که مجلس را بدست داشتند. در مجلس 
دوم اگر نگوییم فراکسیون بلکه این تجمع های پارلمانی به حزب اللهی ها و  خط  امامی ها 
تبدیل شد. مجلس سوم که اوج اختلافات سیاسی بود و عملا نهضت آزادی ها هم از دور 
انتخابات حذف شدند تجمع های مجلس به »روحانیت مبارز« و »روحانیون مبارز« تقسیم 
شدند.  مجلس چهارم و پنجم حامیان دولت وقت یعنی هاشمی رفسنجانی میدان دار 
مجلس بودند از مجلس چهارم فراکسیون »کارگزاران« و همینطور فراکسیون »صنفی« در 
مقابل فراکسیون »روحانیت« ایجاد شد. مجلس پنجم نیز تقریبا همین آرایش سیاسی 
تغییر کرد.  آمدن اصلاح طلب ها  کار  با روی  اما ششم معادلات سیاسی  حفظ شد؛ 
درمجلس ششم حزب مشارکت ایران اسلامی، سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی، 
کارگزاران سازندگی و مجمع روحانیون مبارز بیشترین کرسی ها را در مجلسی داشتند. 
آنها مشترکا فراکسیون دوم خرداد را به عنوان فراکسیون اکثریت تشکیل دادند؛ در مقابل 
غلامعلی حدادعادل نفر اول لیست اصولگرایان که در شمارش آرا تهران نفر سی وسوم 
شده بود در بازشماری آرا توسط شورای نگهبان با ارتقایی 5 رتبه ای نفر 28 تهران شد و با 
سایر نماینده های اصولگرایی که در این دوره رای آورده بودند فراکسیون اقلیت مجلس را 

تشکیل دادند. فراکسیونی که خاتمی به آن »اقلیت محجوب« می گفت.
مجلس هفتم و پنج فراکسیون

کاندیداهای  صلاحیت ها  رد  موج  که  آمد  کار  روی  شرایطی  در  هفتم  مجلس 
اصلاح طلب را از دور انتخابات عقب راند.درآن مقطع اصلاح طلبان انتخابات را تحریم 
کردند و نتیجه این شد که مجلسی اصولگرا روی کار آمد البته تعداد اصلاح طلبان 
به اندازه یک فراکسیون بود برای همین فراکسیون اقلیت مجلس هفتم با حضور 
نمایندگان اصلاح طلب شهرستانی به دبیرکلی محمدرضا تابش عضو جبهه مشارکت 
و با حضور اسماعیل گرامی مقدم، عضو حزب اعتماد ملی، اکبر اعلمی و چند اصلاح 
طلب دیگر با نام فراکسیون »خط امام)ره(« تشکیل شد.اصولگرایان در ابتدای مجلس 
هفتم یک فراکسیون به نام فراکسیون »اصولگرایان« تشکیل دادنداما اختلافات باعث 
شد تا در ادامه به سه شاخه انشعاب پیدا کند و فراکسیون »اصولگرایان مستقل« 
متشکل از افرادی مانند افروغ، الهام امین زاده و ... در این فراکسیون تعریف شدند از 

سوی دیگر فراکسیون هایی »وفاق ملی و کارآمدی« و »حزب الله« نیز تشکیل شدند.
اصولگرایان هشتم و نهم و اختلافات بی شمار

مجلس هشتم یکی از همان مجلسی بود که اکثریت قریب به اتفاق دست اصولگرایان 
بود و اصلاح طلبان اقلیت کمی را در دست داشتند که همان تعداد یعنی افرادی 
مانند داریوش قنبری،کواکبیان، خباز و ...فراکسیون خط امامی ها را تشکیل دادند. 
اما  تشکیل  اکثریت  فراکسیون  عنوان  به  اصولگرایان  فراکسیون  دیگر  از سوی  اما 
در سال های پایان عمر مجلس هشتم بود که حامیان محمود احمدی نژاد با ریاست 
روح الله حسینیان فراکسیون »انقلاب اسلامی« را تشکیل دادند فراکسیونی که از آن 
به نطفه جبهه پایداری یاد می شود. بعد از پایان مجلس هشتم و روی کار آمدن مجلس 
نهم اختلافات اصولگرایان در حمایت از محمود احمدی نژاد پررنگ تر شد تا آنجا که 
بخشی از اصولگرایان که در ردیف اصولگرایان میانه رو در مقابل پایداری ها تعریف 
می شدند فراکسیون اکثریت »رهروان ولایت« را تشکیل دادند و فراکسیون اصولگرایان 

از نمایندگان پایداری و جمعیت رهپویان و ... نیز در یک فراکسیون جمع شدند.
مجلسی با سه فراکسیون هم وزن

8 خرداد 95 وقتی مجلس دهم شکل گرفت تصور بر این بود که دو فراکسیون 
اصولگرایان و اصلاح طلبان تشکیل شود اما از آنجا که اصولگرایان میانه یا همان 
مستقلین راه خود را فردای انتخابات از اصلاح طلبان جدا کردند این اتفاق نیفتاد و 
سه فراکسیون »اصولگرایان ولایی« »مستقلین ولایی« و »امید« که همان اصلاح طلبان 
بودند تشکیل شد؛ سه فراکسیونی که هیچ کدام اکثریت را در دست نداشتند و زد و 
بندهای سیاسی و توافقات پشت پرده بود که در صحن علنی معادلات را تعیین می کرد 
آنچنان که فراکسیون مستقلین گاهی به سمت راست تغییر جهت می داد و گاهی 
به سمت چپ. اما درباره مجلس یازدهم که تقریبا مجلسی یک دست شکل گرفته 
است این سوال مطرح می شود که آیا قرار است تنها یک فراکسیون سیاسی و اکثریت 

میدان دار باشد؟

 سلطان خودرو و همسرش با تشکیل شرکت هرمی پالینور در سال 86، از طریق 
وعده های واهی و متقلبانه نسبت به پرداخت سود به سرمایه گذاری در پروژه های سودآور 

غیر واقعی اقدام به تحصیل گسترده مال کردند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، سی ام اردیبهشت ماه غلامحسین اسماعیلی در 
بیست و ششمین نشست خبری خود با اشاره به محکومیت دو مفسد اقتصادی به اعدام 
بیان کرد: وحید بهزادی فرزند ابوطالب و همچنین همسرش به نام نجوا لاشیدایی فرزند 
علی هر دو نفر به جرم مشارکت در اخلال کلان در نظام پولی و ارزی منجر به قاچاق ارز 
از طریق ثبت سفارشات صوری و حواله جات و امورات صرافی بدون مجوز، اخلال در 
نظام توزیعی نیازمندی های عمومی کشور از طریق پیش خرید بیش از 6 هزار و 700 
دستگاه خودرو از شرکت سایپا، مشارکت در عملیات پولشویی سازمان یافته به میزان 
32 هزار میلیارد ریال و موضوعات مربوط به سکه که از منزل متهمه 24 هزار و 700 
سکه تمام بهار آزادی به علاوه یکصد کیلوگرم طلا کشف شده است، محکوم به اعدام 
شدند و حکم اعدام آن ها صادر شده، البته حکم اعدام قابل تجدیدنظر خواهی در دیوان 

عالی کشور است.
در این گزارش به اقدامات مجرمانه محکومان این پرونده که با ایجاد شرکت هرمی، به 

تحصیل مال از طریق نامشروع اقدام کرده اند، اشاره می شود:
وحید بهزادی و همسرش با تشکیل شرکت هرمی پالینور در سال 86، از طریق 
وعده های واهی و متقلبانه نسبت به پرداخت سود به سرمایه گذاری در پروژه های سود 
آور غیر واقعی، پرداخت سود از طریق توسعه زنجیره انسانی سرمایه گذاران، تأسیس 

سایت قمار و شرط بندی اقدام به تحصیل گسترده مال از افراد کرده اند.

این شرکت در خصوص وعده های واهی سرمایه گذاری با عنوان نمودن پرداخت 
سودهای ثابت 40 تا 140 درصدی در بازه های یک تا دو سال و برگشت 20 درصد اصل 
سرمایه در پایان دو و چهار ماه اول سرمایه گذاری، اقدام به کلاهبرداری و تحصیل مال 

از طریق نامشروع کرده است.
پروژه های ادعایی این شرکت به طور معمول در زمینه بورس اوراق بهادار جهانی، 
بورس سهام، بازارهای تهاتری، فلزات گرانبها و … معرفی شده و جهت اغوای مخاطبین 
از مشارکت سرمایه گذاران خارجی در کشورهای متعدد و تضمین قرارداد توسط شرکت، 

به عنوان حربه تبلیغاتی دروغین استفاده شده بود.
در خصوص توسعه هرم انسانی به ازای ایجاد تعادل در سمت چپ و راست زنجیره 

تشکیل یافته وعده پورسانت ماهانه داده می شد.
شرکت مذکور در ابتدا، مطابق با شرکت هرمی گلدکوئیست طرح ریزی شده بود با این 
تفاوت که در شرکت مذکور اساساً هیچ کالایی توزیع نگردیده و صرفاً وعده سرمایه گذاری 
در پروژه های واهی بیان شده است. به بیان دیگر شرکت هایی از این دست صرفاً اقدام به 

جابه جایی پول با اعضا می کنند بی آنکه کالا یا خدماتی ارائه شود.
پرواضح است که مقادیر کلان پول های تزریق شده از قاعده هرم به مدیران و موسسین 
شرکت تخصیص می یابد و عموم آورندگان سرمایه و فعالین هرم در طرحی شبه قماری 

مالباختگان نهایی بوده اند.
مطابق بررسی اطلاعات موجود از شرکت مذکور، معادل 140.647.969 دلار از تعداد 
118.862 جایگاه به شرکت پالینور تزریق سرمایه شده که مبالغ مذکور نشانگر فعالیت 
مالی مجرمانه و کسب گسترده اموال از سوی مؤسسان و اداره کنندگان شرکت بوده 

است.
بر اساس نتایج حاصله از ردیابی مالی حساب های بانکی نجوا لاشیدایی، در خلال 
سال های فعالیت شرکت پالینور و در فاصله زمانی سال های 86 تا 88، گردش مالی او 

بالغ بر 13 میلیارد تومان بوده است.
اخلال در نظام ارزی و پولی منجر به قاچاق ارز از کشور و فعالیت های ارزی محکومان 

این پرونده در دو بازه زمانی سال های 85 تا 91 و سال 91 به بعد قابل بررسی است.
ردیابی حساب های افراد مرتبط با پرونده در فاصله سال های 85 تا شهریور 91، گردش 

مالی حدوداً 120 تا 140 میلیارد تومانی را نشان می دهد.
به جز مبالغی از این گردش که مربوط به عوائد حاصل از شرکت پالینور بوده، شواهدی 

وجود دارد که بخشی دیگر از وجوه مربوط به حواله های ارزی غیر مجاز بوده است.
حواله های ارزی غیرمجاز در سال های 85 تا 91 عمدتاً از طریق همکاری وحید 

بهزادی، با افراد دیگر انجام پذیرفته است.
اظهارات مطلعین و معاونین جرم بر نقش مدیریتی وحید بهزادی در انجام حواله های 

ارزی غیرمجاز از طریق فوق الذکر، صحه می گذارد.
نامبرده از اواخر سال 91 به همراه همسرش نجوا لاشیدایی از طریق شرکت شهاب 

پارس کیش، با متهمان همکاری داشته و اقدام به انجام حوالجات ارزی کرده است.
نحوه فعالیت به این شکل بوده که 2 نفر از دوبی، اسامی اشخاصی را ایمیل یا فاکس 
کرده و سپس رضا و محمد مهدی طریقت منفرد، دانیال مهرجو و علی شایسته چک 
شرکت های کوشان کار کیش و جم کیش بیزینس را از محمد کاظم جمشیدی گرفته و 

در بانک به حساب های اعلامی واریز می کردند.

گردش مالی ۱3میلیاردی همسر سلطان خودرو؛

 نجوا لاشیدایی چگونه سلطان طلا شد؟



منتخب مردم تنکابن :حاجی بابایی کنار نمی کشد 
 منتخب مردم تنکابن با بیان اینکه پیش از برگزاری جلسه فراکسیون و صحن علنی مجلس نمی توان 
ارزیابی دقیقی از انتخاب هیئت رئیسه داشت تاکید کرد که حاجی بابایی به نفع هیچکس کنار 
نمی رود. »شمس  الدین حسینی« منتخب مردم تنکابن در مجلس یازدهم در گفت وگو با ایلنا، تحلیل 
خودش از هیئت رئیسه مجلس را اینگونه مطرح کرد: تا زمانی که صحن تشکیل نشود و رقابت ها در 
آنجا انجام نگیرد، ارزیابی ها غیر دقیق خواهد بود.وی افزود: برگزاری جلسه فراکسیون و به دنبال آن 
جلسه صحن مجلس است که هئیت رئیسه را مشخص می کند لذا اکنون هیچ پیش قضاوت و ارزیابی 
نمی کنم.منتخب مجلس یازدهم درباره کناره گیری احتمالی حاجی بابایی به نفع دیگر کاندیداهای 
ریاست مجلس تصریح کرد: در صحبتی که من با آقای حاجی بابایی داشتم و با روحیه ای که از ایشان 

سراغ دارم،  بعید می دانم چنین چیزی درست باشد.
 

کمال خرازی اظهارات علی باقری را تکذیب کرد
 رییس شورای راهبردی روابط خارجی اظهارات نقل شده از سوی معاون پیشین شورای عالی 
امنیت ملی در دولت دهم را تکذیب کرد. شورای راهبردی روابط خارجی در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
مطلب نقل شده از آقای دکتر علی باقری در مورد ارسال نامه ای از سوی دولت هشتم به دولت آمریکا 
در مورد گروه های مقاومت بی اساس است. از ایشان که منتسب به خانواده ای مکرم و متدین است، 
انتظار می رود نظرات خویش را مستند به مدارک معتبر و نه شایعات یا ادعاهای بیگانگان ابراز دارند.این 
اطلاعیه می افزاید: انتظار می رود ایشان از نسبت دادن چنین اقدام نادرستی به دولتی که کمک های 
آن به حزب الله در مقایسه با سایر دولت ها همواره مورد توجه و تقدیر سید مقاومت، جناب آقای سید 
حسن نصرالله قرار داشته است، احتراز کنند.چندی پیش، علی باقری معاون شورای عالی امنیت ملی 
در دوران دبیری سعید جلیلی در یک برنامه تلویزیونی مدعی ارسال نامه ای از سوی دولت هشتم به 

دولت آمریکا در مورد گروه های مقاومت شده بود.

 نیکزاد: با »حاجی بابایی« در یک کشتی هستیم
 منتخب مجلس یازدهم با بیان اینکه  برای قدرت و حضور در هیات رییسه نیامده ام، گفت: تکلیف 
انقلابی همه این بود که یکی شویم، بر همین اساس نامزد نایب رئیسی مجلس شدم اما این استمزاج 
را درست نمی دانم اما آن را پذیرفتم و زیر آن نخواهم زد، ما با حضور آقای حاجی بابایی در یک کشتی 
هستیم، مردم با کسی عقد اخوت نبسته اند اگر درست عمل نکنیم واکنش منفی نشان می دهند.

نیکزاد با بیان اینکه آقای حسینی را از خودم بهتر می دانم اما وی قبول نکرد که در هیات رییسه باشد، 
افزود: هیات رییسه باید خادم نمایندگان باشد و باید بیرون از مجلس اقتدار داشته باشد و از کیان و شأن 
و جایگاه مجلس دفاع کند. باید بدانند که نظر خودشان به نمایندگان ارجحیت ندارد، تواضع و توکل 
داشته باشند.وی خاطرنشان کرد: باید با یکدیگر کار کنیم همه بارها را بر دوش حضرت آقا نیندازیم، 
باید رقابت اخلاق محور داشته باشیم و برای خدا ادای تکلیف کنیم.  روزی که انتخابات تمام شد رقابت 

را به برادری تبدیل کنیم.

۱۹۲ نماینده در جلسه قالیباف حاضر شدند
در جلسه صبح دیروز » هم افزایی برای مجلس قوی، کارآمد و انقلابی« که توسط محمد باقر 
قالیباف در محل سرچشمه تهران برگزار شد، 192 نماینده حاضر شدند. پی گیری خبرنگاران 
نشان می دهد که تعداد زیادی از منتخبان دوره یازدهم در جلسه به دعوت قالیباف حضور یافتند. 
عدد دقیق نمایندگان 192 نفر بوده است.  به نظر می رسد که در جلسه روز چهارشنبه فراکسیون 
هم اکثریت به سوی قالیباف باشد و به عنوان گزینه نهایی به صحن علنی از طرف فراکسیون 
معرفی شود. برآوردها از رای قالیباف در صحن علنی با توجه به جلسات امروز بیش از 200 نفر 

خواهد بود.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

بازگشایی پارکینگ های هسته مرکزی 
شهر قم

بازگشایی  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  مدیرعامل 
پارکینگ های هسته مرکزی شهر قم خبر داد و گفت: پارکینگ طبقاتی زائر 
و بلوار بهار به صورت تمام وقت با توجه به بازگشایی حرم مطهر در خدمت 
شهروندان بوده تا بتوانند دسترسی آسانی به حرم مطهر و مرکز شهر داشته 

باشند.
و  گذشته  ماه  چند  در  شهر  بر  حاکم  شرایط  به  اشاره  با  نیک  علی 
محدودیت های ایجادشده، اظهار داشت: در چند ماه گذشته بسیاری از 
خدمات شهرداری قم به شهروندان با توجه به تصمیم ستاد مبارزه با کرونا 

تعطیل شده بود.
بازگشایی  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  مدیرعامل 
پارکینگ های هسته مرکزی خبر داد و افزود: پارکینگ طبقاتی زائر و بلوار بهار 
به صورت تمام وقت با توجه به بازگشایی حرم مطهر در خدمت شهروندان بوده 

تا بتوانند دسترسی آسانی به حرم مطهر و مرکز شهر داشته باشند.
نیک تصریح کرد: پارکینگ های هسته مرکزی شهر با توجه به نیاز شهروندان 

به صورت شبانه روزی باز بوده و به منوال قدیم به مردم خدمات خواهند داد.
وی از مردم درخواست کرد: باوجود کم شدن محدودیت های اجتماعی 
شهروندان  حمل ونقل،  حوزه  در  شهروندان  به  گسترده  خدمات  ارائه  و 
پروتکل های بهداشتی را کامل رعایت کنند تا دوباره با شرایط بحرانی مواجه 

نشویم.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از انجام چندمرحله ای 
ضدعفونی شدن پارکینگ ها خبر داد و خاطرنشان کرد: تا پایان اپیدمی 
ویروس کرونا آسانسورها و کارت های پارکینگ به صورت مستمر ضدعفونی 

شده و تجهیزات بهداشتی فردی بین مسئولان پارکینگ توزیع می شود.
نیک تأکید کرد: شهروندانی که قصد استفاده از پارکینگ ها رادارند حتماً 
از ملزومات بهداشتی مانند ماسک و دستکش استفاده کرده و ماسک و 
دستکش خود را در مسیر راه ها نکنند و همکاری لازم را با مسئولان داشته 

باشند.
وی با تأکید بر لزوم حذف سفرهای غیرضروری، بیان کرد: خوشبختانه با 
همکاری و همدلی مسئولان و شهروندان شرایط بحرانی این اپیدمی سخت را 
پشت سر گذاشته و امیدواریم به زودی وضعیت سفید در کل کشور اعلام شود. 

شهردار منطقه چهار قم خبرداد:

توزیع و پخش ۲۵۰۰ تن آسفالت 
درمنطقه سالاریه 

شهردار منطقه چهار قم از توزیع و پخش 2500 تن آسفالت در  شوارع و 
معابر اصلی و فرعی سالاریه با اعتباری بالغ بر 10 میلیارد ریال خبر داد.

به  رسانی  خدمت  راستای  در  داشت:  بیان  مقدم  اصفهانیان  مهدی 
شهروندان با رویکرد استاندارد سازی و افزایش ضریب ایمنی در سطح معابر و 
شوارع سطح منطقه چهار و در جهت تسهیل در عبور و مرور و نیز پیشگیری از 
ایجاد ترافیک و حل مشکلات و بازسازی بافت شهری معابر و شوارع  بیش از  

2500 تن آسفالت در معابر و شوارع اصلی و فرعی سالاریه توزیع و اجرا شد.
شهردار منطقه چهار قم افزود: این پروژه با مساحت 24000 متر مربع و با 
هزینه ای بالغ بر 10 میلیارد ریال در خیابانهای میثم بالا و میثم پائین و خیابان 

شهید قانع، کوچه های اقاقیا و میدان پیچک در سالاریه اجرا شد.
اصفهانیان مقدم در ادامه بیان داشت: در سال 98 بیش از 55 هزار تن 
به مساحت 500 هزار متر  پروژه  های مختلف  توزیع آسفالت در  و  اجرای 
مربع در سطح معابر اصلی و فرعی منطقه صورت گرفته است و با توجه به 
پیش بینی های لازم در بودجه 99 اجرای عملیات روکش آسفالت و لکه گیری 
معابر وشوارع مورد نیازدر سطح منطقه با در نظر داشتن اولویت ها اقدام 

خواهد شد.
وی ساماندهی و توسعه معابر منطقه را از اهداف مدیریت شهری دانست 
و افزود: در دوماهه نخست سال بیش 15هزار تن آسفالت در مساحت 120 
هزار متر مربع با هزینه ای بالغ بر6 میلیارد ریال در سطح منطقه توزیع شده 

است.
 

شهردار منطقه شش قم مطرح کرد:

نگاه ویژه به بهبود عبور و مرور شهری
 شهردار منطقه شش قم از اجرای اصلاح ساختار هندسی معابر اصلی و 

فرعی و شناسایی و رفع گره های ترافیکی خبر داد.
سید رضا حسینی با اشاره به اینکه اصلاح هندسی معابر با هدف کنترل 
بار ترافیکی انجام می شود، اظهار داشت: از جمله اساسی ترین مسائل در 
حوزه حمل و نقل اصلاح هندسی معابر، میادین و تقاطع های سطح شهر 
است که در راستای روان سازی ترددهای شهری و کاهش ترافیک و تصادفات 
صورت می گیرد که اصلاح هندسی تقاطع خیابان شهیدان هوشنگی با بلوار 
کشاورز، تقاطع بلوار بعثت با بلوار سوم خرداد، اصلاح دوربرگردان پروانه ای 
بلوار کشاورز شمالی و دوربرگردان انتهای بلوار شهید همت در دستور کار می 

باشد.
شهردار منطقه شش قم یادآور شد: تقاطع بلوار حضرت معصومه)س( و 
کمربندی امام علی)ع( یکی از مبادی ورودی شهر بوده و از سوی دیگر به 
واسطه خروجی جاده جعفریه به سمت شمال و غرب کشور و تردد خودروهای 
سنگین و نیمه سنگین، بار ترافیکی بالایی را معابر و خیابان های این محدوده 
تجربه می کنند که توجه هر چه بیشتر به ساختار هندسی در اولویت کاری 
غیر  تقاطع  پروژه  اجرای  با  طوریکه  به  داشته  قرار  منطقه  این  شهرداری 
همسطح و ساماندهی و بهسازی بلوار حضرت معصومه )س( و اتصال آن 
به بلوار حمزه سیدالشهدا شاهد کاهش بار ترافیکی و تسهیل در عبور و مرور 
شهری باشیم. حسینی از دیگر اقدامات حوزه حمل و نقل منطقه به خط 
کشی طولی و عرضی معابر، هوشمندسازی تقاطع شهدای زند، ساماندهی 
تابلوها و علائم شهری، مناسب سازی پیاده روها، اتصال گذرگاه های طولی و 

عرضی و تعامل ویژه با پلیس راهور اشاره داشت.

شهردار منطقه هفت قم خبرداد:

نشست خیابان امام موسی صدر به 
دلیل فرسودگی شبکه فاضلاب

به دلیل  امام موسی صدر  از نشست خیابان  قم   شهردار منطقه هفت 
فرسودگی شبکه فاضلاب و پیشگیری از خطر احتمالی با انسداد مسیر و رفع 

مشکل خبر داد.
مجید متین فر با اشاره به حادثه فاضلاب در خیابان خاکفرج در محدوده پل 
شهید رجایی و میدان مطهری، اظهار کرد: نشست در خیابان امام موسی 
صدر در اطراف منهول فاضلاب بر اثر نشت شبکه فاضلاب شهری بوده است.
شهردار منطقه هفت قم با تاکید بر فرسوده بودن شبکه فاضلاب شهری و 
خطرسازبودن آن برای شهر، تصریح کرد: به علت فرسوده بودن این شبکه در 
این خیابان و ایجاد ترک های طولی در آسفالت جهت پیشگیری از سانحه و 

اتفاق ناگوار اطلاع رسانی لازم به نهاد مربوطه صورت گرفت.
متین فر گفت: پس از این مرحله صدور مجوز حفاری و هماهنگی های 
ترافیکی با راهنمایی و رانندگی توسط شهرداری منطقه هفت انجام شد و 

هم اکنون عملیات اصلاح و رفع مشکل در حال انجام است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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طرح:علی رادمند

وقتی می خوایم همه چیز رو بشوریم!

استاندار قم گفت: بر اساس دستور جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، باید 
به سرعت امکانات زیرساختی موردنیاز بهره برداران در شهرک های صنعتی استان با 

همکاری دستگاه های مختلف، تکمیل شود. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در سالن 
جلسات کرامت استانداری،  بیان کرد: رفع مسائل و مشکلات شهرک های صنعتی 
قم را علاوه بر سطح استانی از طریق نهادهای بالادستی و ملی نیز پیگیری می کنیم و 
هم اکنون بسیاری از این مسائل مانند مشکل برق در شهرک صنعتی شکوهیه درحال 

رفع شدن است.
وی ادامه داد: بحث سند و سایر مشکلات شهرک صنعتی چاپ و نشر نیز در جریان 
مکاتبات انجام شده با نهادهای بالادستی در حال پیگیری است و به زودی این مساله 

به منظور حمایت همه جانبه از فعالان بخش خصوصی حل می شود.
با  نیز  استان  دمپایی  و  کفش  تخصصی  منطقه  ایجاد  موضوع  داد:  ادامه  وی 
رعایت حریم کمربندی در منطقه شهرک صنعتی شکوهیه در حال پیگیری است و 
درعین حال مساله استفاده از ظرفیت زمین های ستاد اجرایی حضرت امام)ره(  هم 

در این رابطه دنبال می شود.
سرمست گفت: ایجاد منطقه تخصصی کفش و دمپایی در قم،  موجب بالارفتن 
ارزش افزوده اقتصادی این صنعت در استان می شود و به همین دلیل این موضوع را 

با جدیت پیگیری می کنیم.
لزوم ایجاد منطقه تخصصی برای فعالان حوزه کفش و دمپایی 

فعالیت  برای  تخصصی  منطقه  ایجاد  لزوم  به  جلسه  این  در  نیز  قم  فرماندار 
صنعتگران حوزه کفش و دمپایی اشاره کرد و گفت: فعالیت پراکنده برخی واحدهای 
مرتبط با این صنعت در حاشیه شهر قم،  مشکل آفرین است که نمونه ای از آن در 

آتش سوزی های اخیر نمایان شد.
مرتضی حیدری بیان کرد: ایجاد منطقه تخصصی برای این صنعت، موجب متمرکز 

شدن فعالیت صنعتگران کفش و دمپایی در منطقه ای خاص و نظم و انسجام بیشتر 
محیط شهری می شود.

وی ادامه داد: همچنین با ایجاد منطقه تخصصی کار نظارت بر فعالیت این صنعت 
آسان شده و از آلودگی زیست محیطی جلوگیری می شود.

حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان 
بیش از 49 هزار و562 میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت 
گرفته در2هزار و 217 واحد صنعتی و صنایع معدنی استان برای 56 هزار و 123 تن 

فرصت اشتغال ایجادشده است.
سلفچگان،  نشر،  و  چاپ  الغدیر،  شکوهیه،  صنعتی  شهرک  هفت  دارای  قم 
محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 

ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

استاندارقم خواستار شد: 
تکمیل امکانات زیرساختی شهرکهای صنعتی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال 
حاضر 111 نفر مشکوک و محتمل به کرونا در قم 

بستری بوده که حال 40 نفر آنها وخیم است. 
با  وگو  گفت  در  دیروز  ظهر  قدیر  محمدرضا 
و  گذشته  ساعت  طی 24  کرد:  اظهار  خبرنگاران 
منتهی به ششم خرداد ماه، 35 نفر در مراکز درمانی 
یا  و  کرونا  به  مشکوک  و  احتمالی  تشخیص  با  قم 

مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.
در  تعداد  این  از  نفر   14 کرد:  خاطرنشان  وی 
از  پس  مابقی  و  بستری  بیمارستان ها  بخش های 
معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات 

دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: در شبانه 
روز گذشته، 13 نفر از کل بیماران که طی روزهای 
توسط  بهبودی  از  پس  بودند،  بستری  متمادی 

پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.
وی یادآور شد: در حال حاضر 111 نفر مشکوک و 
محتمل به کرونا در قم بستری بوده که حال 40 نفر 

آنها وخیم است.
درمانگاه سرپایی بیمارستان کامکار به زودی 

راه اندازی می شود 
همچنین  قم،  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
اورژانس  بخش  در  بستری  بیماران  از  بازدید  در 
بیمارستان کامکار گفت: بیش از 85 درصد بیماران 
حاد تنفسی که در حال حاضر به مراکز درمانی قم 
های  بیماری  دارای  شوند  می  بستری  و  مراجعه، 
زمینه ای هستند از این رو انتظار می رود این افراد 

مسائل بهداشتی را بیش از پیش رعایت کنند. 
قدیر ماظهار داشت: خانواده ها در مراقبت از افراد 
مُسن و با بیماری زمینه ای حداکثر دقت را به خرج 

دهند.
قدیر بیان داشت: امروز که از اورژانس بیمارستان 
کامکار بازدید داشتم، 100 درصد بیماران اورژانس 

افراد مُسن یا با بیماری های زمینه ای بودند.
جداسازی  روند  بررسی  ضمن  همچنین  وی 
بیماران کرونایی از غیر کرونایی در بیمارستان کامکار 
در  لازم  های  پروتکل  تمامی  رعایت  با  افزود:  قم 
مرحله نخست جدا سازی، بخش درمانگاه سرپایی 
بیمارستان کامکار ویژه بیماران غیر کرونایی به زودی 
نیز شاهد  بعدی  مراحل  در  و  اندازی می شود  راه 
فعالیت بخش های مختلف دیگر از جمله اتاق عمل 

ویژه بیماران غیر کرونایی خواهیم بود.
رئیس علوم پزشکی قم همچنین با پزشکان و کادر 
جریان  در  و  دیدار،  قم  کامکار  بیمارستان  درمانی 

وضعیت کاری آنها قرار گرفت.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

بستری ۱۱۱ بیمار مشکوک به کرونا در قم 

شهردار منطقه دو قم  خبرداد:

توسعه ۱۰ هکتاری بوستان جوان 
شهردار منطقه دو قم با اشاره به توسعه 10 هکتاری بوستان جوان گفت: تعداد نهال کاشته شده در 

این بوستان 2 هزار و 500 راس از انواع پده، کاج، زیتون مثمر و انار بوده است.
رضا رحیمی با اشاره به اقدامات انجام شده در این منطقه در راستای توسعه فضای سبز اظهار کرد: با 
توجه به سرانه های پایین فضای سبز در منطقه دو در سال های اخیر اقدامات قابل توجهی در این راستا 

با توسعه باغچه های طولی و احداث بوستان ها انجام شده است.
وی با بیان اینکه یکی از ظرفیت های مطلوب منطقه دو بوستان جوان است تصریح کرد: در همین 
راستا پروژه های متعددی در این بوستان تعریف شده و هر سال اعتباری جهت توسعه و بهسازی این 

بوستان در نظر گرفته می شود.
شهردار منطقه دو قم با اشاره به توسعه 10 هکتاری بوستان جوان گفت: در این پروژه کاشت درختان 

از انواع پده، کاج، زیتون، انار صورت گرفت.
وی اضافه کرد: اجرای سیستم آبیاری قطره ای به طول 40 هزار متر طول و با سطح پوشش بیش از 

100 هزار مترمربع از دیگر اقدامات انجام شده در این بوستان است.
رحیمی خاطرنشان کرد: تعداد نهال کاشته شده در این بوستان 2 هزار و 500 راس از انواع پده، کاج، 

زیتون مثمر و انار بوده است.
 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

توقیف و معدوم سازی ۴۷۲ کیلو انواع مواد غذایی
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی 24 ساعت گذشته و در راستای اجرای طرح 
فاصله گذاری و نظارت ها، 521 مورد بازرسی از واحدهای صنفی انجام شد که 473 مورد آن مربوط به 

مراکز تهیه و توزیع بود. 
سیامک محبی در گفت وگویی افزود: همچنین از 21 بقاع متبرک و مساجد نیز بازدید به عمل آمد که 

تمامی دستورالعمل های بهداشتی را رعایت می کردند.
دستورالعمل های  تمامی  واحد  واحدها 386  از  گرفته  صورت  بررسی های  طی  داد:  ادامه  وی 

بهداشتی را رعایت می کردند و البته 4 مرکز نیز به دلیل عدم رعایت مسائل بهداشتی، غیرفعال شد.
وی گفت: 472 کیلوگرم انواع مواد غذایی توقیف و معدوم شد و 321 مورد نیز سنجش مواد غذایی 

صورت گرفت، 78 مورد کلرسنجی انجام و نظارت بر اماکن عمومی نیز صورت پذیرفت.
به گفته محبی، طبق دستورالعمل ستاد ملی مقابله با کرونا، با پایان یافتن ماه مبارک رمضان فعالیت 
تمامی رستوران ها و مراکز عرضه مواد غذایی که عرضه را به صورت بیرون بر انجام می دادند نیز با رعایت 

پروتکل های بهداشتی با پذیرش مشتری بلامانع شد.
وی اضافه کرد: این واحدها باید برای فعالیت در سامانه salamat.gov.ir ثبت نام کنند و عرضه قلیان 

نیز در تمامی مراکز ممنوع است.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد:

انهدام باند سارقان غیر بومی منازل قم 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از انهدام باند سارقان غیر بومی منازل قم با 13 

فقره سرقت خبر داد.
سرهنگ میکائیل قهرمانپور، اظهار کرد: در پی وقوع چندین فقره سرقت از منزل در قم، دستگیری 

سارقان در دستور کار تیمی زبده از کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
او افزود:با تحقیقات و بررسی جغرافیای جرم، یک دستگاه خودرو پراید 111 شناسایی و احتمال 

غیربومی بودن سارقان قوت گرفت.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: با انجام اقدامات پلیسی هویت 2 نفر 
سارق و محل اختفاء آن ها در یکی از استان های جنوبی شناسایی و کارآگاهان با اخذ نیابت قضائی به 

استان موصوف اعزام و افراد مذکور و 2 همدست شان را دستگیر کردند.
سرهنگ قهرمانپور تصریح کرد: متهمان در تحقیقات صورت گرفته به 13 فقره سرقت منزل به ارزش 

5 میلیارد ریال با خودرو های پراید 111 و پژو 405 اعتراف کردند.
رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

مدیر فنی مهندسی آستان مقدس بانوی کرامت خبرداد:
اصلاح و بازسازی پنجره فولاد حرم حضرت معصومه)س(

مدیر فنی مهندسی آستان مقدس بانوی کرامت از اصلاح و بازسازی پنجره فولاد حرم مطهر خبر 
داد و گفت: تکمیل قلم زنی، میناکاری بالای پنجره فولاد، تکمیل و شکیل نمودن زه های دور ستون، 
لایه برداری و تنظیف کامل پنجره فولاد با مواد مخصوص »سیلر و کیلر« برای افزایش ماندگاری توسط 

جمعی از خادمان متخصص انجام شده است. 
علی رضا کاشی زاده طی گفت وگویی اظهار کرد: اصلاح و بازسازی  پنجره فولاد حرم بانوی کرامت 
در ماه مبارک رمضان و با توجه به بسته بودن موقت درهای حرم در دستور کار قرار گرفت و به همت 
خادمان متخصص آستان مقدس انجام شد. وی اضافه کرد: تکمیل قلم زنی و رفع نواقص آن، تکمیل و 
شکیل نمودن زه های دور ستون و لایه برداری و تنظیف کامل پنجره فولاد با مواد مخصوص برای افزایش 

ماندگاری انجام و یک محافظ شفاف و ظریف بر روی پنجره فولاد کشیده شده است.
مدیر فنی مهندسی حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها گفت: تکمیل قلم زنی گل های 
حاشیه پنجره فولاد، رنگ آمیزی طلایی اسماء شریفه الهی و میناکاری بالای پنجره فولاد و رنگ آمیزی 

به رنگ طلایی از دیگر اقداماتی است که در راستای اصلاح و بازسازی پنجره فولاد انجام شده است.

 سخنگوی اورژانس 115 قم از وقوع سه تصادف 
در قم طی 24 ساعت گذشته خبر داد و گفت: در 

این حوادث دو نفر کشته و 9 نفر مصدوم شدند.
مهدی فراهانی از فوت دو نفر در تصادفات دیروز 
غدیر  بلوار  تصادف  در  گفت:  و  داد  خبر  قم  ظهر 
روبروی بوستان علوی در ساعت 13:22 برخورد پژو 
206 با عابران منجر به فوت فردی حدوداً 50 ساله 
و مصدومیت شدید نفر دوم )حدوداً 35 ساله( شد. 
وی با بیان اینکه شواهد اولیه حکایت از آن دارد که 
افزود:  بوده اند،  شهرداری  کارگران  از  پیاده  عابران 
دراین حادثه راننده خودرو سواری نیز دچار آسیب 
شد که هر دو مصدوم پس از دریافت اقدامات درمانی 
دو  با  پزشکی  فوریت های  کارشناسان  توسط  لازم 

درمانی  مرکز  به  اورژانس 115  آمبولانس  دستگاه 
ادامه گفت:  اورژانس قم در  منتقل شدند. معاون 
در حادثه دیگری روز سه شنبه ساعت 14:02 و در 
اتوبان تهران به قم روبروی بهشت معصومه تصادف 
مردی  فوت  به  منجر  متأسفانه  پراید  خودروی  دو 
حدوداً 40 ساله و مجروحیت شدید دو نفر دیگر شد 
که هر دو مصدوم نیز پس از دریافت اقدامات درمانی 
توسط دو دستگاه آمبولانس اورژانس 115 به مرکز 
درمانی منتقل شدند. فراهانی همچنین اعلام کرد 
ترافیکی شاخص روز گذشته  از جمله حوادث  که 
واژگونی خودروی پراید در محور قم - سلفچگان بود 
که باعث آسیب 5 نفر شد که جهت انتقال مصدومین 
این حادثه علاوه بر آمبولانس زمینی بالگرد اورژانس 

)اورژانس هوایی( نیز به محل اعزام شد. وی تصریح 
کرد: در روزهای اخیر میزان حجم و تردد برون شهری 
خودروها افزایش یافته و به همان نسبت افزایشی در 
تعداد تصادفات را شاهد هستیم که رعایت احتیاط 
و توجه به رعایت سرعت مطمئنه وتوجه به قوانین 
راهنمایی و رانندگی بیش از پیش به رانندگان توصیه 
می شود. سخنگوی اورژانس 115 قم در پایان گفت: 
در صورت بروز و مشاهده حادثه ترافیکی اول دقت 
شود که تصادف دارای مجروح هست یا خیر و در 
صورت داشتن مجروح اولین و مهم ترین اقدام تماس 
با 115 و دادن آدرس دقیق و صحیح و در صورت 
واحد  کارشناس  به  مجروحین  تعداد  اعلام  امکان 

115 است.

سخنگوی اورژانس ۱۱5 قم خبرداد:
وقوع سه تصادف با ۱۱ کشته و مصدوم

رعایت بهداشت و شستشوی انواع مواد غذایی در 
روزهای کرونایی دردسرهای به همراه داشته است

نیازهای فنی واحدهای صنعتی برای دستیابی به تولید سبز و پایدار فراهم شود
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: شرکت های فناور و دانش بنیان 
می توانند در راستای تأمین نیازهای فنی و تجهیزاتی واحدهای صنعتی برای 

دستیابی به تولید پایدار و سبز بسیار مؤثر باشند. 
سید رضا موسوی مشکینی در دیدار رئیس پارک علم و فناوری در سخنانی اظهار 
داشت: استان قم دارای ظرفیت های زیست محیطی کمتر شناخته شده ای از 

جمله 7 تالاب مؤثر است که باید هرچه بیشتر شناسایی و تقویت شوند. 
وی با اشاره به تراکم بالای شهرنشینی و وجود واحدهای صنعتی بسیار در پیرامون 
شهر قم، خاطرنشان کرد: یکی از چالش های جدی زیست محیطی در شهر قم، 
همجواری واحدهای مسکونی و صنعتی در حاشیه شهر است که انتقال آنها به 
شهرک ها و نواحی صنعتی، نیازمند مشارکت و اقدام جدی نهادهای مرتبط است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از تصویب برخی قوانین و آیین نامه 
های جدید زیست محیطی در کشور ابراز خرسندی کرد و گفت: واقعیت این است 
که نمی توان با نگاه عامه پسند و تصمیم های در لحظه و هیجانی به حفاظت و 

تداوم حیات زیست محیطی کشور کمکی کرد. 
وی بر ضرورت نوسازی خطوط تولید و بهره مندی از تکنولوژی های پیشرفته در 
واحدهای صنعتی استان تأکید کرد و گفت: شرکت های فناور و دانش بنیان می 
توانند در راستای تأمین نیازهای فنی و تجهیزاتی واحدهای صنعتی برای دستیابی 

به تولید پایدار و سبز بسیار مؤثر باشند. 
موسوی در پایان نقش پارک های علم و فناوری در انجام تحقیقات و پژوهش 
های علمی برای کاهش آلودگی های زیست محیطی را کلیدی دانست و گفت: با 
تشکیل کمیته مشترک می توانیم از ظرفیت های قانونی برای تأمین منافع دوسویه 

فناوران و محیط زیست استفاده مضاعفی کنیم. 
سید حسین اخوان علوی رئیس پارک علم و فناوری استان قم نیز در این نشست 
با ارائه گزارشی از برنامه ها و اقدامات این نهاد در سال های گذشته، بر ضرورت 
افزایش همکاری های فیمابین تأکید کرد و گفت: با برگزاری یک رویداد فناورانه می 
توان واحدهای فناور استارتاپی را به سمت مرکز رشد تخصصی محیط زیست سوق 

داد و از آنها حمایت کرد. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خواستارشد:

 انتقال واحدهای حاشیه شهر به شهرکها و نواحی صنعتی 


